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SISÄLLYSLUETTELO



Nro      9/2016

Kaupunginvaltuuston kokous

Aika 7.11.2016 klo 18.00–20.35
Paikka Kaupungintalo, Tikkurila

Osallistujat

Jäsenet Läsnä Jäsenet Läsnä
Lindtman Antti, puheenjohtaja x Laakso Sari x
Heinimäki Heikki, I varapuheenjohtaja x Lehmuskallio Paula -
Kostilainen Anniina, II 
varapuheenjohtaja

x Leppänen Janne x

Faysal Abdi x Letto Pirkko x
Ala-Kapee-Hakulinen Pirjo x Malmi Juha 18.00–19.45
Ansalehto-Salmi Irja x Multala Sari x
Aura Anssi x Mäkinen Tapani x
Auvinen Timo x Mölsä Jukka x
Bruun Susanna x Nieminen Johannes -
Eerola Antero x Niemi-Saari Mari x
Eklund Tarja x Niikko Mika -
Hako Jukka x Norrena Vaula x
Herranen Jouni x Norres Lasse x
Hirvaskoski Johannes - Orlando Carita x
Huhta Jaana - Orpana Anitta x
Hurri Maija x Porthén Jari -
Härmälä Göran x Puha Seija x
Juurikkala Timo x Päivinen Tiina-Maaria x
Jääskeläinen Jouko x Rannikko Ulla x
Jääskeläinen Pietari x Rokkanen Sakari x
Kaira Lauri x Rosbäck Heidi -
Karén Timo x Sainio Jari x
Karlsson Patrik x Sajaniemi Ulla x
Kassila Eva-Christina - Saramo Jussi x
Kaukola Ulla x Sillanpää Minttu x
Kauppinen Sirpa x Simonen Juha x
Kiljunen Kimmo x Sodhi Ranbir x
Koivuniemi Petri - Tenhunen Juha x
Kortesalmi Marilla x Tyystjärvi Kati x
Kyyrö Marja x Vahtera Pauli -
Kähärä Sirkka-Liisa x Wallenius Arja x
Kärki Niilo x Weckman Markku x
Laakso Päivi x Virta Raija x

Åstrand Riikka -

Varajäsenet
Alén Sini x
Hakulinen Pentti x
Juntunen Juha x
Koivuniemi Jarkko x
Kokko Hannu x
Kärkkäinen Hannu x
Mäkelä Mikko x
Mäntynen Taisto x
Peura Sirpa 19.10–20.35
Salminvuo Mia x

Kaupunginhallituksen jäsenet 
ja varajäsenet

Läsnä

Hämäläinen Anu x
Kotila Pirkko x
Kuokkanen Jasi x
Niemelä Arja x
Suvensalmi Jouko x
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Nro      9/2016

Nuorisovaltuuston edustaja Läsnä
Jere Laitala x

Muut osallistujat Läsnä
Nenonen Kari, kaupunginjohtaja x
Lipponen Martti, apulaiskaupunginjohtaja x
Lehto-Häggroth Elina, apulaiskaupunginjohtaja x
Penttilä Hannu, apulaiskaupunginjohtaja x
Salminen Jukka T, apulaiskaupunginjohtaja x
Niinistö Jaakko, apulaiskaupunginjohtaja x
Ormio Hanna, hallintojohtaja x
Marjamaa Patrik, talousjohtaja x
Rainio Päivi, viestintäjohtaja x
Myllymäki Juha, kaupunginlakimies x
Björksten Jenni, hallintoasiantuntija x
Yli-Leppälä Henna, pöytäkirjanpitäjä x

Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Todettiin

Allekirjoitukset

Puheenjohtaja Antti Lindtman

Pöytäkirjanpitäjä Henna Yli-Leppälä

Pöytäkirjan tarkastus  

Aika ja paikka 14.11.2016, Kaupungintalo, Asematie 7, 01300 Vantaa

Timo Karén Patrik Karlsson

Pykälät 5 ja 6 tarkastettiin ja hyväksyttiin kokouksessa.

Pöytäkirja on yleisesti nähtävänä

Aika ja paikka 16.11.2016 klo 8.15 - 16.00, Kirjaamo, Asematie 7, 01300 Vantaa (Tikkurila)
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Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Kuulutus valtuuston kokouksesta on julkaistu kaupungin ilmoitustaululla, Vantaa-infossa ja 
internetsivuilla 1.11.2016 ja jokaiselle valtuutetulle on lähetetty sähköpostitse henkilökohtainen 
kokouskutsu.

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 1

Esitys:
a) todetaan läsnä olevat valtuutetut ja
b) todetaan kokous lailliseksi ja päätösvaltaiseksi.
Käsittely:
Puheenjohtaja totesi, että valtuutetut Riikka Åstrand, Jaana Huhta, Heidi Rosbäck, Jari Porthen, 
Christina Kassila, Petri Koivuniemi, Johannes Nieminen, Johannes Hirvaskoski, Pauli Vahtera ja Paula 
Lehmuskallio olivat pyytäneet vapautusta valtuuston tästä kokouksesta työ-, matkaesteen tai 
henkilökohtaisen syyn vuoksi. Puheenjohtaja totesi esteet laillisiksi.

Estyneiden tilalla valtuutettuina tässä kokouksessa olivat samassa järjestyksessä varavaltuutetut 
Sini Alén, Mikko Mäkelä, Hannu Kokko, Mia Salminvuo, Taisto Mäntynen, Jarkko Koivuniemi, Hannu 
Kärkkäinen, Pentti Hakulinen ja Juha Juntunen. Valtuutettu Paula Lehmuskallion tilalle ei ollut 
saapunut varavaltuutettua.

Puheenjohtaja totesi, että paikalla oli 65 valtuutettua.
Päätös:
Puheenjohtaja totesi kokouksen laillisesti koolle kutsutuksi, lailliseksi ja päätösvaltaiseksi.

Kokouksen aikana puheenjohtaja totesi seuraavat muutokset kaupunginvaltuuston kokoonpanossa:
- §:n 6 käsittelyn aikana klo 19.10 varavaltuutettu Sirpa Peura saapui valtuutettu Paula 

Lehmuskallion tilalle, minkä jälkeen paikalla oli 66 valtuutettua.
- §:n 6 käsittelyn aikana klo 19.45 valtuutettu Juha Malmi poistui kokouksesta 

henkilökohtaisen syyn vuoksi, minkä jälkeen paikalla oli 65 valtuutettua.

1 §
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Pöytäkirjan tarkastaminen

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 2

Esitys:
Päätetään
a) valita kaksi pöytäkirjantarkastajaa toimittamaan pöytäkirjan tarkastus kaupungintalossa

maanantaina 14.11.2016 klo 17.00 ja
b) pitää tarkastettu pöytäkirja yleisesti nähtävänä kirjaamossa (Asematie 7) keskiviikkona

16.11.2016 klo 8.15 - 16.00.
Päätös:
Päätettiin
a) valita Timo Karén ja Patrik Karlsson pöytäkirjantarkastajiksi  toimittamaan pöytäkirjan

tarkastus kaupungintalossa maanantaina 14.11.2016 klo 17.00 ja
b) pitää tarkastettu pöytäkirja yleisesti nähtävänä kirjaamossa (Asematie 7) keskiviikkona

16.11.2016 klo 8.15 - 16.00.

2 §
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Kaupunginhallituksen kokousaikataulu 2017 ja ehdotus kaupunginvaltuuston 
2017 kokousaikatauluksi

KN/HO/HY-L

Kaupunginhallitus on kokouksessaan 19.9.2016 § 17 päättänyt hyväksyä kaupunginhallituksen 
kokousaikataulun vuodelle 2017 ja esittää kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi valtuuston vuoden 
2017 kokousaikataulun. Kaupunginhallituksen kokouksen jälkeen on ilmennyt tarve muuttaa 
kokousaikataulua lokakuun kokousten osalta ja viedä aikataulu uudelleen kaupunginhallituksen 
käsiteltäväksi. Keskeisimmät muutokset aiempaan versioon ovat kaupunginvaltuuston TS infojen 
siirtyminen viikolle 41. Vuoden 2017 kokousmäärät pysyvät ennallaan aiemman käsittelyssä olleen 
version ja nyt liitteenä olevan version välillä.

Vantaan kaupungin hallintosäännön 2 §:n mukaan kaupungin toimielimet pitävät kokouksensa 
kutakin kalenterivuotta varten päättäminään aikoina ja tarvittaessa puheenjohtajan ja tämän 
estyneenä ollessa varapuheenjohtajan kutsusta muinakin aikoina.

Kuntalain 54 §:n mukaan valtuusto kokoontuu päättäminään aikoina ja myös silloin, kun valtuuston 
puheenjohtaja katsoo sen tarpeelliseksi. Valtuusto on kutsuttava koolle myös kunnanhallituksen tai 
vähintään neljäsosan valtuutetuista sitä pyytäessä ilmoittamansa asian käsittelyä varten. Tällainen 
asia on valmisteltava kiireellisesti.

Vuoden 2017 alustava toimielinten kokousaikatauluehdotus on esityslistan liitteenä. Esityksen 
mukaan kaupunginhallitus ja kaupunginvaltuusto kokoontuvat aiempaan tapaan yhteisinä 
maanantaipäivinä (pääsääntöisesti klo 14 ja klo 18). Myös valtuustovaliokunnan kokoukset, 
kaupunginhallituksen iltakoulut ja kaupunginhallituksen kokoukset ajoitetaan yhteisille 
maanantaipäiville (klo 12, klo 13 ja klo 17).

Pääsääntöisesti muina maanantaipäivinä pidetään yleisjaoston kokoukset ja lautakuntien kokoukset 
lautakuntien päättäminä kellonaikoina. Toimialoilla, joilla on useampia lautakuntia, lautakuntien 
kokouksia on myös tiistaisin ja keskiviikkoisin. Kaupunginvaltuuston selostustilaisuudet ja iltakoulut 
pidetään torstaisin (klo 17). Iltakoulut eivät ole yleisölle avoimia.

Liitteenä olevan aikatauluehdotuksen mukaan kokousaikavarauksia on:
- kaupunginvaltuustolla: 10 kokousta, 11 selostustilaisuutta ja 3 iltakoulua, kaksi seminaaria ja 6 

valtuustovaliokuntaa 
- kaupunginhallituksella: 22 kokousta ja 7 iltakoulua
- yleisjaostolla: 9 kokousta

Kokousaikataulua on valmisteltu kaupunginkansliassa yhteistyössä taloussuunnittelun, kaikkein 
toimialojen talous- ja hallintojohtajien, kaupungin johtoryhmän sekä kunnallisjärjestöjen kanssa. 
Aikataulu on ollut valtuustovaliokunnan jäsenillä kommentoitavana. Aikataulua suunniteltaessa on 
otettu huomioon valtuustokauden vaihdokseen liittyvät yksityiskohdat, kaupungin 
talousarvioprosessi sekä vuoden 2017 pyhät ja koulujen loma-ajat, siltä osin kun ne ovat olleet 
saatavilla.

Kaupunginhallituksen kokouksia on vuoden 2017 aikataululuonnoksessa yksi enemmän kuin vuoden 
2016 aikataulussa kaupunginhallituksen iltakoulujen lukumäärän pysyessä samana kuin vuonna 
2016. 
Kaupunginvaltuuston kokouksia ja selostustilaisuuksia on esityksessä yhtä monta kuin tänäkin 
vuonna, mutta valtuustovaliokuntien määrä nousee yhdellä. 

Valtuustokauden vaihdos ja kuntavaalien ajoittuminen keväälle 2017 muuttaa perinteistä 
kokousrytmiä hieman. Uuden kaupunginvaltuuston toimikausi alkaa 1.6.2016 ja ensimmäistä uuden 
kaupunginvaltuuston kokousta esitetään pidettäväksi 12.6.2017. Ensimmäistä kokousta edeltävä 
selostustilaisuus ja kyselytunti pidettäisiin torstaina 8.6.2017.

Toukokuun puoliväliin on tehty varaus uuden valtuuston tervetuloinfo ja toukokuun lopussa viikolla 
22 uusi kaupunginvaltuusto saa luottamustehtävän hoitoon liittyvää sisällöllistä ja tietoteknistä 
koulutusta.

3 §
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Kaupunginhallitus 24.10.2016 § 10

Kaupunginjohtajan esitys:
Päätetään
a) hyväksyä kaupunginhallituksen kokousaikataulu vuodelle 2017 liitteenä olevan 

ehdotuksen mukaisena,
b) esittää kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi valtuuston vuoden 2017 kokousaikataulu 

liitteenä olevan ehdotuksen mukaisena, ja
c) todeta, että muut toimielimet hyväksyvät kokousaikansa itse.
Päätös:
Hyväksyttiin esitys.
_____

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 3

Kaupunginhallituksen esitys:
Päätetään hyväksyä valtuuston vuoden 2017 kokousaikataulu liitteenä olevan ehdotuksen 
mukaisena.
Päätös:
Hyväksyttiin esitys.

Liite:
- Luonnos kokousaikatauluksi 2017

Muutoksenhakuohje: 1. Valitusosoitus

Lisätiedot:
hallintojohtaja Hanna Ormio, puh. 09 8392 2484, etunimi.sukunimi@vantaa.f
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Kokousaikataulu 2017, kh 24.10.2016 Kokousaikataulut 2017

VKO KH KH ik Yja KV KV info KV ik KVvalt.val. TARLA OPLA Rkj VALA SOSTER Sosterj KALA TELA YLA Raja TUOPLAPelajk Tilakj VVj Tthj
klo 14 klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo klo
tai 17 13 13 18 17 12 17 17 17 17 17 15 17 17 16 17 17 16.30

Tammikuu
1  
2 9.1. 11.1.
3 16.1. 19.1. 16.1. 17.1. 16.1. 16.1. 17.1. 18.1.
4 23.1. 23.1. UV su 1.1. ja loppiainen pe 6.1.

Helmikuu
5
6 6.2. 6.2. 9.2. 6.2. 8.2.
7 13.2. 14.2. 13.2. 13.2. 14.2. 15.2.
8 Koulujen talviloma 20.2.-26.2.
9 27.2. 2.3.

Maaliskuu
10 6.3. 6.3. 8.3.
11 13.3. 13.3. 14.3. 13.3. 13.3. 14.3. 15.3.
12 20.3. 20.3. 23.3. arviointiseminaari 20.3.
13 30.3. 29.3.

Huhtikuu
14 3.4. 3.4.
15 10.4. Pääsiäinen 14.4.-17.4 10.4. 11.4. 10.4. 10.4.
16 19.4. 18.4. 19.4.
17 24.4. 27.4.

Toukokuu
18 4.5. Vappu 1.5. 
19 8.5. 8.5.
20 18.5. uuden valtuuston tervetuloinfo 15.5. 16.5. 15.5. 15.5. 16.5. 17.5.

21 22.5. 22.5. 22.5. klo 11 Helatorstai 25.5. 22.5.
Kesäkuu

22 29.-31.5. koulutus
23 8.6. info&koulutus 5.6. 6.6. 5.6. 5.6. 6.6. 7.6.
24 12.6. (vanha) 12.6.
25 19.6. (uusi) 19.6. 19.6.
26 Juhannusaatto pe 23.6.

Heinäkuu / Kesätauko

Elokuu
31
32
33 14.8. 14.8. KV seminaari 17.-18.8. 14.8. 16.8.
34 21.8. 24.8. 21.8. 22.8. 22.8. 21.8. 22.8. 23.8.
35 28.8. 28.8.

Syyskuu
36 7.9. 6.9. 4.9. 5.9. 6.9.
37 11.9. 11.9. 11.9. 12.9. 13.9. 12.9.
38 18.9. 21.9.
39 25.9. 25.9.

Lokakuu
40 2.10. 3.10. 2.10. 2.10. 3.10. 4.10.

41 10.10. 9.10. klo 18.00

kevät & syksy

9.10. TS info 1
 10.10. TS info 2LIITE: Kaupunginvaltuusto 07.11.2016 / 3 §



42 Syysloma vko 42

43 23.10. 23.10. 23.10. klo 11
44 30.10. TS neuv. 2.11. strategia 

Marraskuu
45 9.11. 6.11. 7.11. 6.11.
46 13.11. 13.11. TS 14.00
47 20.11. 20.11. 21.11. 22.11.
48 27.11. 27.11. 27.11.

Joulukuu
49 7.12. Itsenäisyyspäivä ke 6.12. 4.12. 5.12.
50 11.12. 11.12. 12.12.
51 Joulu su 24.12.- ti 26.12. 18.12. 19.12. 20.12.
52

KH ik = kaupunginhallituksen iltakoulu 
KV info = kaupunginvaltuuston selostustilaisuus

KV ik = kaupunginvaltuuston iltakoulu (suljettu tilaisuus)

KV valt.val. = valtuustovaliokunta

Vuosi KH KH ik Yja KV KV info KV iltakoulu KV valtuustovaliokunta
2016 20 + 1 (TS neuv.) 7 9 10 + 2 seminaaria 11 3 5
2017 21 + 1 (TS neuv.) 7 9 10 + 2 seminaaria 11 + koul.tilaisuudet 3 6

9.10. TS info 1
 10.10. TS info 2
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Vuoden 2015 arviointikertomuksesta aiheutuneet toimenpiteet

VD/974/00.03.00.00/2016

KN/PM/MR/KVa/KVi/HY-L

Tarkastuslautakunnan tehtävänä on muun muassa arvioida, ovatko valtuuston asettamat 
toiminnalliset ja taloudelliset tavoitteet toteutuneet. Lautakunnan on myös hankittava 
tilintarkastuskertomuksessa kohdistetuista muistutuksista asianomaisten selvitykset ja 
kaupunginhallituksen lausunto sekä tehtävä tämän jälkeen oma päätösehdotuksensa valtuustolle 
niistä toimenpiteistä, joihin tilintarkastuskertomus, siinä tehdyt muistutukset sekä hankitut 
selvitykset ja lausunnot antavat aihetta.

Tarkastuslautakunta laatii vuosittain kaupunginvaltuustolle tilinpäätöksen käsittelyn yhteydessä 
luovutettavan arviointikertomuksen. Arviointikertomus on yhteenveto arviointimuistioista ja 
tilinpäätöksen johdosta tehtävistä havainnoista ja arvioista kyseistä toiminta- ja varainhoitovuotta 
koskien. Valtuustokauden päättyessä laadittavassa arviointikertomuksessa tarkastellaan myös 
valtuustokauden tavoitteiden toteutumista mukaan lukien taloussuunnittelukauden tavoitteiden 
yleinen linja.

Kaupunginvaltuusto päätti kokouksessaan 23.5.2016 § 4 merkitä tiedoksi arviointikertomuksen 
vuodelta 2015 ja lähettää sen kaupunginhallitukselle toimenpiteitä varten.

Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 6.6.2016 § 4 lähettää valtuuston päätöksen ao. 
toimialoille toimenpiteitä varten.

Taloussuunnittelu on pyytänyt toimialoilta ja eräiltä kaupunginjohtajan toimialan tulosalueilta 
selvitykset niitä koskevista arviointikertomuksen kohdista. Lautakuntakäsittelyssä toimialojen 
selvitykset ovat olleet seuraavasti: sosiaali- ja terveyslautakunta 12.9.2016, 
kaupunkisuunnittelulautakunta 22.8.2016, tekninen lautakunta 23.8.2016, ympäristölautakunta 
14.9.2016, opetuslautakunta 12.9.2016 sekä vapaa-ajan lautakunta 13.9.2016.

Taloussuunnittelu on koostanut lautakuntien vastineista sekä konserni- ja asukaspalvelujen sekä 
kaupunginjohtajan toimialojen omien vastuualueidensa osalta antamista vastineista yhteenvedon, 
jossa on käsitelty arviointikertomuksen tiivistelmässä esiintuodut aiheet. Lautakuntien selvitykset 
kokonaisuudessaan ovat toisena liitteenä.

Arviointikertomus on kaupunginvaltuuston 23.5.2016 kokouksen pöytäkirjan liitteenä (§ 4).      

Kaupunginhallitus 24.10.2016 § 13

Kaupunginjohtajan esitys:
Päätetään hyväksyä liitteenä oleva selvitys vuoden 2015 arviointikertomuksesta aiheutuneista 
toimenpiteistä ja esittää se kaupunginhallituksen selvityksenä tiedoksi kaupunginvaltuustolle.
Päätös:
Hyväksyttiin esitys.
_____

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 4

Kaupunginhallituksen esitys:
Päätetään merkitä tiedoksi liitteenä oleva kaupunginhallituksen selvitys vuoden 2015 
arviointikertomuksesta aiheutuneista toimenpiteistä.
Päätös:
Hyväksyttiin esitys.

Liitteet:
- Selvitys vuoden 2015 arviointikertomuksesta aiheutuneista toimenpiteistä        
- Lautakuntien selvitykset arviointikertomuksesta vuodelta 2015

Muutoksenhakuohje: 4. Valituskielto

4 §
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Lisätiedot:
talousjohtaja Patrik Marjamaa, puh. 050 310 6906, etunimi.sukunimi[at]vantaa.f
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Selvitys vuoden 2015 arviointikertomuksesta aiheutuneista toimenpiteistä

Tässä yhteenvedossa on listattu arviointikertomuksen tiivistelmässä esiintuodut aiheet
(kohdat 1-18). Selvitykset niihin on kirjoitettu ao. kohtien jälkeen. Yhteenvedon lopussa on
koottu tarkastuslautakunnan suosituksiin saadut kommentit sekä muut arviointikertomuk-
seen tulleet kommentit.

Arviointikertomuksen tiivistelmän huomioihin esitetään annettavaksi seu-
raavat selvitykset

Tarkastuslautakunta:
1. Valtuuston asettamat strategiset päämäärät ja niitä toteuttavat sitovat tavoitteet to-

teutuivat täysin 13 tavoitteen osalta, melko hyvin toteutuneeksi todettiin seitsemän
tavoitetta ja jossain määrin toteutuneeksi neljä tavoitetta. Toteutumatta jäi neljä ta-
voitetta. Tarkastuslautakunnalla oli huomautettavaa tai kommentoitavaa vain 14
prosentin osalta tavoitteista (edellisenä vuonna vastaavasti 36 prosentin osalta). An-
netut kommentit liittyvät pääosin tavoitteiden arvioitavuuteen. Kokonaisuutena si-
tovien tavoitteiden mittarointi on parantunut viime vuosina.

Selvitys kohtaan 1:

Henkilöstökeskus toteaa, että tilinpäätökseen oli laitettu, että tavoite on saavutettu
osittain siksi, että sairauspoissaolot olivat vähentyneet hieman (0,06 prosenttiyksik-
köä).  Tarkastuslautakunnan yksiselitteisen näkemyksen mukaan tavoite ei toteutu-
nut.  Jatkossa siis pitää olla kategorisempi tavoitteiden toteutumisen arvioinnissa -
suunta ei riitä vaan vasta tavoitteen saavuttaminen.

Elinkeinopalvelut  toteaa, että se on käynyt sisäisten tavoitteiden terävöittämisestä
sisäistä keskustelua kehittämistilaisuuksissaan ja huomio tarkastuslautakunnan pai-
notukset seuraavilla kierroksilla tarkemmin.

Taloussuunnittelu toteaa tyytyväisyytensä siihen, että sitovien tavoitteiden mitta-
rointi on tarkastuslautakunnan arvion mukaan parantunut aiemmasta. Seuraavilla ta-
lousarvion valmistelukierroksilla tullaan kiinnittämään yhdessä toimialojen kanssa
erityistä huomiota siihen, että kaikki asetettavat sitovat tavoitteet ovat selkeitä ja
niiden toteutuminen arvioitavissa. Raportoinnin selkeyttämiseksi toteuma-arvioiden
asteikko tullaan muuttamaan kolmiportaiseksi.

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
1 ei ole oikaistavaa.

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala toteaa, että tavoite 8.2 Kaupunki
luovuttaa 80 omakotitalotonttia jäi toteutumatta. Jatkuvassa myynnissä oli 37 tont-
tia, tarjouskilpailu järjestettiin 4 tontista keväällä 2015, 2 tontista järjestettiin tontti-
haku asuntomessujen aikana ja syksyllä 2015 järjestettiin yleinen haku 19 tontista.
Kaupungilla on ollut asuntomessualueelta tarjolla 7 pientalotonttia, joista kaikki ton-
tit ovat myyty.
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Vuonna 2015 tontteja luovutettiin 33 kpl. Tontteja oli tarjolla yhteensä 62 kpl. Syksyl-
lä järjestettiin yleinen tonttihaku 19 tontista. Tiukasta aikataulusta johtuen näiden
tonttien osalta tonttikaupat tehtiin vuoden 2016 alkupuolella. Tontteja on monipuo-
lisesti tarjolla. Omakotitontteja tiedustellaan vilkkaasti; erityisesti kysellään vuok-
rausmahdollisuutta. Tonttien tarjonta kykenee tällä hetkellä kohtuullisen hyvin vas-
taamaan kysyntään.

Viime vuosina pientalorakentaminen on hiljentynyt huippuvuosista, mikä näkyy tont-
tikaupoissa. Syitä tähän ovat mm. se, että vanhan asunnon myynti kangertelee ja
pankit ovat tiukentaneet lainanantoa. Tontteja on markkinoitu kaupungin facebook-
ja www-sivuilla sekä omakoti-messuilla. Kivistön asuntomessujen ansiosta asunto-
tontit saivat v. 2015 aikana huomattavasti näkyvyyttä.

Sivistystoimen toimiala toteaa, että sivistystoimessa monien tavoitteiden mittaroin-
tia ja raportointia hankaloittaa toimintakauden poikkeaminen kalenterivuodesta ja
kaupunkitasoisesta strategiatyön syklistä. Tästä syystä mittarin lähtötaso saattaa
jäädä tuloskortin laadintavaiheessa löyhäksi. Sivistystoimessa tavoitteiden mittaroin-
tia on kehitetty vuoden 2015 aikana.

Sosiaali- ja terveystoimen toimiala toteaa, että kuten tarkastuslautakunta toteaa,
tavoitteen 15.1. (Asukkaiden terveyttä ja hyvinvointia edistävien ohjelmien toimen-
piteitä toteutetaan toimialoilla) mittarit eivät ole kaikilta osin onnistuneita kuvaa-
maan vuosittaista väestön hyvinvoinnin seurantaa. Sosiaali- ja terveystoimi pyrkii
osaltaan löytämään jatkossa nykyistä parempia, vuosittain seurattavissa olevia mitta-
reita, joilla voidaan seurata yhden kunnan päätehtävistä – väestön hyvinvoinnin edis-
tämisen – toteutumista.

Väestön terveyden ja hyvinvoinnin muutokset ovat hitaita ja ovat seurausta hyvin
monenlaisista yhteiskunnallisista ja yksilöllisistä tekijöistä ja valinnoista. Kunnan
mahdollisuudet vaikuttaa hyvinvoinnin kehitykseen ovat rajalliset mutta palvelujen
järjestäjän roolissa oleelliset. Kuntavertailut mahdollistavat valtakunnallinen indi-
kaattoritieto on yleensä saatavilla lähes vuoden viiveellä verrattuna kunnan omiin ti-
linpäätöstietoihin.

Sosiaali- ja terveydenhuollon käytettävissä oleva (lähes) ajantasainen seurantatieto
muodostuu pääosin sosiaali- ja terveyspalvelujen käytöstä, mikä kuvaa paitsi väestön
palvelutarpeita, myös palvelujärjestelmän toimivuutta ja painopisteitä. Erilaiset koko
väestöön kohdistuvat kysely- yms. tutkimukset tarjoavat parhaimmillaan palvelujen-
käyttöä kattavamman kuvan väestön terveyden ja hyvinvoinnin kehityssuunnista,
mutta kuten tarkastuslautakunta toteaa, viime vuonna toteutetun kansallisen tutki-
muksen kuntatasoiset tulokset jäivät teknisistä syistä saamatta.
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Tarkastuslautakunta:
2. Kaupunginvaltuusto asetti myös merkittäville konserniyhteisöille tavoitteet vuodelle

2015. Nämä tavoitteet toteutuivat 68 prosenttisesti ja toteutumatta jäi 32 prosent-
tia. Tarkastuslautakunta kiinnittää huomiota siihen, että yhtiöjärjestyksestä tulee
käydä ilmi yhtiöiden toiminnan tarkoitus. Tavoitteen tulee toteuttaa yhtiön tarkoi-
tusta. Tarkoitus puolestaan toteuttaa koko kaupungin strategiaa konsernistrategian
mukaisesti.

Selvitys kohtaan 2:

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
2 ei ole oikaistavaa.

Tarkastuslautakunta:
3. Vantaan käyttötalouden kehitys oli vuonna 2015 selvästi ennakoitua parempi ja tulos

positiivinen. Kaikki toimialat alittivat talousarviossa arvioidut menot ja tulot ylittyi-
vät. Investointimenot alittuivat selvästi ja vaikka kaupungin lainamäärä kasvoi, niin
nettolainanotto oli 22,1 miljoonaa euroa, kun ennuste oli 89 miljoonaa euroa. Iso
velkamäärä (5 312 euroa/asukas) on edelleen suuri taloudellinen riski ja haasteena
on myös kunnallisveron heikko kehitys. Vantaan toteuttamat laajat liikenne- ja
asuinalueinvestoinnit (Kehärata, Kehä III ja Kivistö) tuonevat kaupunkiin kuitenkin
runsaasti uusia veronmaksajia, jolloin verotulot kasvavat ja uusiin palvelutarpeisiin
pystytään vastaamaan. Suurten kaupunkien talouden tunnusluvut pysyivät kokonai-
suutena tarkastellen melko samalla tasolla vuodesta 2014. Myöskään kaupunkitasol-
la ei ollut isoja muutoksia. Vantaalla yksi tunnusluku parani ja Vantaan tunnusluvuis-
ta neljä on heikolla tasolla.

Selvitys kohtaan 3:

Taloussuunnittelu toteaa selvityksenään, että kaupungin korkeaan lainamäärään liit-
tyvät talouden haasteet ovat ennallaan huolimatta vuoden 2015 budjetoitua pa-
remmasta taloudellisesta tuloksesta. Suurten investointihankkeiden jälkeen tulee
huolehtia kokonaistalouden tasapainosta, jotta kaupungin lähes 1,1 miljardin euron
lainasalkun kehitys saadaan pidettyä hallittuna. Huolimatta voimistuneesta väestön-
kasvusta on kaupungin verotulojen kasvu ollut matalalla tasolla johtuen ansiotulojen
ja työllisyyden heikosta kehityksestä. Mahdollisella maakunta-/sote-uudistuksella on
toteutuessaan lähivuosina merkittävät vaikutukset kaupungin toimintaan ja talou-
teen. Toteutuessaan uudistus korostaa entisestään kaupungin korkeaan lainamää-
rään liittyviä riskejä toiminnan ja tulopohjan volyymien puolittuessa.

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
3 ei ole oikaistavaa.

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala toteaa, että vuonna 2015 toimi-
alan käyttötalouden tulot ylittyivät 36 miljoonaa euroa. Toimialan tulot ylittivät bud-
jetin etenkin sopimus- ja maanläjitystuloissa sekä maanmyyntituloissa. Menot pysyi-
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vät budjetoidussa tasossa pois lukien tilakeskuksen vuokramenojen sekä liikuntayh-
tiöiden ja VTK:n sulautumisesta aiheutuvien ylläpitomenojen kasvusta aiheutuneet
määrärahaylitykset.

Tarkastuslautakunta:
4. Pääkaupunkiseudun tarkastuslautakunnat suorittivat yhteisen arvioinnin, jonka ai-

heena oli nuorisotakuun toteutuminen ja vaikuttavuus Helsingissä, Espoossa, Van-
taalla ja Kauniaisissa. Nuorisotakuun yhteiskuntatakuu ei täysin toteudu missään
kaupungeista. Pääkaupunkiseudun suurista kaupungeista se on toteutunut parhaiten
Vantaalla. Koulutustakuu toteutuu hyvin kaikissa kaupungeissa ja sen onnistumisen
eteen on Vantaallakin tehty töitä jo vuosia. Nuorten aikuisten osaamisohjelmaa on
toteutettu suunnitellusti. Vaikuttavuuden mittaamisessa on vielä kehitettävää.

Selvitys kohtaan 4:

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
4 ei ole oikaistavaa.

Sivistystoimen toimiala toteaa, että sivistystoimessa monien tavoitteiden mittaroin-
tia ja raportointia hankaloittaa toimintakauden poikkeaminen kalenterivuodesta ja
kaupunkitasoisesta strategiatyön syklistä. Tästä syystä mittarin lähtötaso saattaa
jäädä tuloskortin laadintavaiheessa löyhäksi. Sivistystoimessa tavoitteiden mittaroin-
tia on kehitetty vuoden 2015 aikana.

Tarkastuslautakunta:
5. Kaupungin henkilöstöpolitiikassa painotetaan arvojen ja asenteiden sekä strategisen

johtamisen tärkeyttä. Vuonna 2015 on oppimisen ja osaamisen kehittämiseen valittu
Metropolia ammattikorkeakoulu kaupungin ammatillisen lisä- ja täydennyskoulutuk-
sen tuottajaksi. Henkilöstöhallinnolle asetetut tavoitteet eivät kuitenkaan toteudu
odotetulla tavalla. Erityisesti sairauspoissaoloja koskeva tavoite jäi tavoitetasostaan.
Siksi vuoden 2015 aikana on kehitetty niin sanottu tuunatun työn toimintamalli, jolla
pyritään luomaan työntekijöille mahdollisuus osallistua työn tekoon, vaikka satapro-
senttinen oman työn tekeminen ei olisikaan mahdollista. Tarkastuslautakunta suosit-
teli vuoden 2014 arviointikertomuksessaan tasa-arvolain mukaisesti selvittämään
palkkakartoituksen avulla, ettei saman työnantajan palveluksessa olevien samaa tai
samanarvoista työtä tekevien naisten ja miesten välillä ole perusteetonta palkka-
eroa. Lautakunta suositteli, että kartoituksen tuloksia tuodaan esiin tulevissa henki-
löstökertomuksissa. Vantaa on selvittänyt tutkimuksen tuloksia vuoden 2015 henki-
löstökertomuksessa. Palkkapolitiikasta on tehty tutkimus, jonka mukaan Vantaalla ei
ole havaittavissa, että ”naisen euro olisi pienempi kuin miehen euro”. Tutkimuksesta
ilmenee, että palkkaukseen vaikuttavat erilaiset alavalinnat jo opiskeluvaiheessa.
Myös eri ammattiryhmillä olevat omat virka- ja työehtosopimukset ja työmäärä vai-
keuttavat vertailua. Naisten ja miesten palkkaero pienenee, kun ansiotasoa verra-
taan samaa työtä tekevien kesken. Samasta tehtävästä maksetaan tutkimuksen mu-
kaan samaa tehtäväkohtaista palkkaa.
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Selvitys kohtaan 5:

Henkilöstökeskus toteaa, että Vantaalla tehty tasa-arvo- ja yhdenvertaisuussuunni-
telmaan liittyvä tutkimus palkoista osoittaa, että Vantaalla ei ole havaittavissa, että
”naisen euro olisi pienempi kuin miehen euro”. Palkkaeroja selittävät erilaiset alava-
linnat jo opiskeluvaiheessa sekä eri ammattiryhmien omat virka- ja työehtosopimuk-
set ja työmäärä. Naisten ja miesten palkkaero pienenee, kun ansiotasoa verrataan
samaa työtä tekevien kesken. Samasta tehtävästä maksetaan tutkimuksen mukaan
samaa tehtäväkohtaista palkkaa. Työnantaja ja henkilöstöjärjestöjen edustajat ovat
sopineet, että palkkaraportointia kehitetään edelleen, jotta myönteinen kehitys var-
mistetaan jatkossakin.

Tarkastuslautakunta:
6. Vantaan elinkeinopolitiikan tavoitteet liittyvät kaupungin strategisena päämääränä

olevaan elinvoiman vahvistamiseen. Vuonna 2015 kyseistä päämäärää edistettiin
elinvoimaohjelmaa toteuttamalla. Ohjelman keskeisiä toimenpiteitä olivat kaupungin
näkyvyyden vahvistaminen, uudentyyppisen yrityspalvelun, yrityskiihdyttämö Turbii-
nin, käynnistäminen ja matkailutuotteiden profilointi. Kehäradan yhdistämien asuin-
ja työpaikka-alueiden kehittäminen, profilointi ja markkinointi ovat sekä Vantaan
elinkeinopolitiikan että elinvoimaohjelman keskeisiä tavoitteita. Elinvoimaohjelman
45 tavoitteesta 15 tavoitteen toteuttaminen jatkuu vuonna 2016. Kaikki tavoitteet
ovat toteutumassa.

Selvitys kohtaan 6:

Elinkeinopalvelut toteaa, että kaupungin näkyvyyttä on edelleen vahvistettu erityi-
sesti elinkeinopolitiikan näkökulmasta ja se on ilmentynyt erityisesti kaupungin uu-
den brändi-ilmeen ja Aviapolis –alueen näkyvyyden lisäämisenä sekä kaupunkitilassa,
lentoasemaympäristössä kuin eri medioissa. Lisäksi kaupungin matkailun ja elinkei-
nokehittämisen näkyvyyttä on vahvistettu VisitVantaa ja BusinessVantaa  -sivustojen
avaamisella.

Tarkastuslautakunta:
7. Yleisjaosto on seurannut ja ohjeistanut tytäryhtiöiden toimintaa konsernistrategian

mukaisesti. Uudessa kuntalaissa korostetaan entistä kuntalakia enemmän kuntakon-
sernien nopeaa reagointi- ja uusiutumiskykyä sekä onnistunutta johtamista. Konser-
nijohtaminen jäntevöityy uuden kuntalain myötä ja johtamisen merkitys kasvaa kun-
tien yhä monipuolisemmassa toiminnassa. Kunnan poliittisessa johtamisessa koros-
tuu strateginen johtaminen ja myös kunnan tytäryhtiöt tulee velvoittaa omistajaoh-
jauksen avulla huomioimaan kuntakonsernin kokonaisetu (KuntaL 410/2015 § 47).
Kaupungin tulee määritellä selkeä konsernistrategia ja omistajaohjauksen periaat-
teet sekä tarkastuslautakunnan rooli, jotta tarkastuslautakunta voisi toteuttaa laki-
sääteistä tehtäväänsä.
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Selvitys kohtaan 7:

Kaupunginhallituksen talvella (8.2.2016 § 17) nimeämässä Johtamisen ja demokrati-
an kehittämistoimikunnassa uudessa kuntalaissa korostettu kunnan toiminnan joh-
taminen ja konsernijohtaminen on nostettu toimikunnan työn keskiöön jo heti alusta
lähtien. Erityisesti näkökulma oli esillä syyskuussa 2016 järjestetyssä Uuden sukupol-
ven organisaatiot (USO) -työpajassa. Näkökulma on keskeinen toimikunnan syksyn
työohjelmassa muutoinkin. Toimikunta ei vielä ole tehnyt konsernijohtamista koske-
via linjauksia.
Hallintosäännön kokonaisuudistus on meneillään. Siihen siirrettäneen myös osia ny-
kyisestä konsernistrategiasta. Uuden hallintosäännön on tarkoitus tulla voimaan kun-
talain edellyttämällä tavalla 1.6.2017.

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
7 ei ole oikaistavaa.

Tarkastuslautakunta:
8. Tietotekniikan avulla on tavoitteena parantaa tuottavuutta. Sähköisten palvelujen li-

sääminen, sähköisten oppimisympäristöjen kehittäminen ja työnteon paikasta riip-
pumattomien pilvipalvelujen käyttöönotto ovat viime aikoina toteutettuja toimenpi-
teitä. Sähköisten palveluiden arkkitehtuuri on saatu määriteltyä ja jatkossa hankin-
nat voidaan tehdä siten, ettei päällekkäisyyksiä tule. Kaupungin täytyy turvata riittä-
vät resurssit, jotta sähköisten palveluiden kehittämisessä edetään nopeammin.

Selvitys kohtaan 8:

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
8 ei ole oikaistavaa.

Tarkastuslautakunta:
9. Asuntomessut Vantaan Kivistössä onnistuivat kaupungin näkökulmasta hyvin ja nii-

hin liittyvät tavoitteet saavutettiin. Erityisesti näkyvyys mediassa oli hyvä, me-
diaosumia oli 648 ja messuilla vieraili 826 median edustajaa. Kaupungilta oli oikea
päätös pitää kiinni siitä, että Kehärata saatiin käyttöön ennen messujen alkua. Mes-
suilla vieraili 138 756 kävijää joista 30 prosenttia tuli junalla ja 62 prosenttia omalla
autolla.

Selvitys kohtaan 9:

Viestintä toteaa, että kertomukseen on koottu hyvin asuntomessujen, Kehäradan ja
niihin liittyvän näkyvyyden mittareita. Medianäkyvyys oli laadultaan kaupungin kan-
nalta positiivista. Kehäradan lentokentän aseman viivästyminen ja HSL:n syöttölii-
kennejärjestelyt aiheuttivat jonkin verran negatiivista mediahuomiota. Positiivinen
medianäkyvyys on jatkunut edelleen.
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Markkinoinnin päätavoite vuonna 2015 oli asuinalueissa. Vantaalle rakennetaan pal-
jon ja muutto Vantaalle on ennätyksellistä.

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala toteaa, että runsas julkisuus
messukesänä oli sävyltään pääsääntöisesti positiivista tai neutraalia. Kehäradan val-
mistuminen ja asuntomessut selvästi hyötyivät toistensa julkisuusarvosta. Erityisenä
onnistumisena mainittakoon myös City Mobil2 –projektin kuskittomat bussit, jotka
kuljettivat messuvieraita Kivistön asemalta messualueelle. Kuskittomilla ajoneuvoilla
tehtiin yli 10 000 matkaa messujen aikana.

Asuntomessualueen kunnallistekniikka rakennettiin 1,5 vuoden tiukassa aikataulus-
sa, asemakaavaan kohdistuneesta valituksesta sekä alueelta löytyneistä liito-oravien
pesäpuista johtuen. Aikataulupaineista huolimatta alue toteutettiin korkeatasoisena:
huomiota on kiinnitetty niin hulevesien käsittelyyn kuin moderniin, valaisinkohtaises-
ti säädeltävään led-valaistukseenkin. Messualueen itäosassa sijainneisiin hiekka-
kuoppiin toteutettiin Kvartsijuonenpuiston toimintapuisto.

Valitettava kiista asuntomessualueen putkijätejärjestelmän liittymisehdoista kau-
pungin ja pienkiinteistöjen omistajien välillä jatkuu edelleen. Elokuuhun 2016 men-
nessä järjestelmään on liittynyt noin puolet pienkiinteistöstä.

Asuntomessualueen tonteista kaupunki sai maanmyyntituloa 9 miljoonaa euroa.

Tarkastuslautakunta:
10. Kehäradan käyttöönoton myötä radanseudun houkuttelevuus tulevaisuuden raken-

nus- ja asuinalueena on kasvanut. Erityisesti tämä nousi esiin asuntomessututkimuk-
sen palautteessa. Kehärata on merkittävä parannus pääkaupunkiseudun ja erityisesti
Vantaan liikenneyhteyksiin. Linjauudistuksen jälkeen esiin nousseita katvealueiden
ongelmia tulee seurata. Kehäradan rakentaminen on ollut suuri ja kallis investointi,
mutta se on nähtävä maankäytön tehostamisen mahdollistajana ja sijoituksena tule-
vaisuuteen.

Selvitys kohtaan 10:

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala toteaa, että Kehäradan matkus-
tajamäärät ovat jatkuvassa kasvussa ja hanke on parantanut Vantaan julkisuuskuvaa.
Erityisesti kohtuuhintainen asuntorakentaminen jatkuu vilkkaana Kehäradan asemi-
en ympäristöissä. Vehkalan työpaikka-alueen ensimmäinen hanke käynnistyy v.
2016.

Kehäradan liityntälinjaston käyttäjämääriä ja palautetta seurataan aktiivisesti yhteis-
työssä HSL:n kanssa. Vuoden liikennöinnin jälkeen kehärata ja liityntälinjat ovat tul-
leet joukkoliikenteen säännöllisille käyttäjille tutuiksi. Tilanne on siten vakiintunut ja
mahdollisia jäljelle jääneitä aikataulu- ja linjastopuutteita voidaan parantaa saadun
palautteen perusteella.
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Tarkastuslautakunta:
11. Myönnettyjen rakennuslupien määrä kasvoi rakennusvalvonnan tulosalueella mer-

kittävästi Vantaalla erittäin kiivaana jatkuneen rakentamisen johdosta. Tämä vaikutti
myös tulosalueen talouteen ja toimintakate toteutui selvästi arvioitua parempana.
Tärkeänä asiakaspalvelun joustavuuden ja tuottavuuden kohottamiseen tähtäävänä
toimenpiteenä rakennusvalvonnassa on ollut siirtyminen sähköiseen lupamenette-
lyyn ja yhden luukun periaatteeseen. Sähköinen asiakaspalvelu ja yhden luukun peri-
aate on ollut käytössä pientalorakentamisen osalta jo marraskuusta 2014 ja vuoden
2015 marraskuussa käytäntö laajeni kaikkea rakentamista koskevaan lupamenette-
lyyn. Asiakas saa lupapiste.fi nettiosoitteessa kaiken rakennuslupaan liittyvän palve-
lun. Tämä tehostaa lausuntomenettelyjä ja vähentää varsinaisia asiakaskäyntejä. Pal-
velua kehitetään edelleen entistä monipuolisemmaksi. Vantaan asuntomessualuees-
ta tehdyn digitaalisen 5Dmallinnoksen kehittäminen tarjoaa tulevaisuudessa uusia
mahdollisuuksia rakennetun ympäristön tarkasteluun, suunnitteluun ja rakentamisen
vaikutusten ennakointiin.

Selvitys kohtaan 11:

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala toteaa, että Vantaan rakentami-
sen tahti on vain kiihtynyt. Kesäkuun 2016 loppuun mennessä oli luvitettu yli 3600
asuntoa kun normaalivuoden määrä on ollut alle 2000 ja MAL tavoite 2400 asuntoa
koko vuoden aikana.

3 D kaupunkimallin kehittämistä varten toimiala on keväällä 2016 päivittänyt koko
Vantaan laserkeilausaineiston. Aineistoa täydennetään loppukesästä viistokuvaamal-
la lentokoneesta viiden kameran avulla vantaan alue ja näin saadaan LOD 2 –tason
3D malli koko Vantaasta. Mallia täydennetään päivittyvillä rakennuslupasuunnitelmil-
la, jotka liitetään saatuun malliin. Rakennusvalvonnassa on käynnissä kehitystyö, jon-
ka avulla tämä ns. Täydentyvä kaupunkimalli saadaan mahdollisimman pitkälle au-
tomatisoitua. Jatkossa kaupunkimalli toimii monellakin eri tavoilla kansalaistoimin-
nan ja kansalaisvaikuttamisen alustana.

Tarkastuslautakunta:
12. Vantaan kaupungin varikolle on keskitetty kaupungin ajoneuvo-, kone- ja lisälaiteka-

luston hankinta, hallinnointi sekä tähän liittyvä huolto- ja korjaamotoiminta. Näin on
saatu yhtenäiset käytännöt ajoneuvokalustoon liittyvissä asioissa. Samalla on muo-
dostunut kokonaiskuva kaluston määrästä ja kustannuksista. Tällä tiedolla voidaan
tehostaa kaluston yhteiskäyttöä ja ajoneuvojen käytön sekä siihen liittyvien kustan-
nusten valvontaa. Merkittävä ajoneuvojen käyttöä tehostava toimi on ollut paikka-
tietojärjestelmän asentaminen 240 kaupungin ajoneuvoon. Järjestelmän avulla saa-
daan tarkat tiedot ajoneuvon liikkeistä ja työtiedoista. Näin voidaan valita tehtävään
aina lähin ajoneuvo ja lyhentää ajoreittejä. Myös ajoneuvojen käytön raportointi
monipuolistuu ja tehostuu järjestelmän avulla. Järjestelmän tuottaman tiedon avaa-
mista kuntalaisten käyttöön testattiin 2016 avaamalla palvelu, jossa kuntalaiset pys-
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tyivät seuraamaan lumiaurojen kulkua. Palvelusta on jatkossa tarkoitus tehdä pysy-
vä.

Selvitys kohtaan 12:

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala toteaa, että ajoneuvojen seuran-
tajärjestelmän avulla on mahdollista parantaa mm. kaupungin ajoneuvojen käyttöas-
tetta, vähentää polttoaineen kulutusta ja tehostaa henkilöstön työajan käyttöä. Li-
säksi järjestelmän tietoa voidaan hyödyntää mm. esim. liukastumisiin liittyvissä kor-
vausvaatimuksien käsittelyn yhteydessä. Jatkossa järjestelmän eri ominaisuuksien
hyödyntämistä tehostetaan järjestelmän toimittajan järjestämällä koulutuksella hy-
vässä yhteistyössä kaupungin henkilöstön kanssa. Kuntalaisen kannalta seurantajär-
jestelmä mahdollistaa myös esim. talviylläpitokaluston seurannan, jolloin internetin
välityksellä näkee kaupungin ja sen palvelutuottajien auraus- tai hiekoituskaluston
ajantasaisen sijainnin. Tästä palvelua on tarkoitus jatkossa muodostaa pysyvä.

Tarkastuslautakunta:
13. Vantaan ammattiopisto Varia on saanut vuosittain lisää opetus- ja kulttuuriministeri-

ön järjestämisluvan mukaisia koulutuspaikkoja. Oppilasmäärä onkin koko ajan kasva-
nut, vaikka kaikkia järjestämisluvan mukaisia paikkoja ei ole saatu täytettyä. Sekä Va-
rian omassa strategiassa että Vantaan vuoden 2015 kaupunkistrategiassa on yhdeksi
tavoitteeksi asetettu ammatillisen koulutuksen keskeytysten vähentäminen. Varia on
toteuttanut keskeyttämisten vähentämiseksi useita toimenpiteitä. Mitään kunnon
lääkettä ei ole kuitenkaan löydetty ja keskeyttämiset lisääntyivät hieman vuonna
2015. Varian taloustilanne on huolestuttava. Ammatillisen koulutuksen valtion-
osuuksia aiotaan leikata jopa 15 prosenttia. Varia on jo aloittanut säästö- ja tehos-
tamistoimenpiteet. Yksi keino kompensoida leikkauksia on kasvattaa oppilasmääriä
niin, että kaikki koulutuspaikat saadaan täytettyä.

Selvitys kohtaan 13:

Sivistystoimen toimiala toteaa, että säästö- ja tehostamistoimintaa on toteutettu
vuoden 2015 lopussa hyväksytyn uuden strategian pohjalta. Varian organisaatiora-
kenne muutettiin paremmin tavoitteita vastaavaksi: hallinnon tehtäviä ja opetusalo-
jen vastuualat jaettiin uudelleen, aikuisten koulutus hajautettiin opetusaloille.

Opiskelijamäärän kasvattaminen ei ole mahdollista tavoitellusti vuonna 2017, koska
valtionosuuden rahoituksen tasoa on esitetty leikattavaksi 12,5 %. Koulutuksen jär-
jestäjä päättää kohdistetaanko rahoituksen leikkaus opiskelijapaikkoihin vai toimin-
nan tehostamiseen vai molempiin. Variassa edellytetyt säästöt kohdistetaan sekä
opiskelijamäärään että toiminnan tehostamiseen.

Toiminnallisesta näkökulmasta tehostamistoimintaa tehdään allokoimalla opetus-
resursseja uudelleen osaamisperusteisuuteen siirtymisen yhteydessä, tehostamalla
ja vähentämällä tilojen käyttöä sekä kehittämällä jatkuvaa opiskelijahakua, jolla
mahdollistetaan opetusryhmien täydentäminen kesken lukuvuoden.
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Tarkastuslautakunta:
14. Kauppiaitten Kauppaoppilaitos MERCURIA menestyy. Nuorisokoulutuksen linjat ovat

vetäneet opiskelijoita useana vuonna yli opiskelijakiintiön. Oppilaitos on myös usea-
na vuonna peräkkäin saanut parhaat tuloksellisuuspisteet pääkaupunkiseudun kau-
pallisista oppilaitoksista. Toiminnassaan oppilaitos pyrkii koko ajan kehittymään ja
saamaan työelämän vaatimukset mahdollisimman hyvin huomioonotetuksi opetuk-
sessa. Työelämän kanssa tehtävän koulutus- ja harjoitteluyhteistyön vahvistamiseksi
Kauppiaitten Kauppaoppilaitos, Vantaan kaupunki, kauppakeskus Jumbo ja viihde-
keskus Flamingo muodostivat vuonna 2015 Kauppakeskusakatemiaksi kutsutun toi-
mintamallin. Sillä toteutetaan Vantaan elinvoimaohjelmaa. Haastetta taloudelle ovat
aiheuttaneet valtionosuuteen jo tehdyt leikkaukset ja tulevaisuudessa odotettavissa
olevat lisäleikkaukset. Talous on kuitenkin vakaalla pohjalla ja uusien koulutustuot-
teiden kehitystyö asiakaspinnan laajentamiseksi on aloitettu.

Selvitys kohtaan 14:

Elinkeinopalvelut toteaa, että Kauppakeskusakatemia saatiin pystyyn kaavaillusti
mutta Mercuriassa tapahtuneiden henkilöstövaihdosten myötä toiminta on sittem-
min hiipunut ja odottaa uutta liikkeellelähtöä.

Konserni- ja asukaspalvelut toteavat, että arviointikertomuksen tiivistelmän kohtaan
14 ei ole oikaistavaa.

Sivistystoimen toimiala (täydennys vastaukseen lautakuntakäsittelyjen jälkeen) to-
teaa, että Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy on lukuvuonna 2016 – 2017 lisännyt
merkittävästi resursseja kehittämistyöhön. Strategiaa on uudistettu ja yhtiö valmis-
tautuu ammatillisen koulutuksen reformiin ja uudenlaiseen opettajuuteen.

Vuonna 2017 valtionosuusleikkaus on n. 12 %. Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy on
pitkän tähtäimen taloussuunnittelulla ja tarkalla kustannuskurilla valmistautunut tu-
lopohjan kaventumiseen. Eläkkeelle siirtyneiden tilalle ei ole palkattu uutta henkilös-
töä ja osaamisperusteisen opetussuunnitelman myötä perinteinen lähiopetus on vä-
hentynyt. Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy on aloittanut yhteistyön Suomen Liike-
miesten Kauppaopiston kanssa ammatti- ja erikoisammattitutkintojen toteuttami-
sessa.

Tarkastuslautakunta:
15. Vantaan aikuisopisto katsoo kriittisiksi kehittämiskohteikseen erityisesti toiminnan

tehostamisen ja opistoa koskevan taloustiedon parantamisen, ajantasaistamisen ja
tämän tiedon raportoinnin kehittämisen sähköisten työkalujen avulla. Uusi kurssihal-
lintojärjestelmä on jo tehostanut eri hallintorutiineja ja asiakasviestintää. Jatkossa
järjestelmällä saadaan parannettua myös talousseurantaa sekä raportointia. Aikuis-
opiston tulopohja heikkeni, kun opistoa ei enää valittu maahanmuuttajille suunnatun
työvoimapoliittisen suomen kielen koulutuksen järjestäjäksi. Aikuisopisto on aloitta-
nut säästötoimenpiteet ja pysyi vuonna 2015 muutetun talousarvion toimintakateta-
voitteessa. Nopeasti kasvaneiden turvapaikanhakijamäärien johdosta kotoutumis-
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koulutuksen tarve tulee jatkossa kasvamaan. Vielä ei tiedetä lisääkö kotoutumiskou-
lutuksen kasvava tarve myös aikuisopiston kaltaisten oppilaitosten mahdollisuuksia
järjestää kotoutumiskoulutusta. Aikuisopistolla on kuitenkin runsaasti kokemusta
maahanmuuttajien koulutuksesta ja näin hyvät valmiudet kotoutumiskoulutusten
järjestämiseen.

Selvitys kohtaan 15:

Sivistystoimen toimiala toteaa, että tarkastuslautakunnan huomiot ovat oikeaan
osuvia ja varsin positiivisia opiston osalta. Tarkastuskertomuksen Aikuisopistoa käsit-
televän kohdan 7.3 Aikuisopisto ensimmäisessä kappaleessa todetaan, että arviointi-
käynnillä toimintaa esitteli ammattiopiston rehtori. Paikalla oli kuitenkin aikuisopis-
ton rehtori.

Lautakunta suosittaa jo aloitettujen talouden ja toiminnan tehostamistoimien jatka-
mista. Näin on toimittu ja tullaan toimimaan. Aikuisopisto on pystynyt tehostamaan
toimintaansa merkittävästi siirtämällä paljon rutiininomaista ihmistyötä vaativia toi-
mistotehtäviä Kursor-järjestelmän kautta automaattisesti tai lähes automaattisesti
hoidettaviksi. Opiston talousennusteen mukaan kate ei ylity tänä vuonna. Ennusteen
laatiminen on hyvin haastavaa opiston toiminnan luonteen vuoksi. Suurin osa kansa-
laisopiston tuloista kertyy syyslukukauden aikana. Kurssit alkavat portaittain syys-
kuun puolivälin paikkeilla, ja ilmoittautuminen kursseille alkaa 10.8. Näin ollen tässä
vaiheessa on hyvin vaikea arvioida asiakkaiden ilmoittautumisinnokkuutta kursseille.
Ennuste on tehty kuitenkin kahden viimeisimmän vuoden toteumatietojen perusteel-
la, joten suuria muutoksia ei pitäisi olla odotettavissa.

Tarkastuslautakunta:
16. Varhaiskasvatuksen tulosalueella jatkettiin jo vuonna 2014 aloitettua palvelumuotoi-

lua, jonka pyrkimyksenä on vakiinnuttaa palvelujen yhteissuunnittelu palvelujen
käyttäjien kanssa. Yksityisessä varhaiskasvatuksessa olevien lasten määrä kasvoi
suunnitellusti vuonna 2015 ja näiden palvelujen osuutta kasvatetaan lisäämällä pal-
velusetelipäivähoidon osuutta. Palvelusetelipäivähoidon lisäämisellä saadaan moni-
puolistettua palvelutarjontaa ja samalla pienennettyä kaupungin investointitarpeita.
Uudenlaisia menetelmiä lasten kasvun ja kehityksen tukemiseksi on haettu palkkaa-
malla päiväkoteihin taidepedagogeja. Tästä kokeilusta on saatu hyviä kokemuksia.
Varhaiskasvatuslain muutoksen myötä Vantaa rajaa subjektiivista päivähoito-
oikeutta 2016. Varhaiskasvatuksen tulosalue tulee tekemään hyvissä ajoin yhteistyö-
tä niiden perheiden kanssa, joita päivähoidon rajaukset koskevat. Näin pyritään löy-
tämään perheitä ja lapsia parhaiten palveleva tapa järjestää päivähoito 20 viikkotun-
nin laajuisena. Sinirikon päiväkodin investointihankkeella vastattiin ympärivuoro-
kautisen päivähoidon kasvavaan palvelutarpeeseen. Uudet tilat ovat osoittautuneet
hyvin toimiviksi.
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Selvitys kohtaan 16:

Sivistystoimen toimiala toteaa, että varhaiskasvatuksen tulosalueella jatkettiin jo
vuonna 2014 aloitettua palvelumuotoilua, jonka pyrkimyksenä on vakiinnuttaa palve-
lujen yhteissuunnittelu palvelujen käyttäjien kanssa.  Palvelumuotoilutilaisuuksia on
ollut yhteensä 18 kpl.

Yksityisessä varhaiskasvatuksessa olevien lasten määrä kasvoi suunnitellusti vuonna
2015 ja näiden palvelujen osuutta kasvatetaan lisäämällä palvelusetelipäivähoidon
osuutta. Palvelusetelipäivähoidon lisäämisellä saadaan monipuolistettua palvelutar-
jontaa ja samalla pienennettyä kaupungin investointitarpeita.

Palvelusetelipäivähoidossa oli 551 lasta 1/2016 ja 749 lasta 8/2016. Ostopalveluso-
pimuksiin perustuva varhaiskasvatus päättyi 31.7. Ostopalvelupäiväkodit siirtyivät
palvelusetelituottajiksi. Uudet yksityiset päiväkodit: Aarresaari päiväkoti aloitti toi-
mintansa 1.1.2016 (108 paikkaa), Jalokivi (54 paikkaa) ja Oivallus (73 paikkaa) elo-
kuussa 2016. Säästöä: Kolmen päiväkodin investointikustannukset arviolta n. 15 M€.
Uudenlaisia menetelmiä lasten kasvun ja kehityksen tukemiseksi on haettu palkkaa-
malla päiväkoteihin taidepedagogeja. Tästä kokeilusta on saatu hyviä
sia.  Varhaiskasvatukseen on palkattu elokuun 2016 alusta 15 Taidepedagogia vaki-
naisesti kasvun ja oppimisen tukeen. Tarkoituksena on parantaa kasvun ja oppimisen
tuen laatua vähentämällä samalla avustajien palkkaamista Seuresta.

Varhaiskasvatuslain muutoksen myötä Vantaa rajaa subjektiivista päivähoito-
oikeutta 2016. Varhaiskasvatuksen tulosalue tulee tekemään hyvissä ajoin yhteistyö-
tä niiden perheiden kanssa, joita päivähoidon rajaukset koskevat. Näin pyritään löy-
tämään perheitä ja lapsia parhaiten palveleva tapa järjestää päivähoito 20 viikkotun-
nin laajuisena. Palvelumuotoilutilaisuuksia ollut yhteensä 18 kpl joissa on vanhempi-
en kanssa keskusteltu 20 tunnin palvelun järjestämisestä. Kaikille varhaiskasvatuksen
asiakkaille järjestettiin myös Webropol kysely joulu-tammikuussa, johon tuli yli 900
vastausta. Näiden perusteella Vantaalla tarjotaan 20 tuntista palvelua kaikissa päivä-
kodeissa 4t/5pv viikossa sekä jokaisella alueella vähintään yhdessä päiväkodissa 6-
7t/pv 3pv viikossa.

Sinirikon päiväkodin investointihankkeella vastattiin ympärivuorokautisen päivähoi-
don kasvavaan palvelutarpeeseen. Uudet tilat ovat osoittautuneet hyvin toimiviksi.

Tarkastuslautakunta:
17. Sosiaali- ja terveydenhuollon oman toiminnan menot alittivat talousarvion 7,5 mil-

joonalla eurolla, joista toimeentulotukimenojen alitus oli 4 miljoonaa euroa. Erikois-
sairaanhoidon menot sen sijaan ylittivät alkuperäisen talousarvion lähes 19 miljoo-
nalla eurolla. Jatkossa on erittäin tärkeää, että erikoissairaanhoidossa tuottajan
(HUS) ja järjestäjän (Vantaa) talousarviot ja tulostavoitteet sovitetaan yhteisesti. So-
siaali- ja terveydenhuollossa tulee kiinnittää erityistä huomiota palvelujen laadun ja
resurssien turvaamiseen kaikilla toimintasektoreilla. Pätevien työntekijöiden saami-
seksi on tehtävä edelleen uusia avauksia. Johtaminen, työolosuhteet ja niiden jous-
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tot ja palkkaus ovat avainasemassa, jotta työntekijöiden vaihtuvuus saadaan hallin-
taan.

Selvitys kohtaan 17:

Sosiaali- ja terveystoimen toimiala toteaa, että lastensuojelun henkilöstön saata-
vuuden ja pysyvyyden turvaamiseksi sosiaalityöntekijöiden palkkausta saatiin tarkis-
tettua vastaamaan pääkaupunkiseudun palkkatasoa. 1.3.2016 voimaantullut uusi so-
siaalihuollon ammattihenkilölaki tiukensi sijaisten kelpoisuusehtoja ja on osaltaan
vaikeuttanut pätevien sijaisten saamista. Lääkäritilanne toimialalla on hieman paran-
tunut. Pätevän henkilökunnan saamiseksi onnistunut työharjoittelu ja perehdytys
ovat arvokkaita rekrytointivaltteja. Toimialan pitkäjänteinen kehittämistyö toi Myyr-
mäen terveysasemalle vuoden 2015 koulutusterveyskeskuspalkinnon.

Tuunatun työn toimintamalli otettiin onnistuneesti käyttöön helmikuussa 2016. Työ-
hyvinvointiasiantuntijoiden terveys- ja turvallisuuskäynneillä tuetaan työyhteisön
työhyvinvointia ja työssä jaksamista. Palvelujen laadun turvaamiseksi toimialalla on
panostettu v. 2015 – 2016 erityisesti potilas- ja asiakasturvallisuuteen mm. kattavalla
lääkehoitolupakoulutuksella sekä ottamalla HaiPro-ilmoitusohjelma käyttöön.

Toimialalla kiinnitetään jatkuvasti huomiota johtamisen laatuun ja mahdollistetaan
esimiesasemassa oleville johtamisessa kehittyminen. Etätyön mahdollisuuksia hyö-
dynnetään niissä töissä, joihin se sopii.

Olisi perusteltua, että Vantaan ja HUS:n talousarvioissa olevat erikoissairaanhoidon
määrärahat olisivat samat, ja tähän kyllä pyritään kuntaneuvotteluissa. Ongelmaksi
muodostuu HUS:n ja Vantaan erilainen tapa budjetoida sekä päätöksenteon aikatau-
lujen yhteensovittaminen. HUS määrittelee Vantaan osuuden laskennallisesti koko
HUS:n tasolla, mikä johtaa usein pienempään osuuteen kuin mitä Vantaan todellinen
toteutuma tulee olemaan. Vantaalla budjetoidaan ottaen huomioon myös Vantaan
oma erikoissairaanhoidon toteutumatieto. Vantaan sosiaali- ja terveystoimi on pyr-
kinyt esittämään ja budjetoimaan erikoissairaanhoitoon realistisesti ennakoidun to-
teutuman mukaan.

Sosiaali- ja terveystoimi pyrkii yhdessä HUS:n kanssa kehittämään kuntaneuvottelu-
menettelyä vastaamaan paremmin esiintyviin haasteisiin. Lisäksi sosiaali- ja terveys-
toimen johto pitää HUS:n vantaalaisten luottamushenkilöiden kanssa kokouksia, jois-
sa keskustellaan Vantaan ja HUS:n yhteistyöstä. Lautakunnan varsinaisissa kokouksis-
sa HUS:n asiat ovat usein esillä selostuksina ja keskusteluina.

Erikoissairaanhoidon lähetteitä vähennetään lisäämällä erikoislääkärivastaanottoja
terveysasemilla.

Lisäksi neuvoloissa on osaamista parannettu ja hankittu mm. ultraäänilaitteita, jotka
vähentävät lähetteiden määrää erikoissairaanhoitoon. Kaikkein sairaimpia potilaita
hoidetaan listamallilla, jossa taataan potilaalle omalääkäri ja omahoitaja. Näin hoi-
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don jatkuvuus paranee ja tämä vähentää erikoissairaanhoidon päivystykseen ja poli-
klinikoille lähettämistä.

Iltavastaanottotoiminta on jo aloitettu neuvolapalveluissa ja kunhan vaikutukset kar-
toitetaan, voidaan arvioida toiminnan laajentamisen hyötyjä.

Tarkastuslautakunta:
18. Suun terveydenhuollon liikelaitos on onnistunut parantamaan tuottavuuttaan. Mit-

tarina on käytetty tuotettujen suoritteiden määrää henkilötyövuotta kohden. Tuot-
tavuus on kasvanut kymmenen prosenttia liikelaitoksen toiminnan (2010–2015) ai-
kana. Alijäämän kattaminen edellyttää toiminnan tehostamista edelleen. Asiakas-
määrän kasvu on aiheuttanut painetta pysyä hoitotakuun edellyttämissä aikarajoissa
kiireettömässä hammashoidossa.

Selvitys kohtaan 18:

Suun terveydenhuollon liikelaitos toteaa, että suun terveydenhuollossa on otettu
käyttöön 2016 alkuvuodesta aikakattojärjestelmä yhtenäistämään eri hoitokokonai-
suuksiin käytettävää aikaa. Jonojärjestelmästä on luovuttu huhtikuun 2016 lopussa,
millä on pyritty vaikuttamaan läpinäkyvyyteen sekä helpottamaan ajanvarauskäytän-
töjä. Syksyllä 2016 suun terveydenhuollon liikelaitoksessa pilotoidaan monihuone-
toimintaa, jonka on tarkoitus laajentua kattamaan koko Vantaan alue 2017 vuoden
aikana suurimmissa hoitoloissa.

Vantaan kaupunki on irtisanonut SEHYK- sopimuksen 6/2016 suun terveydenhuollon
liikelaitoksen linjauksen mukaisesti. Tällä on pyritty suoriin kustannussäästöihin ja
oman erityisosaamisen kasvattamiseen sekä turvaamaan täyden palvelun suun ter-
veydenhuolto Vantaalaisille.

Suun terveydenhuolto on ottamassa uusia sähköisiä asiointipalveluita käyttöön syk-
syn 2016 aikana, joilla edelleen helpotetaan yhteydenottoa sekä mahdollistetaan lä-
hitulevaisuudessa etäasiointi myös suun terveydenhuollon ammattilaisille suoraan.

Vuoden 2017 toimenpidetilaus tulee kasvamaan 1,5 %. Lisäksi nykyisestä palveluso-
pimuksesta puuttuva liikkumavara otetaan uudestaan käyttöön. Ennusteen mukaan
suun terveydenhuollon alijäämä tulee vähenemään huomattavasti ja liikelaitoksen
tuottavuus on noussut koko vuoden tasolla yli 6 % ja huhtikuusta alkaen 10 %.
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Tarkastuslautakunnan suosituksiin saadut kommentit sekä muut arviointiker-
tomukseen tulleet kommentit

Arviointikertomuksen kohta 1.4 Määrärahoja koskevien sitovien tavoitteiden toteutumi-
nen

Tarkastuslautakunnan suositus (s. 18):
”Sitovien tavoitteiden mittaroinnissa tapahtuneesta hyvästä kehityksestä huolimatta
mittareihin tulee edelleen kiinnittää huomiota. Tavoitteet ovat osa toimintakerto-
musta, mikä puolestaan on osa tilinpäätöstä vuodelta 2015, joten tavoitteiden toteu-
tuminen on pystyttävä raportoimaan. Sitovien määrärahatavoitteiden toteutumiseen
tulee kiinnittää huomiota”.

Taloussuunnittelun vastaus:
Taloussuunnittelu toteaa, että sitovien tavoitteiden mittarointia on pyritty kehittä-
mään viime vuosina yhteistyössä toimialojen kanssa. Tarkastuslautakunnan arvion
mukaan sitovien tavoitteiden mittarointi on kehittynyt aiemmasta, mikä vaikuttaa
myös tavoitteiden edistämiseen ja seurattavuuteen. Taloussuunnittelu on tiivistänyt
yhteistyötään strategiavalmistelijoiden kanssa, ja mittarointia ollaan kehittämässä
edelleen arviointikertomuksen 2015 havainnot huomioiden. Erityistä huomiota tul-
laan kiinnittämään siihen, että tavoitteet ovat vaikutettavissa ja raportoitavissa talo-
usarviovuoden aikana. Talousarvion sitovat määrärahatasot esitetään selkeästi eri-
teltynä talousarviossa, ja talousarviovuoden aikana tehtävät muutokset kohdentuvat
nimenomaan sitoviksi määriteltyihin määrärahoihin. Poikkeamat alkuperäiseen ja
muutettuun talousarvioon nähden esitetään tilinpäätöksen toimintakertomusosios-
sa.

Arviointikertomuksen kohta 5.1 Omistajaohjaus ja konsernistrategia

Tarkastuslautakunnan suositus (s. 49):
”Kunnan taloudessa ja toiminnassa korostuu uudessa kuntalaissa konserninäkökul-
ma. Uudistaessaan konserniohjeistusta kaupungin tulisi selkeästi määritellä tarkas-
tuslautakunnan rooli, jotta tarkastuslautakunta voisi toteuttaa lakisääteistä tehtä-
väänsä kaupunginvaltuuston asettamien toiminnan ja talouden tavoitteiden arvioija-
na koko konsernissa”.

Konsernipalveluiden vastaus:
Konsernipalveluilla ei ole tekstiin kommentoitavaa.

Arviointikertomuksen kohta 5.2 Tietohallinto

Tarkastuslautakunnan suositus (s. 49):
”Olisi hyvä, että tietohallinnon kehittämishankkeissa tuottavuuden nousu osoitettai-
siin myös jälkikäteen”.
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Tietohallinnon vastaus:
Tietohallinnon ohjausryhmä hyväksyi 04/2016 kokouksessaan tietohallinnon valmis-
teleman Vantaan kaupungin projektimallin päivityksen. Projektimallia päivitettiin si-
ten, että se sisältää jatkossa automaattisesti päättyneiden ICT-projektien saavutettu-
jen hyötyjen raportoinnin. Projektit päättyvät lopetuspäätökseen (PP4). Ennen tätä
laaditaan projektin loppuraportti. Loppuraportti sisältää tarvittavat mittarit ja seu-
ranta-ajan hyötyjen seurantaa ja jälkiarviointia varten. Investoinnit arvioidaan pää-
sääntöisesti 1 – 3 vuotta projektin päättymisen jälkeen, jolloin laskennalliset tuotot
ovat realisoituneet.

Vuoden 2016 aikana arvioidaan vuonna 2014 – 2015 päättyneistä projekteista seu-
raavat investointikohteet:

o Maaomaisuuden kirjanpito, omistaja Leea Markkula-Heilamo
o Perhepäivähoidon mobiilisovellus, omistaja Sole Askola-Vehviläinen
o Kirjastojen PKS verkkomaksaminen, omistaja Mikko Vainio
o Sähköinen toimeentulotuki, omistaja Anna Cantell-Forsbom

Arvioinnin yhteydessä verrataan syntyneitä tuottoja investoinnin perusteena
olleeseen BusinessCase laskelmaan.
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Arviointikertomuksen kohta 6.2 Kehärata

Arviointikertomuksen johtopäätökset (s. 54):
Kehäradan käyttöönoton myötä radanseudun houkuttelevuus tulevaisuuden raken-
nus- ja asuinalueena on kasvanut. Erityisesti tämä nousi esiin asuntomessututkimuk-
sen palautteessa. Kehärata on myös pääkaupunkiseudun ja erityisesti Vantaan mer-
kittävä liikenneyhteyksien parannus. Rakentaminen on ollut suuri ja kallis investointi,
mutta se on nähtävä maankäytön tehostamisen mahdollistajana ja sijoituksena tule-
vaisuuteen.

Arviointikertomuksen suositukset (s. 54):
Linjauudistuksen jälkeen esiin nousseita katvealueiden ongelmia tulee seurata.

Toimialan vastaus:
Kehäradan liityntälinjaston käyttäjämääriä ja palautetta seurataan aktiivisesti yhteis-
työssä HSL:n kanssa. Vuoden liikennöinnin jälkeen kehärata ja liityntälinjat ovat tul-
leet joukkoliikenteen säännöllisille käyttäjille tutuiksi. Tilanne on siten vakiintunut ja
käyttöönottovaiheen karikot ovat jo takana. Mahdollisia jäljelle jääneitä aikataulu- ja
linjastopuutteita voidaan parantaa saadun palautteen perusteella.

Arviointikertomuksen kohta 6.3 Rakennusvalvonta

Arviointikertomuksen johtopäätökset (s. 57):
Rakennusvalvonnan tulosalueen työmäärää lisäsi huomattavasti erittäin kiivaana
Vantaalla jatkunut rakentaminen. Kova rakennusvauhti heijastui positiivisesti myös
rakennusvalvonnan tulosalueen talouteen sillä rakennusvalvonnan toimintakate oli
yli 1,2 miljoonaa euroa arvioitua parempi.

Tärkeä asiakaspalvelun sujuvoittamiseen ja tuottavuuden kohottamiseen tähtäävä
toimenpide rakennusvalvonnassa on ollut siirtyminen sähköiseen lupamenettelyyn ja
yhden luukun periaatteeseen. Sähköinen asiakaspalvelu ja yhden luukun periaate on
ollut käytössä pientalorakentamisen osalta jo marraskuusta 2014 ja vuoden 2015
marraskuussa käytäntö laajeni kaikkea rakentamista koskevaan lupamenettelyyn.
Asiakas saa lupapiste.fi nettiosoitteessa kaiken rakennuslupaan liittyvän palvelun.
Asiakas asioi vain rakennusvalvonnan lupaneuvonnan kanssa ja rakennusvalvonta
hoitaa tarvittavien lausuntojen hankkimisen rakennuslupahakemukseen, joten asia-
kas saa tarvitsemansa palvelun yhden luukun kautta. Tämä tehostaa lausuntomenet-
telyjä ja vähentää varsinaisia asiakaskäyntejä. Palvelua kehitetään edelleen entistä
monipuolisemmaksi.

Vantaan asuntomessualueesta tehty digitaalinen 5D-mallinnos ja sen edelleen kehit-
täminen ja mallinnuksen laajentaminen koko Vantaan aluetta koskevaksi on tuomas-
sa jatkossa uudenlaisia mahdollisuuksia rakennetun ympäristön suunnitteluun ja ra-
kentamisen vaikutusten ennakointiin. Mallin avulla on mahdollisuus tarkastella mal-
linnetun alueen rakennuksia, katuja ja viheralueita oikeissa mittasuhteissa. Malliin on
tarkoitus tulevaisuudessa liittää uusien rakennusten ja rakennettavan ympäristön
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erilaiset suunnitelmat, jolloin voidaan hahmottaa miten alue muuttuu, kun uudet ra-
kennukset sijoittuvat ympäristöön. Malli on kehitetty avoimeksi, joten se tarjoaa
myös kansalaisille mahdollisuuden nähdä eri rakennushankkeiden vaikutuksia omaan
ympäristöön.

Arviointikertomuksen suositukset (s. 57):
Rakennusvalvonnan tulee seurata palvelun toimimista voimakkaan kysynnän aikana
sekä niissä tapauksissa, joissa asiakas joutuu käyttämään muuta kuin sähköistä asia-
kaspalvelua.

Toimialan vastaus:
Vantaan rakentamisen tahti on vain kiihtynyt. Kesäkuun 2016 loppuun mennessä oli
luvitettu yli 3600 asuntoa, kun normaalivuoden määrä on ollut alle 2000 ja MAL ta-
voite 2400 asuntoa koko vuoden aikana. Asuntotuotanto on siten kolmikertainen
"normaalivuoteen" nähden ja ylittää MAL tavoitteen kaksinkertaisesti. Toistaiseksi
rakennusvalvonta on kyennyt vastaamaan kysyntään pieniä viiveitä lukuun ottamat-
ta. Henkilöstön määrää on kuitenkin nostettava jonkin verran suunnitellusta.

Rakennusvalvonta seuraa jatkuvasti palvelunsa kehittymistä. Rakennusvalvonnan
kaikille asiakkailleen (3800 kpl) tekemä asiakastyytyväisyyskysely antoi hyvän tulok-
sen. Vastauksia tuli noin 450. Avoimia vastauksia saatiin noin 200. Yhdessäkään vas-
tauksessa ei viitattu tai vaadittu kirjallista rakennusvalvontapalvelua. Lupakäsittely
siirtyi kaikilta osiltaan sähköiseksi 1.11.2015 ja pientalojen osalta jo 1.1.2014. Työ-
maiden katselmustoiminta siirtyy sähköiseksi 1.1.2016.

Arviointikertomuksen kohta 6.4 Varikko

Arviointikertomuksen johtopäätökset (s. 60):
Varikon nykyinen keskitetty oma pieni tilaajayksikkö ja yhtenäinen ajoneuvohallinta
on hyvä säilyttää kaupungilla. Keskittämisen myötä kaupungilla on yhtenäiset käy-
tännöt ajoneuvokalustoon liittyvissä asioissa. Samalla muodostuu kokonaiskuva ka-
luston määrästä ja kustannuksista, jolloin voidaan tehostaa kaluston yhteiskäyttöä ja
ajoneuvojen käytön ja siihen liittyvien kustannusten seurantaa ja valvontaa. Varikko
tekee tiivistä yhteistyötä muiden toimialojen kanssa. Ajoneuvojen hankinnassa on
yhä tärkeämmäksi nousseet ympäristökriteerit.

Ajoneuvojen paikkatietojärjestelmä tehostaa ajoneuvojen käyttöä. Järjestelmän tie-
toa on avattu myös kuntalaisten käyttöön katujen talvikunnossapidon seurantaan
liittyen.

Arviointikertomuksen suositukset (s. 60):
Tarkastuslautakunta suosittelee jatkossakin hyödyntämään paikkatietojärjestelmän
tietoja myös kuntalaisten informoinnissa.
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Toimialan vastaus:
Kuntalaisen kannalta ajoneuvojen seurantajärjestelmä mahdollistaa myös esim. tal-
viylläpitokaluston seurannan, jolloin internetin välityksellä näkee kaupungin ja sen
palvelutuottajien auraus- tai hiekoituskaluston ajantasaisen sijainnin. Tästä palvelua
on tarkoitus jatkossa muodostaa pysyvä.

Arviointikertomuksen kohta 7.2 Kauppiaitten kauppaoppilaitos Oy

Tarkastuslautakunta (s. 64):
”Taloustavoitteena oli nettotulos 100 000 euroa ja muina tavoitteina täyttöaste,
opiskelijoiden työllistyminen ja jatko-opinnot, opintojen keskeyttäminen ja ylläpitä-
jän antama arvosana toiminnasta asteikolla 1–5”.

Asetetut tavoitteet toteutuivat opintojen keskeyttämisiä lukuun ottamatta. Keskeyt-
tämisten lisääntymiseen vaikutti ennakoitua suurempi opiskelijamäärä ja erityisesti
aikuisopiskelijoiden keskeyttämisten lisääntyminen, mikä johtuu koko kaupan alan
vaikeasta taloudellisesta tilanteesta. Tavoitteiden toteutuminen ilmenee kohdasta
1.5.”

Toimialan vastaus:
Vaikka opintojen keskeyttämisaste nousi vuonna 2015, se on Mercuriassa edelleen
erittäin alhainen. Luku tulee suoraan tilastokeskuksen aineistoista ja siihen vaikuttaa
myös heti opintojen aloitusvaiheessa tapahtuvat muutokset. Tavoitetaso on asetettu
erittäin korkealle ja sen saavuttaminen tulee olemaan haastavaa myös tulevaisuu-
dessa. Vuoden 2016 tiedot eivät ole vielä valmistuneet.

Opiskelijoiden työllistymistavoite on asetettu myös korkealle tasolle. Vaikea työlli-
syystilanne ja negatiiviset uutiset kaupan alalta (mm. Anttilan konkurssi, Stockman-
nin yt-neuvottelut) ovat vaikuttaneet työssäoppimispaikkojen saamiseen ja osaltaan
myös opiskelijoiden työllistymiseen. Pääkaupunkiseudulla ja kasvukeskuksissa tilanne
on kuitenkin huomattavasti muuta Suomea parempi. Vuoden 2016 tiedot eivät ole
vielä valmistuneet.

Tarkastuslautakunta (s. 64):
”Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy:n taloudelliset tulokset ovat viime vuosina olleet
selvästi ylijäämäisiä ja yhtiön taloudellinen asema on vakaa. Oppilaitoksen vuosittai-
nen liikevaihto on ollut vuosina 2012–2015 noin seitsemän miljoonaa euroa. Vuonna
2015 Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Osakeyhtiön taseeseen on kertynyt aiempien ti-
likausien ylijäämää noin kymmenen miljoonaa euroa (lukuun laskettu mukaan 2015
kertynyt ylijäämä). Suurin tuloerä on vuosittain ollut koulutuspaikkakiintiön perus-
teella maksettava valtionosuus, josta on kertynyt vuosittain lähes 90 prosenttia koko
tulorahoituksesta. Ammatillisen koulutuksen rahoitusta vuosille 2013 ja 2014 supis-
tettiin valtion osalta, kun koulutuspaikkojen yksikköhintojen indeksikorotukset jäädy-
tettiin ja lisäksi yksikköhintoihin tehtiin pieniä leikkauksia.
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Ammatillisen koulutuksen rahoitusta uudistetaan edelleen jatkossa, mutta vielä ei
ole tarkkaa tietoa miten uudistus tapahtuu. On todennäköistä, että ammatillisen
koulutuksen valtiolta saama rahoitus tulee jatkossa edelleen vähenemään. Kauppi-
aitten Kauppaoppilaitos Oy pyrkii koko ajan tehostamaan toimintaansa ja varautuu
valtionrahoituksessa odotettavissa oleviin muutoksiin. Oppilaitos kehittää muun mu-
assa koko ajan uusia koulutustuotteita asiakaspinnan laajentamiseksi ja samalla on
myös toteutettu hillittyjä kustannussäästöjä.”

Toimialan vastaus:
Vuonna 2017 toteutetaan ammatillisen peruskoulutuksen säästöohjelman suurin
leikkaus. Kesän aikana on leikkauksen määrää vielä lisätty. Leikkauksen seurauksena
valtionosuusrahoitus pienenee noin 12 %. Koulutuksen järjestäjä saa päättää, toteut-
taako se säästöt pienemmällä yksikköhinnalla vai opiskelijamäärää vähentämällä.
Mercuria toteuttaa koulutustakuuta ja pitää opiskelijamäärän (710) ennallaan. Tä-
män lisäksi Mercuriassa on jatkettu maltillista säästöohjelmaa.

Tarkastuslautakunnan suositus (s. 67):
”Tarkastuslautakunta kannustaa jatkamaan hyviä tuloksia tuottanutta kehitystyötä ja
hakemaan edelleen uusia keinoja, joilla varaudutaan talouden kiristymiseen.”

Toimialan vastaus (täydennys vastaukseen lautakuntakäsittelyjen jälkeen):
Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy:n lukuvuoden 2016 – 2017 painopistealueena on
digitaalisuuden ja tiimityöskentelyn kehittäminen. Erityisesti opettajien ohjausval-
miuksia kehitetään vastaamaan uutta opettajuutta. Talouden kehittymistä seurataan
erityisen tarkasti.

Arviointikertomuksen kohta 7.4 Varhaiskasvatus

Tarkastuslautakunta (s.71):
”Varhaiskasvatuksen strateginen tavoite on kasvattaa yksityisessä varhaiskasvatuk-
sessa olevien lasten osuutta yli 12 prosenttiin vuonna 2016. Yksityisistä varhaiskasva-
tuspalveluista ostopalvelusopimuspäivähoidosta tullaan luopumaan kesään 2016
mennessä ja palvelusetelipäivähoitoa puolestaan tullaan edelleen lisäämään. Van-
taalle valmistui vuonna 2015 kolme uutta yksityistä palvelusetelipäiväkotia ja vuonna
2015 varhaiskasvatuksessa olevista lapsista noin 11 prosenttia oli yksityisessä var-
haiskasvatuksessa (noin seitsemän prosenttia vuonna 2014). Palvelusetelipäivähoi-
don osuuden kasvattamisella varhaiskasvatuksen tulosalue pyrkii palvelutarjonnan
monipuolistamiseen, kaupungin investointikulujen vähentämiseen ja myös tuotta-
vuuden lisäämiseen.

Palvelusetelipäiväkodit ovat Vantaalla yksityisen sijoittajan rakentamia ja kaupunki
säästää näin investointikustannuksissa. Lisäksi kuuden suurimman kaupungin päivä-
hoidon kustannusvertailussa todettiin, että Vantaalla, Tampereella, Turussa ja Oulus-
sa vuonna 2014 palvelusetelijärjestelmän kustannukset lasta kohden laskettuina oli-
vat kunnallisen päivähoidon kustannuksia alhaisemmat.”
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Toimialan vastaus:
Arviointikertomuksessa on sisältöosassa viitattu palvelusetelipäivähoidon alhaisem-
piin kustannuksiin kunnalliseen päivähoitoon nähden (Kuuden suurimman kaupungin
lasten päivähoidon palvelut ja kustannukset vuonna 2014). Kuusikkoraportissa 2015
todetaan seuraavaa: Kuusikkoraporttien tarkoituksena on palvella ensisijaisesti kun-
tien päättäjiä ja ne ovat yksi väline toiminnan ohjaamiseen. Kuusikko-raportit nosta-
vat esiin eroavaisuuksia, jotka vaativat tarkempaa analyysia. Tavoitteena ei ole ver-
tailla esimerkiksi omien ja ostopalvelujen kustannuksia. Omien ja ostopalvelujen tie-
donkeruu poikkeaa merkittävästi esimerkiksi asiakasmaksujen, vuokrien, tilaamiseen
liittyvien kustannusten ja hallinnon vyörytysten osalta. Kunnan omaa tuotantoa voi
verrata toisen kunnan omaan tuotantoon, mutta omien ja ostopalvelujen tiedot eivät
ole vertailukelpoisia, koska ne sisältävät eri kustannuseriä.

Yksityisen hoidon tuella ja palvelusetelillä järjestetyssä päivähoidossa sekä osin myös
ostopalvelupäivähoidossa asiakkaat maksavat oman osuutensa palvelusta (asiakas-
maksu) suoraan palvelun tuottajalle. Siten näiden palvelujen kustannukset ovat kun-
nalle netto-kustannuksia eikä niitä voi suoraan verrata raportissa esitettyihin kunnal-
lisen päivähoidon kustannuksiin, joihin sisältyy asiakasmaksun osuus. Tämän lisäksi
kunnallisen ja palvelusetelipäivähoidon kustannuksiin vaikuttaa olennaisesti se, että
suurin osa tukea tarvitsevista lapsista ohjautuu kunnalliseen päivähoitoon. Erilaisiin
tukitoimiin käytetään vuositasolla Vantaalla n. 7,9 M€.
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Lautakuntien selvitykset arviointikertomuksesta vuodelta 2015

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimialan lautakuntien selvitys
arviointikertomuksesta vuodelta 2015

VD/7211/00.01.02.01/2016

Kaupunkisuunnittelulautakunta 22.8.2016 § 7
Tekninen lautakunta 23.8.2016 § 7
Ympäristölautakunta 14.9.2016 § 6

Tarkastuslautakunta laatii vuosittain kaupunginvaltuustolle tilinpäätöksen käsittelyn yhteydessä
luovutettavan arviointikertomuksen, jossa arvioidaan ovatko valtuuston asettamat toiminnalliset ja
taloudelliset tavoitteet toteutuneet.

Tarkastuslautakunnan laatima Vantaan kaupungin arviointikertomus vuodelta 2015 merkittiin
tiedoksi kaupunginvaltuuston kokouksessa 23.5.2016 ja lähetettiin kaupunginhallitukselle
toimenpiteitä varten. Kaupunginhallitus päätti 6.6.2016 lähettää valtuuston päätöksen toimialoille
toimenpiteitä varten.

Toimialoja ja eräitä tulosalueita on pyydetty antamaan selvityksensä arviointikertomuksen
tiivistelmäkohtiin 30.9.2016 mennessä seuraavasti: Maankäytön rakentamisen ja ympäristön
toimiala kohdat 1, 3, 9, 10, 11, 12.

Lisäksi toimialoja ja eräitä tulosalueita pyydetään antamaan selvityksensä niitä koskevista
arviointikertomuksen sisältökohdista. Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimialaa koskevat
seuraavat arviointikertomuksen kohdat 6.2 Kehärata, 6.3 Rakennusvalvonta ja 6.4 Varikko.
Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala on valmistellut kokonaislausunnon kaupunkitasoisessa
arviointikertomuksessa toimialaa koskevista kohdista. Toimialan lautakunnat
antavat osaltaan selvityksensä toimialan kokonaislausunnon pohjalta.

1. Valtuuston asettamien strategisten päämäärien ja niitä toteuttavien sitovien tavoitteiden toteutuminen

Arviointikertomus (tiivistelmä nro 1):
”Valtuuston asettamat strategiset päämäärät ja niitä toteuttavat sitovat tavoitteet toteutuivat täysin
13 tavoitteen osalta, melko hyvin toteutuneeksi todettiin seitsemän tavoitetta ja jossain määrin
toteutuneeksi neljä tavoitetta. Toteutumatta jäi neljä tavoitetta. Tarkastuslautakunnalla oli
huomautettavaa tai kommentoitavaa vain 14 prosentin osalta tavoitteista (edellisenä vuonna
vastaavasti 36 prosentin osalta). Annetut kommentit liittyvät pääosin tavoitteiden arvioitavuuteen.
Kokonaisuutena sitovien tavoitteiden mittarointi on parantunut viime vuosina.”

Toimialan vastaus:
Tavoite 8.2. Kaupunki luovuttaa 80 omakotitalotonttia jäi toteutumatta. Jatkuvassa myynnissä oli 37
tonttia, tarjouskilpailu järjestettiin 4 tontista keväällä 2015, 2 tontista järjestettiin tonttihaku
asuntomessujen aikana ja syksyllä 2015 järjestettiin yleinen haku 19 tontista. Kaupungilla on ollut
asuntomessualueelta tarjolla 7 pientalotonttia, joista kaikki tontit ovat myyty.

Vuonna 2015 tontteja luovutettiin 33 kpl. Tontteja oli tarjolla yhteensä 62 kpl. Syksyllä järjestettiin
yleinen tonttihaku 19 tontista. Tiukasta aikataulusta johtuen näiden tonttien osalta tonttikaupat
tehtiin vuoden 2016 alkupuolella. Tontteja on monipuolisesti tarjolla.

Omakotitontteja tiedustellaan vilkkaasti; erityisesti kysellään vuokrausmahdollisuutta. Tonttien
tarjonta kykenee tällä hetkellä kohtuullisen hyvin vastaamaan kysyntään.
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Viime vuosina pientalorakentaminen on hiljentynyt huippuvuosista, mikä näkyy tonttikaupoissa. Syitä
tähän ovat mm. se, että vanhan asunnon myynti kangertelee ja pankit ovat tiukentaneet lainanantoa.
Tontteja on markkinoitu kaupungin facebook- ja www-sivuilla sekä omakoti-messuilla. Kivistön
asuntomessujen ansiosta asuntotontit saivat v. 2015 aikana huomattavasti näkyvyyttä.

2. Vantaan käyttötalouden kehitys

Arviointikertomus (tiivistelmä nro 3):
”Vantaan käyttötalouden kehitys oli vuonna 2015 selvästi ennakoitua parempi ja tulos positiivinen.
Kaikki toimialat alittivat talousarviossa arvioidut menot ja tulot ylittyivät. Investointimenot alittuivat
selvästi ja vaikka kaupungin lainamäärä kasvoi, niin nettolainanotto oli 22,1 miljoonaa euroa, kun
ennuste oli 89 miljoonaa euroa. Iso velkamäärä (5 312 euroa/asukas) on edelleen suuri taloudellinen
riski ja haasteena on myös kunnallisveron heikko kehitys. Vantaan toteuttamat laajat liikenne- ja
asuinalueinvestoinnit (Kehärata, Kehä III ja Kivistö) tuonevat kaupunkiin kuitenkin runsaasti uusia
veronmaksajia, jolloin verotulot kasvavat ja uusiin palvelutarpeisiin pystytään vastaamaan. Suurten
kaupunkien talouden tunnusluvut pysyivät kokonaisuutena tarkastellen melko samalla tasolla
vuodesta 2014. Myöskään kaupunkitasolla ei ollut isoja muutoksia. Vantaalla yksi tunnusluku parani ja
Vantaan tunnusluvuista neljä on heikolla tasolla.”

Toimialan vastaus:
Vuonna 2015 toimialan käyttötalouden tulot ylittyivät 36 miljoonaa euroa. Toimialan tulot ylittivät
budjetin etenkin sopimus- ja maanläjitystuloissa sekä maanmyyntituloissa. Menot pysyivät
budjetoidussa tasossa pois lukien tilakeskuksen vuokramenojen sekä liikuntayhtiöiden ja VTK:n
sulautumisesta aiheutuvien ylläpitomenojen kasvusta aiheutuneet määrärahaylitykset.

3. Asuntomessut

Arviointikertomus (tiivistelmä nro 9):
”Asuntomessut Vantaan Kivistössä onnistuivat kaupungin näkökulmasta hyvin ja niihin liittyvät
tavoitteet saavutettiin. Erityisesti näkyvyys mediassa oli hyvä, mediaosumia oli 648 ja messuilla vieraili
826 median edustajaa. Kaupungilta oli oikea päätös pitää kiinni siitä, että Kehärata saatiin käyttöön
ennen messujen alkua. Messuilla vieraili 138 756 kävijää joista 30 prosenttia tuli junalla ja 62
prosenttia omalla autolla.”

Toimialan vastaus:
Runsas julkisuus messukesänä oli sävyltään pääsääntöisesti positiivista tai neutraalia. Kehäradan
valmistuminen ja asuntomessut selvästi hyötyivät toistensa julkisuusarvosta. Erityisenä onnistumisena
mainittakoon myös City Mobil2 –projektin kuskittomat bussit, jotka kuljettivat messuvieraita Kivistön
asemalta messualueelle. Kuskittomilla ajoneuvoilla tehtiin yli 10 000 matkaa messujen aikana.

Asuntomessualueen kunnallistekniikka rakennettiin 1,5 vuoden tiukassa aikataulussa, asemakaavaan
kohdistuneesta valituksesta sekä alueelta löytyneistä liito-oravien pesäpuista johtuen.
Aikataulupaineista huolimatta alue toteutettiin korkeatasoisena: huomiota on kiinnitetty niin
hulevesien käsittelyyn kuin moderniin, valaisinkohtaisesti säädeltävään led-valaistukseenkin.
Messualueen itäosassa sijainneisiin hiekkakuoppiin toteutettiin Kvartsijuonenpuiston toimintapuisto.

Valitettava kiista asuntomessualueen putkijätejärjestelmän liittymisehdoista kaupungin ja
pienkiinteistöjen omistajien välillä jatkuu edelleen. Elokuuhun 2016 mennessä järjestelmään on
liittynyt noin puolet pienkiinteistöstä.

Asuntomessualueen tonteista kaupunki sai maanmyyntituloa 9 miljoonaa euroa.
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4. Kehärata

Arviointikertomus (tiivistelmä nro 10):
”Kehäradan käyttöönoton myötä radanseudun houkuttelevuus tulevaisuuden rakennus- ja
asuinalueena on kasvanut. Erityisesti tämä nousi esiin asuntomessututkimuksen palautteessa.
Kehärata on merkittävä parannus pääkaupunkiseudun ja erityisesti Vantaan liikenneyhteyksiin.
Linjauudistuksen jälkeen esiin nousseita katvealueiden ongelmia tulee seurata. Kehäradan
rakentaminen on ollut suuri ja kallis investointi, mutta se on nähtävä maankäytön tehostamisen
mahdollistajana ja sijoituksena tulevaisuuteen.”

Toimialan vastaus:
Kehäradan matkustajamäärät ovat jatkuvassa kasvussa ja hanke on parantanut Vantaan
julkisuuskuvaa. Erityisesti kohtuuhintainen asuntorakentaminen jatkuu vilkkaana Kehäradan asemien
ympäristöissä. Vehkalan työpaikka-alueen ensimmäinen hanke käynnistyy v. 2016.

Kehäradan liityntälinjaston käyttäjämääriä ja palautetta seurataan aktiivisesti yhteistyössä HSL:n
kanssa. Vuoden liikennöinnin jälkeen kehärata ja liityntälinjat ovat tulleet joukkoliikenteen
säännöllisille käyttäjille tutuiksi. Tilanne on siten vakiintunut ja mahdollisia jäljelle jääneitä aikataulu-
ja linjastopuutteita voidaan parantaa saadun palautteen perusteella.

Rakennuslupien määrä

Arviointikertomus (tiivistelmä nro 11):
”Myönnettyjen rakennuslupien määrä kasvoi rakennusvalvonnan tulosalueella merkittävästi Vantaalla
erittäin kiivaana jatkuneen rakentamisen johdosta. Tämä vaikutti myös tulosalueen talouteen ja
toimintakate toteutui selvästi arvioitua parempana. Tärkeänä asiakaspalvelun joustavuuden ja
tuottavuuden kohottamiseen tähtäävänä toimenpiteenä rakennusvalvonnassa on ollut siirtyminen
sähköiseen lupamenettelyyn ja yhden luukun periaatteeseen. Sähköinen asiakaspalvelu ja yhden
luukun periaate on ollut käytössä pientalorakentamisen osalta jo marraskuusta 2014 ja vuoden 2015
marraskuussa käytäntö laajeni kaikkea rakentamista koskevaan lupamenettelyyn. Asiakas saa
lupapiste.fi nettiosoitteessa kaiken rakennuslupaan liittyvän palvelun. Tämä tehostaa
lausuntomenettelyjä ja vähentää varsinaisia asiakaskäyntejä. Palvelua kehitetään edelleen entistä
monipuolisemmaksi. Vantaan asuntomessualueesta tehdyn digitaalisen 5Dmallinnoksen kehittäminen
tarjoaa tulevaisuudessa uusia mahdollisuuksia rakennetun ympäristön tarkasteluun, suunnitteluun ja
rakentamisen vaikutusten ennakointiin.”

Toimialan vastaus:
Vantaan rakentamisen tahti on vain kiihtynyt. Kesäkuun 2016 loppuun mennessä oli luvitettu yli 3600
asuntoa kun normaalivuoden määrä on ollut alle 2000 ja MAL tavoite 2400 asuntoa koko vuoden
aikana.

3 D kaupunkimallin kehittämistä varten toimiala on keväällä 2016 päivittänyt koko Vantaan
laserkeilausaineiston. Aineistoa täydennetään loppukesästä viistokuvaamalla lentokoneesta viiden
kameran avulla vantaan alue ja näin saadaan LOD 2 –tason 3D malli koko Vantaasta. Mallia
täydennetään päivittyvillä rakennuslupasuunnitelmilla, jotka liitetään saatuun malliin.
Rakennusvalvonnassa on käynnissä kehitystyö, jonka avulla tämä ns. Täydentyvä kaupunkimalli
saadaan mahdollisimman pitkälle automatisoitua. Jatkossa kaupunkimalli toimii monellakin eri tavoilla
kansalaistoiminnan ja kansalaisvaikuttamisen alustana.

5. Ajoneuvokaluston hallinta

Arviointikertomus (tiivistelmä nro 12):
”Vantaan kaupungin varikolle on keskitetty kaupungin ajoneuvo-, kone- ja lisälaitekaluston hankinta,
hallinnointi sekä tähän liittyvä huolto- ja korjaamotoiminta. Näin on saatu yhtenäiset käytännöt
ajoneuvokalustoon liittyvissä asioissa. Samalla on muodostunut kokonaiskuva kaluston määrästä ja
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kustannuksista. Tällä tiedolla voidaan tehostaa kaluston yhteiskäyttöä ja ajoneuvojen käytön sekä
siihen liittyvien kustannusten valvontaa. Merkittävä ajoneuvojen käyttöä tehostava toimi on ollut
paikkatietojärjestelmän asentaminen 240 kaupungin ajoneuvoon. Järjestelmän avulla saadaan tarkat
tiedot ajoneuvon liikkeistä ja työtiedoista. Näin voidaan valita tehtävään aina lähin ajoneuvo ja
lyhentää ajoreittejä. Myös ajoneuvojen käytön raportointi monipuolistuu ja tehostuu järjestelmän
avulla. Järjestelmän tuottaman tiedon avaamista kuntalaisten käyttöön testattiin 2016 avaamalla
palvelu, jossa kuntalaiset pystyivät seuraamaan lumiaurojen kulkua. Palvelusta on jatkossa tarkoitus
tehdä pysyvä.”

Toimialan vastaus:
Ajoneuvojen seurantajärjestelmän avulla on mahdollista parantaa mm. kaupungin ajoneuvojen
käyttöastetta, vähentää polttoaineen kulutusta ja tehostaa henkilöstön työajan käyttöä. Lisäksi
järjestelmän tietoa voidaan hyödyntää mm. esim. liukastumisiin liittyvissä korvausvaatimuksien
käsittelyn yhteydessä. Jatkossa järjestelmän eri ominaisuuksien hyödyntämistä tehostetaan
järjestelmän toimittajan järjestämällä koulutuksella hyvässä yhteistyössä kaupungin henkilöstön
kanssa. Kuntalaisen kannalta seurantajärjestelmä mahdollistaa myös esim. talviylläpitokaluston
seurannan, jolloin internetin välityksellä näkee kaupungin ja sen palvelutuottajien auraus- tai
hiekoituskaluston ajantasaisen sijainnin. Tästä palvelua on tarkoitus jatkossa muodostaa pysyvä.

6. Kehäradan arviointi

Arviointikertomuksen johtopäätökset (s. 54):
”Kehäradan käyttöönoton myötä radanseudun houkuttelevuus tulevaisuuden rakennus- ja
asuinalueena on kasvanut. Erityisesti tämä nousi esiin asuntomessututkimuksen palautteessa.
Kehärata on myös pääkaupunkiseudun ja erityisesti Vantaan merkittävä liikenneyhteyksien parannus.
Rakentaminen on ollut suuri ja kallis investointi, mutta se on nähtävä maankäytön tehostamisen
mahdollistajana ja sijoituksena tulevaisuuteen.”

Arviointikertomuksen suositukset (s. 54):
”Linjauudistuksen jälkeen esiin nousseita katvealueiden ongelmia tulee seurata.”

Toimialan vastaus:
Kehäradan liityntälinjaston käyttäjämääriä ja palautetta seurataan aktiivisesti yhteistyössä HSL:n
kanssa. Vuoden liikennöinnin jälkeen kehärata ja liityntälinjat ovat tulleet joukkoliikenteen
säännöllisille käyttäjille tutuiksi. Tilanne on siten vakiintunut ja käyttöönottovaiheen karikot ovat jo
takana. Mahdollisia jäljelle jääneitä aikataulu- ja linjastopuutteita voidaan parantaa saadun
palautteen perusteella.

7. Rakennusvalvonnan arviointi

Arviointikertomuksen johtopäätökset (s. 57):
”Rakennusvalvonnan tulosalueen työmäärää lisäsi huomattavasti erittäin kiivaana Vantaalla jatkunut
rakentaminen. Kova rakennusvauhti heijastui positiivisesti myös rakennusvalvonnan tulosalueen
talouteen sillä rakennusvalvonnan toimintakate oli yli 1,2 miljoonaa euroa arvioitua parempi.

Tärkeä asiakaspalvelun sujuvoittamiseen ja tuottavuuden kohottamiseen tähtäävä toimenpide
rakennusvalvonnassa on ollut siirtyminen sähköiseen lupamenettelyyn ja yhden luukun
periaatteeseen. Sähköinen asiakaspalvelu ja yhden luukun periaate on ollut käytössä
pientalorakentamisen osalta jo marraskuusta 2014 ja vuoden 2015 marraskuussa käytäntö laajeni
kaikkea rakentamista koskevaan lupamenettelyyn. Asiakas saa lupapiste.fi nettiosoitteessa kaiken
rakennuslupaan liittyvän palvelun. Asiakas asioi vain rakennusvalvonnan lupaneuvonnan kanssa ja
rakennusvalvonta hoitaa tarvittavien lausuntojen hankkimisen rakennuslupahakemukseen, joten
asiakas saa tarvitsemansa palvelun yhden luukun kautta. Tämä tehostaa lausuntomenettelyjä ja
vähentää varsinaisia asiakaskäyntejä. Palvelua kehitetään edelleen entistä monipuolisemmaksi.
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Vantaan asuntomessualueesta tehty digitaalinen 5D-mallinnos ja sen edelleen kehittäminen ja
mallinnuksen laajentaminen koko Vantaan aluetta koskevaksi on tuomassa jatkossa uudenlaisia
mahdollisuuksia rakennetun ympäristön suunnitteluun ja rakentamisen vaikutusten ennakointiin.
Mallin avulla on mahdollisuus tarkastella mallinnetun alueen rakennuksia, katuja ja viheralueita
oikeissa mittasuhteissa. Malliin on tarkoitus tulevaisuudessa liittää uusien rakennusten ja
rakennettavan ympäristön erilaiset suunnitelmat, jolloin voidaan hahmottaa miten alue muuttuu, kun
uudet rakennukset sijoittuvat ympäristöön. Malli on kehitetty avoimeksi, joten se tarjoaa myös
kansalaisille mahdollisuuden nähdä eri rakennushankkeiden vaikutuksia omaan ympäristöön.”

Arviointikertomuksen suositukset (s. 57):
”Rakennusvalvonnan tulee seurata palvelun toimimista voimakkaan kysynnän aikana sekä niissä
tapauksissa, joissa asiakas joutuu käyttämään muuta kuin sähköistä asiakaspalvelua.”

Toimialan vastaus:
Vantaan rakentamisen tahti on vain kiihtynyt. Kesäkuun 2016 loppuun mennessä oli luvitettu yli 3600
asuntoa, kun normaalivuoden määrä on ollut alle 2000 ja MAL tavoite 2400 asuntoa koko vuoden
aikana. Asuntotuotanto on siten kolmikertainen "normaalivuoteen" nähden ja ylittää MAL tavoitteen
kaksinkertaisesti. Toistaiseksi rakennusvalvonta on kyennyt vastaamaan kysyntään pieniä viiveitä
lukuun ottamatta. Henkilöstön määrää on kuitenkin nostettava jonkin verran suunnitellusta.

Rakennusvalvonta seuraa jatkuvasti palvelunsa kehittymistä. Rakennusvalvonnan kaikille asiakkailleen
(3800 kpl) tekemä asiakastyytyväisyyskysely antoi hyvän tuloksen. Vastauksia tuli noin 450. Avoimia
vastauksia saatiin noin 200. Yhdessäkään vastauksessa ei viitattu tai vaadittu kirjallista
rakennusvalvontapalvelua. Lupakäsittely siirtyi kaikilta osiltaan sähköiseksi 1.11.2015 ja pientalojen
osalta jo 1.1.2014. Työmaiden katselmustoiminta siirtyy sähköiseksi 1.1.2016.

8. Varikon arviointi

Arviointikertomuksen johtopäätökset (s. 60):
”Varikon nykyinen keskitetty oma pieni tilaajayksikkö ja yhtenäinen ajoneuvohallinta on hyvä säilyttää
kaupungilla. Keskittämisen myötä kaupungilla on yhtenäiset käytännöt ajoneuvokalustoon liittyvissä
asioissa. Samalla muodostuu kokonaiskuva kaluston määrästä ja kustannuksista, jolloin voidaan
tehostaa kaluston yhteiskäyttöä ja ajoneuvojen käytön ja siihen liittyvien kustannusten seurantaa ja
valvontaa. Varikko tekee tiivistä yhteistyötä muiden toimialojen kanssa. Ajoneuvojen hankinnassa on
yhä tärkeämmäksi nousseet ympäristökriteerit.

Ajoneuvojen paikkatietojärjestelmä tehostaa ajoneuvojen käyttöä. Järjestelmän tietoa on avattu myös
kuntalaisten käyttöön katujen talvikunnossapidon seurantaan liittyen.”

Arviointikertomuksen suositukset (s. 60):
”Tarkastuslautakunta suosittelee jatkossakin hyödyntämään paikkatietojärjestelmän tietoja myös
kuntalaisten informoinnissa.”

Toimialan vastaus:
Kuntalaisen kannalta ajoneuvojen seurantajärjestelmä mahdollistaa myös esim. talviylläpitokaluston
seurannan, jolloin internetin välityksellä näkee kaupungin ja sen palvelutuottajien auraus- tai
hiekoituskaluston ajantasaisen sijainnin. Tästä palvelua on tarkoitus jatkossa muodostaa pysyvä.
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Sivistystoimen selvitys tarkastuslautakunnan arviointikertomukseen vuodelta 2015

VD/974/00.03.00.00/2016

Opetuslautakunta 12.9.2016 § 10
Vapaa-ajan lautakunta 13.9.2016 § 10

Tarkastuslautakunnan laatima Vantaan kaupungin arviointikertomus vuodelta 2015 merkittiin tiedoksi
kaupunginvaltuuston kokouksessa 23.5.2016 ja lähetettiin kaupunginhallitukselle toimenpiteitä varten.
Kaupunginhallitus päätti 6.6.2016 lähettää valtuuston päätöksen ao. toimialoille toimenpiteitä varten.

Strategia

Strategiatyön osalta tarkastuslautakunta toteaa (tiivistelmä nro 1):
”Valtuuston asettamat strategiset päämäärät ja niitä toteuttavat sitovat tavoitteet toteutuivat täysin
13 tavoitteen osalta, melko hyvin toteutuneeksi todettiin seitsemän tavoitetta ja jossain määrin
toteutuneeksi neljä tavoitetta. Toteutumatta jäi neljä tavoitetta. Tarkastuslautakunnalla oli
huomautettavaa tai kommentoitavaa vain 14 prosentin osalta tavoitteista (edellisenä vuonna
vastaavasti 36 prosentin osalta). Annetut kommentit liittyvät pääosin tavoitteiden arvioitavuuteen.
Kokonaisuutena sitovien tavoitteiden mittarointi on parantunut viime vuosina.”

Lisäksi sitovien tavoitteiden raportoinnista tarkastuslautakunta toteaa: ”Pääkaupunkiseudun
tarkastuslautakunnat suorittivat yhteisen arvioinnin, jonka aiheena oli nuorisotakuun toteutuminen ja
vaikuttavuus Helsingissä, Espoossa, Vantaalla ja Kauniaisissa. Nuorisotakuun yhteiskuntatakuu ei
täysin toteudu missään kaupungeista. Pääkaupunkiseudun suurista kaupungeista se on toteutunut
parhaiten Vantaalla. Koulutustakuu toteutuu hyvin kaikissa kaupungeissa ja sen onnistumisen eteen
on Vantaallakin tehty töitä jo vuosia. Nuorten aikuisten osaamisohjelmaa on toteutettu suunnitellusti.
Vaikuttavuuden mittaamisessa on vielä kehitettävää.”

Toimialan vastaus:
Sivistystoimessa monien tavoitteiden mittarointia ja raportointia hankaloittaa toimintakauden
poikkeaminen kalenterivuodesta ja kaupunkitasoisesta strategiatyön syklistä. Tästä syystä mittarin
lähtötaso saattaa jäädä tuloskortin laadintavaiheessa löyhäksi. Sivistystoimessa tavoitteiden
mittarointia on kehitetty vuoden 2015 aikana.

Ammattiopisto Varia

Tarkastuslautakunta (tiivistelmä nro 13):
”Varian taloustilanne on huolestuttava. Ammatillisen koulutuksen valtionosuuksia aiotaan leikata jopa
15 prosenttia. Varia on jo aloittanut säästö- ja tehostamistoimenpiteet. Yksi keino kompensoida
leikkauksia on kasvattaa oppilasmääriä niin, että kaikki koulutuspaikat saadaan täytettyä.”

Toimialan vastaus:
Säästö- ja tehostamistoimintaa on toteutettu vuoden 2015 lopussa hyväksytyn uuden strategian
pohjalta. Varian organisaatiorakenne muutettiin paremmin tavoitteita vastaavaksi: hallinnon tehtäviä
ja opetusalojen vastuualat jaettiin uudelleen, aikuisten koulutus hajautettiin opetusaloille.

Opiskelijamäärän kasvattaminen ei ole mahdollista tavoitellusti vuonna 2017, koska valtionosuuden
rahoituksen tasoa on esitetty leikattavaksi 12,5 %. Koulutuksen järjestäjä päättää kohdistetaanko
rahoituksen leikkaus opiskelijapaikkoihin vai toiminnan tehostamiseen vai molempiin. Variassa
edellytetyt säästöt kohdistetaan sekä opiskelijamäärään että toiminnan tehostamiseen.

Toiminnallisesta näkökulmasta tehostamistoimintaa tehdään allokoimalla opetusresursseja uudelleen

LIITE: Kaupunginvaltuusto 07.11.2016 / 4 §



osaamisperusteisuuteen siirtymisen yhteydessä, tehostamalla ja vähentämällä tilojen käyttöä sekä
kehittämällä jatkuvaa opiskelijahakua, jolla mahdollistetaan opetusryhmien täydentäminen kesken
lukuvuoden.

Aikuisopisto

Tarkastuslautakunta (tiivistelmä nro 15):
”Vantaan aikuisopisto on tunnistanut kriittisiksi kehittämiskohteikseen toiminnan tehostamisen ja
opistoa koskevan taloustiedon parantamisen, ajantasaistamisen ja tämän tiedon raportoinnin
kehittämisen sähköisten työkalujen avulla.

Tarkastuslautakunta suosittelee jo aloitettujen tehostamistoimien jatkamista. Erityisesti talouden
hallintaan tulee kiinnittää huomiota.”

Toimialan vastaus:
Tarkastuslautakunnan huomiot ovat oikeaan osuvia ja varsin positiivisia opiston osalta.
Tarkastuskertomuksen Aikuisopistoa käsittelevän kohdan 7.3 Aikuisopisto ensimmäisessä kappaleessa
todetaan, että arviointikäynnillä toimintaa esitteli ammattiopiston rehtori. Paikalla oli kuitenkin
aikuisopiston rehtori.

Lautakunta suosittaa jo aloitettujen talouden ja toiminnan tehostamistoimien jatkamista. Näin on
toimittu ja tullaan toimimaan. Aikuisopisto on pystynyt tehostamaan toimintaansa merkittävästi
siirtämällä paljon rutiininomaista ihmistyötä vaativia toimistotehtäviä Kursor-järjestelmän kautta
automaattisesti tai lähes automaattisesti hoidettaviksi.

Opiston talousennusteen mukaan kate ei ylity tänä vuonna. Ennusteen laatiminen on hyvin haastavaa
opiston toiminnan luonteen vuoksi. Suurin osa kansalaisopiston tuloista kertyy syyslukukauden
aikana. Kurssit alkavat portaittain syyskuun puolivälin paikkeilla, ja ilmoittautuminen kursseille alkaa
10.8. Näin ollen tässä vaiheessa on hyvin vaikea arvioida asiakkaiden ilmoittautumisinnokkuutta
kursseille. Ennuste on tehty kuitenkin kahden viimeisimmän vuoden toteumatietojen perusteella,
joten suuria muutoksia ei pitäisi olla odotettavissa.

Varhaiskasvatus

Tarkastuslautakunta (arviointikertomus, s. 71):
”Varhaiskasvatuksen strateginen tavoite on kasvattaa yksityisessä varhaiskasvatuksessa olevien lasten
osuutta yli 12 prosenttiin vuonna 2016. Yksityisistä varhaiskasvatuspalveluista
ostopalvelusopimuspäivähoidosta tullaan luopumaan kesään 2016 mennessä ja
palvelusetelipäivähoitoa puolestaan tullaan edelleen lisäämään. Vantaalle valmistui vuonna 2015
kolme uutta yksityistä palvelusetelipäiväkotia ja vuonna 2015 varhaiskasvatuksessa
olevista lapsista noin 11 prosenttia oli yksityisessä varhaiskasvatuksessa (noin seitsemän prosenttia
vuonna 2014).

Palvelusetelipäivähoidon osuuden kasvattamisella varhaiskasvatuksen tulosalue pyrkii
palvelutarjonnan monipuolistamiseen, kaupungin investointikulujen vähentämiseen ja myös
tuottavuuden lisäämiseen. Palvelusetelipäiväkodit ovat Vantaalla yksityisen sijoittajan rakentamia ja
kaupunki säästää näin investointikustannuksissa. Lisäksi kuuden suurimman kaupungin päivähoidon
kustannusvertailussa todettiin, että Vantaalla, Tampereella, Turussa ja Oulussa vuonna 2014
palvelusetelijärjestelmän kustannukset lasta kohden laskettuina olivat kunnallisen päivähoidon
kustannuksia alhaisemmat.”

Toimialan vastaus:
Arviointikertomuksessa on sisältöosassa viitattu palvelusetelipäivähoidon alhaisempiin kustannuksiin
kunnalliseen päivähoitoon nähden (Kuuden suurimman kaupungin lasten päivähoidon palvelut ja
kustannukset vuonna 2014). Kuusikkoraportissa 2015 todetaan seuraavaa: Kuusikkoraporttien
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tarkoituksena on palvella ensisijaisesti kuntien päättäjiä ja ne ovat yksi väline toiminnan ohjaamiseen.
Kuusikko-raportit nostavat esiin eroavaisuuksia, jotka vaativat tarkempaa analyysia. Tavoitteena ei ole
vertailla esimerkiksi omien ja ostopalvelujen kustannuksia. Omien ja ostopalvelujen tiedonkeruu
poikkeaa merkittävästi esimerkiksi asiakasmaksujen, vuokrien, tilaamiseen liittyvien kustannusten ja
hallinnon vyörytysten osalta. Kunnan omaa tuotantoa voi verrata toisen kunnan omaan tuotantoon,
mutta omien ja ostopalvelujen tiedot eivät ole vertailukelpoisia, koska ne sisältävät eri kustannuseriä.

Yksityisen hoidon tuella ja palvelusetelillä järjestetyssä päivähoidossa sekä osin myös osto-
palvelupäivähoidossa asiakkaat maksavat oman osuutensa palvelusta (asiakasmaksu) suoraan
palvelun tuottajalle. Siten näiden palvelujen kustannukset ovat kunnalle netto-kustannuksia eikä niitä
voi suoraan verrata raportissa esitettyihin kunnallisen päivähoidon kustannuksiin, joihin sisältyy
asiakasmaksun osuus.

Tämän lisäksi kunnallisen ja palvelusetelipäivähoidon kustannuksiin vaikuttaa olennaisesti se, että
suurin osa tukea tarvitsevista lapsista ohjautuu kunnalliseen päivähoitoon. Erilaisiin tukitoimiin
käytetään vuositasolla Vantaalla n. 7,9 M€.

Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy

Tarkastuslautakunta (arviointikertomus, s. 64):
”Taloustavoitteena oli nettotulos 100 000 euroa ja muina tavoitteina täyttöaste, opiskelijoiden
työllistyminen ja jatko-opinnot, opintojen keskeyttäminen ja ylläpitäjän antama arvosana toiminnasta
asteikolla 1–5.

Asetetut tavoitteet toteutuivat opintojen keskeyttämisiä lukuun ottamatta. Keskeyttämisten
lisääntymiseen vaikutti ennakoitua suurempi opiskelijamäärä ja erityisesti aikuisopiskelijoiden
keskeyttämisten lisääntyminen, mikä johtuu koko kaupan alan vaikeasta taloudellisesta tilanteesta.
Tavoitteiden toteutuminen ilmenee kohdasta 1.5.”

Toimialan vastaus:
Vaikka opintojen keskeyttämisaste nousi vuonna 2015, se on Mercuriassa edelleen erittäin alhainen.
Luku tulee suoraan tilastokeskuksen aineistoista ja siihen vaikuttaa myös heti opintojen
aloitusvaiheessa tapahtuvat muutokset. Tavoitetaso on asetettu erittäin korkealle ja sen
saavuttaminen tulee olemaan haastavaa myös tulevaisuudessa. Vuoden 2016 tiedot eivät ole vielä
valmistuneet. Opiskelijoiden työllistymistavoite on asetettu myös korkealle tasolle. Vaikea
työllisyystilanne ja negatiiviset uutiset kaupan alalta (mm. Anttilan konkurssi, Stockmannin yt-
neuvottelut) ovat vaikuttaneet työssäoppimispaikkojen saamiseen ja osaltaan myös opiskelijoiden
työllistymiseen. Pääkaupunkiseudulla ja kasvukeskuksissa tilanne on kuitenkin huomattavasti muuta
Suomea parempi. Vuoden 2016 tiedot eivät ole vielä valmistuneet.

Tarkastuslautakunta (arviointikertomus, s. 64):
”Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy:n taloudelliset tulokset ovat viime vuosina olleet selvästi
ylijäämäisiä ja yhtiön taloudellinen asema on vakaa. Oppilaitoksen vuosittainen liikevaihto on ollut
vuosina 2012–2015 noin seitsemän miljoonaa euroa. Vuonna 2015 Kauppiaitten Kauppaoppilaitos
Osakeyhtiön taseeseen on kertynyt aiempien tilikausien ylijäämää noin kymmenen miljoonaa euroa
(lukuun laskettu mukaan 2015 kertynyt ylijäämä). Suurin tuloerä on vuosittain ollut
koulutuspaikkakiintiön perusteella maksettava valtionosuus, josta on kertynyt vuosittain lähes 90
prosenttia koko tulorahoituksesta. Ammatillisen koulutuksen rahoitusta vuosille 2013 ja 2014
supistettiin valtion osalta, kun koulutuspaikkojen yksikköhintojen indeksikorotukset jäädytettiin ja
lisäksi yksikköhintoihin tehtiin pieniä leikkauksia.”

Toimialan vastaus:
Ammatillisen koulutuksen rahoitusta uudistetaan edelleen jatkossa, mutta vielä ei ole tarkkaa tietoa
miten uudistus tapahtuu. On todennäköistä, että ammatillisen koulutuksen valtiolta saama rahoitus
tulee jatkossa edelleen vähenemään. Kauppiaitten Kauppaoppilaitos Oy pyrkii koko ajan tehostamaan
toimintaansa ja varautuu valtionrahoituksessa odotettavissa oleviin muutoksiin. Oppilaitos kehittää

LIITE: Kaupunginvaltuusto 07.11.2016 / 4 §



muun muassa koko ajan uusia koulutustuotteita asiakaspinnan laajentamiseksi ja samalla on myös
toteutettu hillittyjä kustannussäästöjä.”

Vuonna 2017 toteutetaan ammatillisen peruskoulutuksen säästöohjelman suurin leikkaus. Kesän
aikana on leikkauksen määrää vielä lisätty. Leikkauksen seurauksena valtionosuusrahoitus pienenee
noin 12 %. Koulutuksen järjestäjä saa päättää, toteuttaako se säästöt pienemmällä yksikköhinnalla vai
opiskelijamäärää vähentämällä. Mercuria toteuttaa koulutustakuuta ja pitää opiskelijamäärän (710)
ennallaan. Tämän lisäksi Mercuriassa on jatkettu maltillista säästöohjelmaa.

Sosiaali- ja terveydenhuollon toimialan selvitys kaupunginhallitukselle
Vantaan kaupungin arviointikertomuksesta 2015

VD/974/00.03.00.00/2016

Tarkastuslautakunnan laatima Vantaan kaupungin arviointikertomus vuodelta 2015 merkittiin
tiedoksi kaupunginvaltuuston kokouksessa 23.5.2016 ja lähetettiin kaupunginhallitukselle
toimenpiteitä varten. Kaupunginhallitus päätti 6.6.2016 lähettää valtuuston päätöksen ao.
toimialoille toimenpiteitä varten.

Sosiaali- ja terveydenhuollon toimiala on perehtynyt arviointikertomukseen 2015. Vuoden 2015
osalta arviointikertomuksessa on sosiaali- ja terveystoimen osalta tarkasteltu erityisesti
erikoissairaanhoitoa ja suun terveydenhuollon liikelaitosta. Kokonaisuutena arviointikertomus on
sosiaali- ja terveystoimen osalta myönteinen eikä sisällä merkittävää huomauttamista toiminnan
suhteen. Sosiaali- ja terveydenhuollon toimiala on laatinut liitteenä olevan vastauksen arviointikertomuksessa
esitettyihin toimialaa koskeviin asioihin.

Sosiaali- ja terveyslautakunta 12.9.2016 § 7

1. TOIMINNAN JA TALOUDEN TAVOITTEIDEN ARVIOINTI

Tiivistelmä nro 1 (s. 3):
”Valtuuston asettamat strategiset päämäärät ja niitä toteuttavat sitovat tavoitteet toteutuivat täysin
13 tavoitteen osalta, melko hyvin toteutuneeksi todettiin seitsemän tavoitetta ja jossain määrin
toteutuneeksi neljä tavoitetta. Toteutumatta jäi neljä tavoitetta. Tarkastuslautakunnalla oli
huomautettavaa tai kommentoitavaa vain 14 prosentin osalta tavoitteista (edellisenä vuonna
vastaavasti 36 prosentin osalta). Annetut kommentit liittyvät pääosin tavoitteiden arvioitavuuteen.
Kokonaisuutena sitovien tavoitteiden mittarointi on parantunut viime vuosina.”

Taustaa (s. 16-17)
Tavoitteelle 15.1 (Asukkaiden terveyttä ja hyvinvointia edistävien ohjelmien toimenpiteitä
toteutetaan toimialoilla) oli asetettu neljä mittaria. Kelan sairastavuusindeksi ja työttömyyseläkettä
saavien osuus25-64 vuotiaista eivät ole vielä saatavilla vuoden 2015 osalta, joten tavoitteen
toteutumista on vaikea arvioida. Lisäksi ammatillisten oppilaitosten opiskelijoiden tupakoinnin
vähentämisestä pystyttiin vain raportoimaan sinänsä hyvistä toimenpiteistä, mutta tilanteen kehitystä
kuvaavan THL:n kouluterveyskyselyn kuntakohtaisia tuloksia ei teknisistä ongelmista johtuen saada.
Sairastavuusindeksi on hyvä koko väestön hyvinvoinnin kuvaaja ja indikaattori on kehittynyt vuoden
2012 jälkeen myönteisesti Vantaan kannalta. Samoin voidaan todeta työkyvyttömyyseläkettä saavien
määrästä: heidän osuutensa näyttää laskeneen vuosina 2013 ja 2014. Valtuustokauden strategian
tarkastelun osalta mittarit ovatkin varsin kuvaavia, mutta tarkastuslautakunnan tehtävän kannalta
kuluneen vuoden arviointia niiden perusteella ei voida suorittaa.
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Erikoissairaanhoidon sitova määrärahatavoite ylitettiin 5,962 miljoonalla eurolla (3 %). Sitova tavoite
ei tältä osin toteutunut. Verotulot alittuivat talousarvioon nähden 13,973 miljoonaa euroa (1 %).

Johtopäätökset: (s. 18)
(Tavoitteen 10.1 mittariksi asetettua tutkimustulosta ei ole saatavilla). Tavoitteella 15.1 on useita
mittareita, joista saatavilla oleva tieto on edelliseltä vuodelta. Mittarien kehityksen perusteella
näyttää siltä, että edetään strategisen päämäärän suuntaan, mutta etenemistä vuoden 2015 osalta ei
pysty vielä arvioimaan. Yhden tavoitteen toteutumisesta tarkastuslautakunta on samaa mieltä, mutta
katsoo, että tavoite ei yksin riitä toteuttamaan strategista päämäärää, johon se liittyy, vaan
koulutusasteen nostaminen olisi syytä saada myös sitovaksi tavoitteeksi.

Yhden tavoitteen mittarille on annettu tavoitetaso, jota ei saavutettu ja mittarin arvo parani vain
vähän, joten lautakunta katsoo, ettei tavoite toteutunut. Osa tavoitteista ja mittareista, jotka hyvinkin
kuvaavat etenemistä kohti strategista päämäärää, ei kovin hyvin taivu vuosittaiseen tarkasteluun.
Kokonaisuutena sitovien tavoitteiden mittarointi on parantunut viime vuosina.

Suositukset (s. 18):
”Sitovien tavoitteiden mittaroinnissa tapahtuneesta hyvästä kehityksestä huolimatta mittareihin tulee
edelleen kiinnittää huomiota. Tavoitteet ovat osa toimintakertomusta, mikä puolestaan on osa
tilinpäätöstä vuodelta 2015, joten tavoitteiden toteutuminen on pystyttävä raportoimaan. Sitovien
määrärahatavoitteiden toteutumiseen tulee kiinnittää huomiota.”

Toimialan vastaus:
Kuten tarkastuslautakunta toteaa, tavoitteen 15.1. (Asukkaiden terveyttä ja hyvinvointia
edistävien ohjelmien toimenpiteitä toteutetaan toimialoilla) mittarit eivät ole kaikilta
osin onnistuneita kuvaamaan vuosittaista väestön hyvinvoinnin seurantaa.

Sosiaali- ja terveystoimi pyrkii osaltaan löytämään jatkossa nykyistä parempia, vuosittain
seurattavissa olevia mittareita, joilla voidaan seurata yhden kunnan päätehtävistä
– väestön hyvinvoinnin edistämisen – toteutumista.

Väestön terveyden ja hyvinvoinnin muutokset ovat hitaita ja ovat seurausta hyvin monenlaisista
yhteiskunnallisista ja yksilöllisistä tekijöistä ja valinnoista. Kunnan mahdollisuudet
vaikuttaa hyvinvoinnin kehitykseen ovat rajalliset mutta palvelujen järjestäjän
roolissa oleelliset. Kuntavertailut mahdollistavat valtakunnallinen indikaattoritieto on
yleensä saatavilla lähes vuoden viiveellä verrattuna kunnan omiin tilinpäätöstietoihin.

Sosiaali- ja terveydenhuollon käytettävissä oleva (lähes) ajantasainen seurantatieto
muodostuu pääosin sosiaali- ja terveyspalvelujen käytöstä, mikä kuvaa paitsi väestön
palvelutarpeita, myös palvelujärjestelmän toimivuutta ja painopisteitä. Erilaiset koko
väestöön kohdistuvat kysely- yms. tutkimukset tarjoavat parhaimmillaan palvelujenkäyttöä
kattavamman kuvan väestön terveyden ja hyvinvoinnin kehityssuunnista, mutta
kuten tarkastuslautakunta toteaa, viime vuonna toteutetun kansallisen tutkimuksen
kuntatasoiset tulokset jäivät teknisistä syistä saamatta.

2. TOIMIALAN TAVOITTEET JA TOIMINTA (S. 77 – 79)

Tiivistelmä nro 17 (s. 5)
”Sosiaali- ja terveydenhuollossa tulee kiinnittää erityistä huomiota palvelujen laadun ja resurssien
turvaamiseen kaikilla toimintasektoreilla. Pätevien työntekijöiden saamiseksi on tehtävä edelleen
uusia avauksia. Johtaminen, työolosuhteet ja niiden joustot ja palkkaus ovat avainasemassa, jotta
työntekijöiden vaihtuvuus saadaan hallintaan.”

Johtopäätökset (s. 79):
”Toimialan oman toiminnan kustannuskehitys on ollut hyvin maltillista ja tuottavuutta on edelleen
pystytty parantamaan. Uuden asiakas- ja potilastietojärjestelmän käyttöönoton valmistelu ja
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varautuminen sote-ratkaisuun ovat pitkäaikaistyöttömyyden kasvun, turvapaikanhakijoiden määrän
kasvun ja sosiaalihuoltolain muutoksen lisäksi suuria toimintaan vaikuttavia asioita. Perheiden
varhaiseen tukeen on panostettu vuoden aikana ja esimerkiksi lapsiperheiden kotipalveluiden käyttö
lisääntyi huomattavasti. Varhainen tuki ei poista suunnitelmallisen lastensuojelutyön tarvetta, mikä
näkyy kuormituksena työntekijäkohtaisissa asiakasmäärissä. Noin vuosi sitten tehdyn lastensuojelun
selvityksen jälkeen on tehty toimenpiteitä tilanteen parantamiseksi.”

Suositukset (s. 79):
”Sosiaali- ja terveydenhuollossa tulee kiinnittää erityistä huomiota palvelujen laadun ja resurssien
turvaamiseen kaikilla toimintasektoreilla. Pätevien työntekijöiden saamiseksi on tehtävä edelleen
uusia avauksia. Johtaminen, työolosuhteet ja niiden joustot ja palkkaus ovat avainasemassa, jotta
työntekijöiden vaihtuvuus saadaan hallintaan.”

Toimialan vastaus:
Lastensuojelun henkilöstön saatavuuden ja pysyvyyden turvaamiseksi sosiaalityöntekijöiden
palkkausta saatiin tarkistettua vastaamaan pääkaupunkiseudun palkkatasoa. 1.3.2016 voimaantullut
uusi sosiaalihuollon ammattihenkilölaki tiukensi sijaisten kelpoisuusehtoja ja on osaltaan vaikeuttanut
pätevien sijaisten saamista. Lääkäritilanne toimialalla on hieman parantunut. Pätevän henkilökunnan
saamiseksi onnistunut työharjoittelu ja perehdytys ovat arvokkaita rekrytointivaltteja. Toimialan
pitkäjänteinen kehittämistyö toi Myyrmäen terveysasemalle vuoden 2015
koulutusterveyskeskuspalkinnon.

Tuunatun työn toimintamalli otettiin onnistuneesti käyttöön helmikuussa 2016.
Työhyvinvointiasiantuntijoidenterveys- ja turvallisuuskäynneillä tuetaan työyhteisön työhyvinvointia
ja työssä jaksamista. Palvelujen laadun turvaamiseksi toimialalla on panostettu v. 2015 – 2016
erityisesti potilas- ja asiakasturvallisuuteen mm. kattavalla lääkehoitolupakoulutuksella sekä ottamalla
HaiPro-ilmoitusohjelma käyttöön.

Toimialalla kiinnitetään jatkuvasti huomiota johtamisen laatuun ja mahdollistetaan esimiesasemassa
oleville johtamisessa kehittyminen. Etätyön mahdollisuuksia hyödynnetään
niissä töissä, joihin se sopii.

3. ERIKOISSAIRAANHOITO (S. 79 – 83)

Tiivistelmä nro 17 (s. 5)
”Sosiaali- ja terveydenhuollon oman toiminnan menot alittivat talousarvion 7,5 miljoonalla eurolla,
joista toimeentulotukimenojen alitus oli 4 miljoonaa euroa. Erikoissairaanhoidon menot sen sijaan
ylittivät alkuperäisen talousarvion lähes 19 miljoonalla eurolla. Jatkossa on erittäin tärkeää, että
erikoissairaanhoidossa tuottajan (HUS) ja järjestäjän (Vantaa) talousarviot ja tulostavoitteet
sovitetaan yhteisesti.”

Johtopäätökset (s. 83):
”Erikoissairaanhoidon toteuttaminen alueellisena ja keskittäminen yhteen paikkaan katsotaan
järkeväksi. Hallintomallia pidetään yleisesti toimivana. Erikoissairaanhoidon lainsäädännön tavoitteet
toteutuvat ja jononpurkutoimenpiteet ovat tehonneet.

Mikäli kysyntää ei saada hillityksi, Vantaan kaltaisen väestökasvukunnan menot tulevat jatkuvasti
lisääntymään, kuten historia osoittaa. Asiaan ei ole voitu vaikuttaa, vaikka vuosittain allekirjoitetaan
niin sanottu palvelusopimus, jossa sovitaan tuotettava palvelumäärä ja siitä maksettava korvaus sekä
tuotannon muutokset.

Sosiaali- ja terveystoimen johto ja HUS:n johto käyvät neljä kertaa vuodessa niin sanotun
kuntaneuvottelun, jossa käydään lävitse palvelujen ja talouden toteutuma ja sovitaan mahdollisesti
tarvittavista toimenpiteistä. Samoin sosiaali- ja terveystoimessa käydään tulosaluetasolla palvelujen
kehittämistä koskevia yhteistyöneuvotteluja.”
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Suositukset (s. 83)
”HUS:n vantaalaisten edustajien ja Vantaan virkamiesten yhteistoimintaa tulisi lisätä säännöllisillä
tapaamisilla ja yhteisten kannanottojen aikaansaamiseksi. Kuntayhtymän tulisi vahvistaa ylimmän
virkamiestason osallistumista suuriin toiminnallisiin muutoshankkeisiin ja erikoisesti myös
rakennusinvestointeihin.

Vantaan konserniohjauksen eri toimijoiden on linjattava yhteinen näkemys erikoissairaanhoitoa
koskevissa asioissa ja sosiaali- ja terveyslautakunnan asiantuntijaroolia erikoissairaanhoidon
ohjauksessa on lisättävä.

Tarkastuslautakunta katsoo, että ylijäämät tulee palauttaa kunnille. Erikoissairaanhoitoa sitova
määrärahatavoite ylitettiin 5,962 miljoonalla eurolla. Sitova tavoite ei tältä osin toteutunut, mihin
tulee pyrkiä. Perusterveydenhuollon ja erikoissairaanhoidon väliset siirtymät tulee saada hallintaan.

Perusterveydenhuollosta lähetetään lisääntyvästi erikoissairaanhoitoon potilaita. Terveysasemien
iltavastaanottojen käynnistäminen olisi hyvä ratkaisu.

Erityisesti on pidettävä huolta, että erikoissairaanhoidon toteuttamiseen tarvittavat määrärahat
HUS:n ja kaupungin talousarvioissa ja tulostavoitteissa vastaavat sisällöltään toisiaan. HUS esittää
usein, että kuntien tulisi realistisesti esittää tarpeensa, siten ei jouduttaisi budjetoimaan vähemmän
tai enemmän kuin edellisenä vuonna eikä tehdä lisäbudjetteja, jotka ovat useimmiten vuotuinen
käytäntö. Vuodelle 2016 HUS:n talousarviossa Vantaan osuus on noin 6 miljoonaa euroa pienempi
kuin Vantaan varaama määrä. Ainakaan tältä osin Vantaa ei ole alibudjetoinut tarvittavia
määrärahoja.”

Toimialan vastaus:
Olisi perusteltua, että Vantaan ja HUS:n talousarvioissa olevat erikoissairaanhoidon
määrärahat olisivat samat, ja tähän kyllä pyritään kuntaneuvotteluissa. Ongelmaksi
muodostuu HUS:n ja Vantaan erilainen tapa budjetoida sekä päätöksenteon aikataulujen
yhteensovittaminen. HUS määrittelee Vantaan osuuden laskennallisesti koko HUS:n
tasolla, mikä johtaa usein pienempään osuuteen kuin mitä Vantaan todellinen toteutuma
tulee olemaan. Vantaalla budjetoidaan ottaen huomioon myös Vantaan oma erikoissairaanhoidon
toteutumatieto. Vantaan sosiaali- ja terveystoimi on pyrkinyt esittämään
ja budjetoimaan erikoissairaanhoitoon realistisesti ennakoidun toteutuman mukaan.

Sosiaali- ja terveystoimi pyrkii yhdessä HUS:n kanssa kehittämään kuntaneuvottelumenettelyä
vastaamaan paremmin esiintyviin haasteisiin. Lisäksi sosiaali- ja terveystoimen johto pitää HUS:n
vantaalaisten luottamushenkilöiden kanssa kokouksia, joissa keskustellaan Vantaan ja HUS:n
yhteistyöstä. Lautakunnan varsinaisissa kokouksissa HUS:n asiat ovat usein esillä selostuksina ja
keskusteluina.

Erikoissairaanhoidon lähetteitä vähennetään lisäämällä erikoislääkärivastaanottoja terveysasemilla.
Lisäksi neuvoloissa on osaamista parannettu ja hankittu mm. ultraäänilaitteita, jotka vähentävät
lähetteiden määrää erikoissairaanhoitoon. Kaikkein sairaimpia potilaita hoidetaan listamallilla, jossa
taataan potilaalle omalääkäri ja omahoitaja.
Näin hoidon jatkuvuus paranee ja tämä vähentää erikoissairaanhoidon päivystykseen ja
poliklinikoille lähettämistä.

Iltavastaanottotoiminta on jo aloitettu neuvolapalveluissa ja kunhan vaikutukset kartoitetaan,
voidaan arvioida toiminnan laajentamisen hyötyjä.

4. SUUN TERVEYDENHUOLLON LIIKELAITOS (S. 83 - 87)

Tiivistelmä nro 18 (s. 5)
”Suun terveydenhuollon liikelaitos on onnistunut parantamaan tuottavuuttaan. Mittarina on käytetty
tuotettujen suoritteiden määrää henkilötyövuotta kohden. Tuottavuus on kasvanut kymmenen
prosenttia liikelaitoksen toiminnan (2010–2015) aikana. Alijäämän kattaminen edellyttää toiminnan
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tehostamista edelleen. Asiakasmäärän kasvu on aiheuttanut painetta pysyä hoitotakuun
edellyttämissä aikarajoissa kiireettömässä hammashoidossa.”

Johtopäätökset: (s. 86)
”Vuosi 2015 oli Vantaan Suun terveydenhuollon liikelaitoksen viides kokonainen toimintavuosi.
Toiminta on vakiintunut ja liikelaitos on omalla tuottavuusmittarillaan mitaten onnistunut
parantamaan tuottavuuttaan.

Kaupunginvaltuuston asettamat sitovat taloudelliset tavoitteet saavutettiin.

Liikelaitoksen ilmoituksen mukaan hoitotakuussa (puheluihin vastaaminen, kiireellinen ensiapu,
kiireetön hoito) on pysytty. THL:n keräämien seurantatietojen perusteella näyttää siltä, että
loppuvuodesta kiireettömän hoidon osalta takuun toteuttamisessa oli vaikeuksia.

Vuoden 2015 ylijäämästä huolimatta liikelaitoksen peruspääoma on alijäämäinen. Liikelaitoksen
johtokunta on käsitellyt suunnitelman, miten alijäämä tullaan kattamaan. Suunnitelma sisältää
toiminnan volyymin muutoksia ja kustannussäästöjä. Tärkeimpinä keinoina ovat suun
erikoishammashoidon kustannusten hillitseminen järjestämällä erikoishammashoitoa osittain omana
toimintana ja tarkentamalla lähetekäytäntöä. Lisäksi tehdään muita tehostamistoimenpiteitä.

Suun terveydenhuollon liikelaitoksen taloudellinen liikkumavara on pieni. Talous on sidottu
tilaukseen, joka oli vuonna 2015 toimenpidemääräisesti sama kuin vuonna 2014 ja rahallisesti 1,5
prosenttia suurempi. Vuoden 2016 toimenpidetilaus on vuotta 2015 vastaava ja laskutettava hinta 1,5
prosenttia suurempi. Lisäksi edelliseen palvelusopimukseen sisältynyt liikkumavaraa tuonut ehto on
jätetty pois vuoden 2016 sopimuksesta. Heikon talous- ja työllisyystilanteen jatkuessa julkisen
hammashoidon kysyntä kasvaa. Vantaalla asiakkaiden määrä kasvoi 4,2 prosenttia edellisvuodesta.
Hoitotakuun toteuttamisen kannalta tilanne näyttää haastavalta.”

Suositukset:
”Sosiaali- ja terveyslautakunnan ja suun terveydenhuollon liikelaitoksen välisessä
palvelusopimuksessa tulisi huomioida asiakasmäärän kasvu, jotteivät kiireettömän hoidon
hoitotakuussa pysyminen ja alijäämän kattaminen vaarannu.”

Toimialan vastaus:
Suun terveydenhuollossa on otettu käyttöön 2016 alkuvuodesta aikakattojärjestelmä yhtenäistämään
eri hoitokokonaisuuksiin käytettävää aikaa. Jonojärjestelmästä on luovuttu huhtikuun 2016 lopussa,
millä on pyritty vaikuttamaan läpinäkyvyyteen sekä helpottamaan ajanvarauskäytäntöjä. Syksyllä 2016
suun terveydenhuollon liikelaitoksessa pilotoidaan monihuonetoimintaa, jonka on tarkoitus laajentua
kattamaan koko Vantaan alue 2017 vuoden aikana suurimmissa hoitoloissa.

Vantaan kaupunki on irtisanonut SEHYK- sopimuksen 6/2016 suun terveydenhuollon liikelaitoksen
linjauksen mukaisesti. Tällä on pyritty suoriin kustannussäästöihin ja oman erityisosaamisen
kasvattamiseen sekä turvaamaan täyden palvelun suun terveydenhuolto Vantaalaisille.

Suun terveydenhuolto on ottamassa uusia sähköisiä asiointipalveluita käyttöön syksyn 2016 aikana,
joilla edelleen helpotetaan yhteydenottoa sekä mahdollistetaan lähitulevaisuudessa etäasiointi myös
suun terveydenhuollon ammattilaisille suoraan.

Vuoden 2017 toimenpidetilaus tulee kasvamaan 1,5 %. Lisäksi nykyisestä palvelusopimuksesta
puuttuva liikkumavara otetaan uudestaan käyttöön. Ennusteen mukaan suun terveydenhuollon
alijäämä tulee vähenemään huomattavasti ja liikelaitoksen tuottavuus on noussut koko vuoden tasolla
yli 6 % ja huhtikuusta alkaen 10 %.
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Lausunto valtiovarainministeriölle kunnanosan siirtämisestä Sipoon kunnasta 
Vantaan kaupunkiin/ Riutamaa Lasse ja Eeva, hakemus kuntarajan 
siirtämiseksi

VD/9471/00.01.00.02/2015

KN/JM/NJ

Sipoon kunnanhallitukselle on 12.10.2015 jätetty esitys Sipoon kunnan osan siirtämisestä Vantaan 
kaupunkiin. Lasse ja Eeva Riutamaa ovat pyytäneet kiinteistö Oy Sipoon valomajan RN:o 753-431-1-
27 siirtämistä Sipoon kunnasta Vantaan kaupunkiin. Kiinteistö sijaitsee Sipoon ja Vantaan rajalla 
Pohjois-Nikinmäessä. 

Vantaan kaupunginvaltuusto 7.3.2016 § 4 on lausunut Sipoon kunnanhallitukselle, ettei vastusta
hakijoiden hakemusta kiinteistön liittämiseksi Vantaan kaupunkiin. Sipoon kunnanvaltuusto on 
13.6.2016 § 114 päättänyt ilmoittaa valtioneuvostolle, ettei Sipoo hyväksy haettua raja-aluetta. Siten
valtionvarainministeriö on kuntarakennelain 14 §:n mukaisesti määrännyt esityksen valmistelevasta 
käsittelystä.

Valtionvarainministeriö on pyytänyt muutoksen kohteena olevien kuntien valtuustoilta lausuntoa 
esityksestä ja sitä koskevista mahdollisista huomautuksista. 

Täten Vantaan kaupunki on varannut asukkailleen ja muille, jotka katsoivat asian koskevan itseään, 
tilaisuuden tehdä huomautuksen esityksestä. Esitys on ollut nähtävänä ilmoitustaulun hoitajalla 
kaupungintalolla, jonka lisäksi se on julkaistu vantaa.fi -sivustolla. Huomautusten tekoon varattiin 30 
päivää 13.10.2016 asti. Huomautuksia ei tullut määräajassa.

Perusteet jo aiemmin Sipoon kunnanhallitukselle annetulle lausunnolle eivät ole muuttuneet. 
Vantaan kaupungilla ei ole syytä vastustaa hakijoiden esitystä kiinteistön liittämisestä Vantaan 
kaupunkiin.

Kaupunginhallitus 24.10.2016 § 6

Kaupunginjohtajan esitys:
Päätetään esittää kaupunginvaltuustolle annettavaksi liitteenä oleva lausunto 
valtiovarainministeriölle esityksestä koskien kunnanosan siirtämistä Sipoon kunnasta Vantaan 
kaupunkiin.
Päätös:
Hyväksyttiin esitys.
_____

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 5

Kaupunginhallituksen esitys:
Päätetään antaa liitteenä oleva lausunto valtiovarainministeriölle esityksestä koskien kunnanosan 
siirtämistä Sipoon kunnasta Vantaan kaupunkiin.

Tarkastetaan ja hyväksytään pöytäkirja tämän pykälän osalta heti kokouksessa.
Päätös:
Hyväksyttiin esitys.

Tarkastettiin ja hyväksyttiin pöytäkirja tämän pykälän osalta heti kokouksessa.

Liitteet:
- Lausunto valtionvarainministeriölle esityksestä kunnanosan siirtämisestä Sipoon 

kunnasta Vantaan kaupunkiin
- Valtiovarainministeriö lausuntopyyntö esityksestä kunnanosan siirtämisestä Sipoon 

kunnasta Vantaan kaupunkiin
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Lausunto valtionvarainministeriölle hakemuksesta kuntarajan siirtämiseksi

Valtionvarainministeriö on pyytänyt Vantaan kaupunginvaltuustolta lausuntoa Lasse ja Eeva Riutamaan 
hakemuksesta kuntarajan siirtämiseksi. Riutamaat ovat pyytäneet kiinteistö Oy Sipoon valonmajan RN:o 
753-431-1-27 siirtämistä Sipoon kunnasta Vantaan kaupunkiin. Kiinteistö sijaitsee Sipoon ja Vantaan rajalla 
Pohjois-Nikinmäessä. 

Kulku kiinteistölle käy Vantaan Siikatien kautta ja kiinteistö on liitetty Vantaan kunnallistekniikkaan. 
Lähimmät julkiset palvelut sijaitsevat Vantaalla. Hakijoiden mukaan he kuuluvat Vantaan Nikinmäen 
asukasyhteisöön.  Rajanaapurit ovat hakemuksen mukaan Vantaan puolella ja lähimmät sipoolaiset naapurit
tietä pitkin kolmen kilometrin päässä.

Kuntajaon muuttamisen edellytyksistä säädetään kuntarakennelaissa. Kuntajakoa voidaan kuntarakennelain 
mukaan muuttaa, jos muutos edistää kuntajaon kehittämisen yleisiä tavoitteita sekä täyttää 
kuntarakennelain 4 §:n mukaiset edellytykset. Kuntajaon muuttamisen edellytykset voivat liittyä kunnan tai 
alueen elinvoimaan, yhdyskuntarakenteeseen tai alueen asukkaiden elinolosuhteisiin. Hakemuksessa 
tarkoitetun osaliitoksen perusteena voisi oikeudellisesti olla lähinnä se, että liitos parantaisi alueen 
asukkaiden palveluja tai elinolosuhteita. 

Kiinteistö liittyy Vantaan yhdyskuntarakenteeseen. Alueen asukkaat käyttävät olemassa olevaa 
palvelurakennetta.  Kiinteistön koko huomioiden sen liittämisellä olisi vain vähäinen vaikutus Vantaan 
kaupungin kannalta.

Vantaan kaupunginvaltuusto ei vastusta hakijoiden hakemusta kiinteistön liittämiseksi Vantaan kaupunkiin.
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Lausunto hallituksen esitysluonnoksesta eduskunnalle 
maakuntauudistukseksi ja sosiaali- ja terveydenhuollon 
järjestämisuudistukseksi sekä niihin liittyviksi laeiksi

VD/7708/03.00.00/2016
KN/ML/JTS/EL-H/HP/JN/KM-L/JV/TL/HO/JM/HY-L

Sosiaali- ja terveydenhuollon uudistusta ja siihen liittyvää maakuntahallinnon perustamista 
valmistellaan sosiaali- ja terveysministeriön ja valtionvarainministeriön yhteisessä hankkeessa. 
Sosiaali- ja terveysministeriö sekä valtiovarainministeriö ovat pyytäneet Vantaan kaupungilta 
lausuntoa luonnoksesta hallituksen esitykseksi. Lausunnot on pyydetty toimittamaan sosiaali- ja 
terveysministeriöön 9.11.2016 klo 16.15 mennessä. Annetut vastaukset ovat julkisia. 
Lausuntoyhteenvedossa otetaan huomioon vain määräaikaan saapuneet lausunnot. 

Esityksessä ehdotetaan säädettäväksi maakuntalaki, laki sosiaali- ja terveydenhuollon 
järjestämisestä sekä niiden yhteinen voimaanpanolaki. Lisäksi esityksessä on maakunta- ja sosiaali- 
ja terveydenhuoltouudistuksen edellyttämät muutokset muuhun lainsäädäntöön. Esityksessä on 
tämän mukaisesti ehdotus maakuntien rahoituslaiksi sekä ehdotukset kuntien rahoitusta koskevan 
lainsäädännön, verolainsäädännön, maakuntien ja kuntien henkilöstöä koskevan lainsäädännön sekä 
eräiden yleishallintoa koskevien lakien muuttamiseksi. 

Lausuntopyyntöön liittyvät lakiesitykset perusteluineen ovat luettavissa muun muassa seuraavalta 
www-sivulta: http://alueuudistus.fi/hallituksen-esitysluonnos-31-8-2016 

Vantaan kaupungin lausuntoa on valmisteltu kaupungin johtoryhmän alaisessa työryhmässä, jossa 
on ollut edustajat kaikilta toimialoilta. Lausuntoesitys on asian liitteenä.

Pääministeri Juha Sipilän hallituksen ohjelman sekä hallituksen 20.10.2015, 7.11.2015 ja 5.4.2016 
tekemien linjausten mukaan Suomessa toteutetaan sosiaali- ja terveydenhuollon uudistus ja 
maakuntauudistus. Suomeen perustetaan 18 maakuntaa, joilla on omat vaalit ja valtuustot. Vuoden 
2019 alusta alkaen maakunnat järjestävät kaikki alueensa sosiaali- ja terveyspalvelut eli maakunnilla
on vastuu siitä, että väestö saa lain mukaiset sosiaali- ja terveyspalvelut. Maakunnille kootaan 
sosiaali- ja terveydenhuollon lisäksi myös muita tehtäviä: työ- ja elinkeinopalvelut sekä 
aluekehittäminen, ympäristöterveydenhuolto, liikennejärjestelmäsuunnittelu, maaseudun 
kehittäminen ja pelastustoimi. Valtio rahoittaa maakuntien toiminnan eli jatkossa kunnilla ei ole enää
vastuuta sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämisestä tai rahoituksesta. 

Lausuntopyynnön kohteena olevalla hallituksen esityksellä on tarkoitus muun muassa perustaa 
uudet maakunnat sekä säätää maakuntien hallinnosta ja taloudesta, siirtää järjestämisvastuu 
sosiaali- ja terveyspalveluista kunnilta maakunnille, säätää maakuntien saamasta rahoituksesta, 
rahoituksen keräämisen veroperusteista, uudistuksen voimaanpanosta, henkilöstön asemasta sekä 
omaisuusjärjestelyistä. Lisäksi tarkoitus on kuntiin jäljelle jäävien peruspalvelujen osalta säätää uusi 
kuntien peruspalvelujen valtionosuusjärjestelmä. Muiden kuin sosiaali- ja terveydenhuollon tehtävien
siirrosta maakunnille sekä rahoituksesta valmistellaan erillinen hallituksen esitys. 

Lausuntopyyntöön vastataan sähköisellä kyselyllä, jossa on kohdennettuja kysymyksiä luonnoksesta 
hallituksen esitykseksi. Kyselyyn annettuja vastauksia on mahdollista perustella, minkä lisäksi 
kyselyyn on varattu runsaasti tilaa myös vapaamuotoiselle kommentoinnille. 

Sote- ja maakuntauudistuksessa laaditaan lisäksi valinnanvapauslainsäädäntö, uudistetaan sosiaali- 
ja terveydenhuollon monikanavaista rahoitusta sekä siirretään valtion aluehallinnon sekä kuntien ja 
kuntayhtymien muiden kuin sosiaali- ja terveydenhuollon tehtäviä maakunnille. Niitä valmistellaan 
erillisissä valmisteluhankkeissa, mutta sosiaali- ja terveydenhuollon järjestämislaissa on otettu 
huomioon valinnanvapauden edellytyksenä oleva monituottajamalli. Valinnanvapautta ja 
monikanavaisen rahoituksen yksinkertaistamista koskeva hallituksen esitysluonnos toimitetaan 
lausunnoille loppuvuodesta. 

Esityksen pääasiallinen sisältö 
Esityksen mukaan Suomeen muodostetaan 18 maakuntaa. Maakunnat olisivat julkisoikeudellisia 
yhteisöjä, joilla on alueellaan itsehallinto. Uudet maakunnat olisivat alueeltaan nykyisiä maakuntia 
vastaavia eräin yksittäisiä kuntien koskevin poikkeuksin. Maakuntien ylin päättävä toimielin olisi 
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vaaleilla valittava maakuntavaltuusto. Maakunnat hoitaisivat niille laissa säädettäviä tehtäviä. 
Keskeisiä tehtäviä olisivat sosiaali- ja terveydenhuolto ja pelastustoimi. Lisäksi erikseen valmistellaan
eräiden ELY-keskusten, TE-toimistojen ja aluehallintovirastojen sekä maakuntien liittojen ja 
ympäristöterveydenhuollon tehtävien siirtäminen maakuntien vastuulle. Maakuntalaissa 
säädettäisiin niiden toimintaa, taloutta ja hallintoa koskevat säännökset. 

Sosiaali- ja terveydenhuollon järjestämisestä annettavalla lailla siirrettäisiin kunnallisen sosiaali- ja 
terveydenhuollon järjestämisvastuu perustettaville maakunnille. Poikkeuksena tästä olisi kuitenkin 
ensihoito, jonka järjestämisvastuu siirtyisi yliopistosairaalaa ylläpitäville viidelle maakunnalle. Lisäksi
hyvinvoinnin ja terveyden edistäminen jäisi kuntien tehtäväksi, minkä lisäksi maakuntien pitäisi 
myös omassa toiminnassaan huolehtia hyvinvoinnin ja terveyden edistämisestä. 

Sosiaali- ja terveydenhuollon alueellisen yhteistyön ja tarkoituksenmukaisen palvelurakenteen 
varmistamiseksi muodostettaisiin viisi yhteistyöaluetta. Yhteistyöalueeseen kuuluvat maakunnat 
laatisivat nelivuosittain yhteistyö-suunnitelman. Maakuntien toiminnassa palvelujen järjestäminen ja 
tuottaminen erotettaisiin toisistaan. Palvelujen tuottamiseksi jokaiseen maakuntaan perustettaisiin 
julkisoikeudellinen maakunnan palvelulaitos. Sen vastuulla olisi merkittävää julkista valtaa 
sisältävien palvelujen sekä sosiaali- ja terveydenhuollon erityispalvelujen tuottaminen. 
Sosiaali- ja terveydenhuollon palvelutuotantoa monipuolistetaan siten, että maakunnan omilla sekä 
yksityisillä ja kolmannen sektorin palvelun tuottajilla on tasapuoliset toimintaedellytykset tuottaa 
kaikkia markkinoilla olevia palveluja. Tähän liittyen erikseen valmistellaan asiakkaan 
valinnanvapautta koskeva lainsäädäntö. Samalla toteutetaan asiakaskeskeinen palveluintegraatio. 
Siinä huolehditaan asiakkaiden palvelutarpeiden kokonaisarvioinnista ja tähän perustuen 
varmistetaan tarvittavien palvelujen joustava ja oikea-aikeinen saatavuus ja toteutuminen. 
Maakunnat velvoitettaisiin myös edistämään asukkaiden osallistumis- ja vaikutusmahdollisuuksia. 

Valtion mahdollisuutta ohjata maakuntien vastuulle kuuluvaa sosiaali- ja terveydenhuoltoa 
ehdotetaan samalla vahvistettavaksi. Valtioneuvosto vahvistaisi joka neljäs vuosi strategiset 
tavoitteet sosiaali- ja terveydenhuollolle. Maakuntien pitäisi ottaa tavoitteet huomioon omassa 
toiminnassaan ja myös yhteistyösopimusten valmistelussa. Valtioneuvosto voisi antaa maakuntia 
sitovia hallintopäätöksiä palvelurakenteesta, laajakantoisista ja merkittävistä investoinneista sekä 
tietohallinto- ja tietojärjestelmäpalvelujen toteuttamisesta. Lisäksi sosiaali- ja terveysministeriö 
neuvottelee vuosittain maakuntien kanssa niiden järjestämisvastuulle kuuluvan sosiaali- ja 
terveydenhuollon toteutumisesta. Maakuntien toiminta rahoitetaan pääosin valtion rahoituksella ja 
osaksi palvelujen käyttäjiltä perittävillä asiakasmaksuilla. Rahoituksesta säädettäisiin maakunnan 
rahoituslailla. Rahoitus määräytyisi laskennallisesti osin maakunnan asukasluvun ja osin palvelujen 
tarpeen ja olosuhdetekijöiden perusteella. Valtion rahoitus olisi maa-kunnille yleiskatteellista. 

Rahoitusvastuun siirtyessä kunnilta valtiolle, on valtion tuloja lisättävä ja kuntien tuloja vastaavasti 
vähennettävä niiltä pois siirtyvän rahoitusvastuun verran. Tämän takia valtion verotuloja ehdotetaan 
kasvatettavaksi kiristämällä valtion ansiotuloverotusta. Jotta kokonaisveroaste ei kasvaisi, 
velvoitetaan kunnat alentamaan kunnallisveroa. Kunnallisveron vähennys olisi 12,3 prosenttiyksikköä
kaikissa kunnissa. Myös kuntien osuutta yhteisöveron tuotosta alennettaisiin ja valtion osuutta 
vastaavasti kasvatettaisiin. Verotusta koskevat muutokset toteutetaan verovelvollisten kannalta 
mahdollisimman neutraalisti. Työn verotus ei kiristy eikä kokonaisveroaste nouse. Kuntien 
valtionosuuksia ehdotetaan vähennettäväksi siirtyviä tehtäviä vastaavalta osalta ja tästä sekä 
kunnallisveron alentamisesta aiheutuvia. muutoksia rajoitettaisiin valtionosuusjärjestelmään 
sisällytettävällä pysyvällä määräytymistekijällä ja valtionosuusjärjestelmämuutoksen tasauksella. 

Kunnallisen sosiaali- ja terveydenhuollon palveluksessa oleva henkilöstö siirtyy ehdotuksen mukaan 
maakuntien palvelukseen liikkeenluovutuksen periaatteiden mukaisesti. Sairaanhoito-piirien ja 
kehitysvammaisten erityishuolto-piirien kuntayhtymät ja maakuntien liitot sekä niiden omaisuus, 
vastuut ja velvoitteet siirtyvät maakunnille. Lisäksi kunnista siirtyisi maakunnille sosiaali- ja 
terveydenhuollon ja pelastustoimen järjestämiseen liittyvä irtain omaisuus. Omaisuussiirroista ei 
suoritettaisi korvausta kunnille eikä kuntayhtymille. 

Maakunnille perustetaan neljä valtakunnallista palvelukeskusta. Ne vastaavat maakuntien 
toimitilapalveluista, henkilöstö- ja taloushallinnosta, hankinnoista sekä tietohallinto- ja 
tietojärjestelmäpalveluista. Uudistukseen liittyen valmistellaan erikseen asiakkaan valinnanvapautta 
koskeva lainsäädäntö sekä osana maakuntauudistusta muut maakuntien tehtäväksi siirtyvät ja 
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säädettävät tehtävät. Niistä aiheutuvat muutostarpeet nyt ehdotettaviin lakeihin otetaan huomioon 
asianomaisten lakiesitysten yhteydessä. 

Maakunta- ja sosiaali- ja terveydenhuoltouudistuksen tavoitteena on myös vähentää julkisen 
talouden kestävyysvajetta. Esityksen mukaiset uudistukset mahdollistavat kustannusten kasvun 
hillinnän siten, että vuonna 2029 sosiaali- ja terveydenhuollon kustannukset ovat vuositasolla 3 
miljardia euroa alemmat kuin ne olisivat ilman uudistusta. Lainsäädäntöön perustuvien muutosten ja 
uudistusten lisäksi tämä edellyttää aktiivista ja taitavaa muutosjohtajuutta, johon uudistuksen 
toimeenpanossa on kiinnitettävä erityistä huomiota. Ehdotuksen mukaiset maakunnat perustettaisiin
mahdollisimman pian lakien hyväksymisen ja vahvistamisen jälkeen. Ensi vaiheessa maakuntien 
väliaikaishallinto ja maakuntavaalien jälkeen valittujen maakuntavaltuustojen toiminnan 
käynnistymisen jälkeen maakunnat valmistelevat toiminnan organisoinnin sekä henkilöstö- ja 
omaisuussiirrot yhdessä kuntien ja kuntayhtymien kanssa siten, että sosiaali- ja terveydenhuollon 
sekä muiden erikseen säädettävien palvelujen ja tehtävien järjestämisvastuu siirtyisi maakunnille 
vuoden 2019 alusta lukien.

Kaupunginhallitus 24.10.2016 § 7

Kaupunginjohtajan esitys:
Päätetään esittää lausunto kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi.
Päätös:
Päätettiin yksimielisesti jättää asia pöydälle seuraavaan kaupunginhallituksen kokoukseen.
_____

Kaupunginhallitus 31.10.2016 § 7

Kaupunginjohtajan esitys:
Päätetään esittää lausunto kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi.
Päätös:
Päätettiin yksimielisesti jättää asia pöydälle seuraavaan kaupunginhallituksen kokoukseen.
_____

Kaupunginhallitus 7.11.2016 § 8

Kaupunginjohtajan esitys:
Päätetään esittää lausunto kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi.
Päätös:
Kaupunginhallitus päätti esittää kaupunginvaltuustolle kaupunginjohtajan muutetun esityksen 
mukaisesti annettavaksi sosiaali- ja terveysministeriölle sekä valtiovarainministeriölle Vantaan 
kaupungin lausunnon luonnoksesta maakuntauudistukseksi ja sosiaali- ja terveydenhuollon 
järjestämisuudistukseksi.

Pöytäkirja tarkastettiin ja hyväksyttiin tämän pykälän osalta heti kokouksessa. 
_____

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 6

Kaupunginhallituksen esitys:
Päätetään antaa sosiaali- ja terveysministeriölle sekä valtiovarainministeriölle Vantaan kaupungin 
lausunto luonnoksesta maakuntauudistukseksi ja sosiaali- ja terveydenhuollon 
järjestämisuudistukseksi hallituksen esitykseksi.
Käsittely:
Asian käsittelyn aikana todettiin, että valtuustoryhmät täydensivät lausunnon 20. kysymyksen 
ensimmäisen tekstikappaleen loppuun seuraavan yhteisen lisäyksen: 

”Laki yhteistoiminnasta edellyttää, että merkittävistä organisatorisista muutoksista on kuultava 
henkilökuntaa. Näin mittavan uudistuksen yhteydessä on erityisen tärkeää, että henkilöstön 
kuuleminen toteutetaan huolellisesti ja henkilöstön ääntä aidosti kuunnelleen.”
Päätös:
Hyväksyttiin täydennetty esitys.
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Tarkastettiin ja hyväksyttiin pöytäkirja tämän pykälän osalta heti kokouksessa.

Lisäksi merkittiin, että keskustan valtuustoryhmä jätti asiaan seuraavan pöytäkirjalausuman:

Keskustan valtuustoryhmä katsoo, ettei Vantaan kaupungin lausunnossa tulisi esittää arvioita 
muiden maakuntien edellytyksistä menestyä uudistuksen toteuttamisessa. 

Lisäksi merkittiin, että vasemmistoliiton valtuustoryhmä jätti asiaan seuraavan 
pöytäkirjalausuman:

Vasemmistoliiton valtuustoryhmä ei kannata sosiaali- ja terveyspalveluiden yhtiöittämistä ja 
yksityistämistä. Katsomme, että velvollisuus yhtiöittämiseen rajaa liikaa maakunnan mahdollisuuksia
päättää palveluiden järjestämisestä itselleen tarkoituksenmukaisella tavalla.

Valtuustoryhmä katsoo kuitenkin, että Vantaan kaupungin lausunnon valtiovallan suuntaan on syytä 
olla yksimielinen ja hyväksyy sen siksi esitetyssä muodossa.

Liitteet:
- Vantaan kaupungin lausunto, kaupunginvaltuusto 7.11.2016
- Lausuntopyyntö hallituksen esitysluonnoksesta eduskunnalle maakuntauudistukseksi ja 

sosiaali- ja terveydenhuollon järjestämisuudistukseksi sekä niihin liittyviksi laeiksi

Muutoksenhakuohje: 4. Valituskielto

Lisätiedot:
kaupunginjohtaja Kari Nenonen, etunimi.sukunimi[at]vantaa.fi
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LAUSUNTOPYYNTÖ HALLITUKSEN ESITYSLUONNOKSESTA EDUSKUNNALLE 

MAAKUNTAUUDISTUKSEKSI JA SOSIAALI- JA TERVEYDENHUOLLON 

JÄRJESTÄMISUUDISTUKSEKSI SEKÄ NIIHIN LIITTYVIKSI LAEIKSI 

 
 

 

 

Sosiaali- ja terveydenhuollon uudistusta ja siihen liittyvää maakuntahallinnon 

perustamista valmistellaan sosiaali- ja terveysministeriön ja valtionvarainministeriön 

yhteisessä hankkeessa. Sosiaali- ja terveysministeriö sekä valtiovarainministeriö 

pyytävät jakelussa mainituilta tahoilta lausunnot luonnoksesta hallituksen esitykseksi. 

Myös muut kuin jakelussa mainitut tahot voivat antaa asiassa lausuntonsa. 

 

Pääministeri Juha Sipilän hallituksen ohjelman sekä hallituksen 20.10.2015, 7.11.2015 

ja 5.4.2016 tekemien linjausten mukaan Suomessa toteutetaan sosiaali- ja 

terveydenhuollon uudistus ja maakuntauudistus.  Suomeen perustetaan 18 maakuntaa, 

joilla on omat vaalit ja valtuustot. Vuoden 2019 alusta alkaen maakunnat järjestävät 

kaikki alueensa sosiaali- ja terveyspalvelut eli maakunnilla on vastuu siitä, että väestö 

saa lain mukaiset sosiaali- ja terveyspalvelut. Maakunnille kootaan sosiaali- ja 

terveydenhuollon lisäksi myös muita tehtäviä: työ- ja elinkeinopalvelut sekä 

aluekehittäminen, ympäristöterveydenhuolto, liikennejärjestelmäsuunnittelu, 

maaseudun kehittäminen ja pelastustoimi. Valtio rahoittaa maakuntien toiminnan, eli 

jatkossa kunnilla ei ole enää vastuuta sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämisestä tai 

rahoituksesta. 

 

Lausuntopyynnön kohteena olevalla hallituksen esityksellä on tarkoitus muun muassa 

perustaa uudet maakunnat sekä säätää maakuntien hallinnosta ja taloudesta, siirtää 

järjestämisvastuu sosiaali- ja terveyspalveluista kunnilta maakunnille, säätää 

maakuntien saamasta rahoituksesta, rahoituksen keräämisen veroperusteista, 

uudistuksen voimaanpanosta, henkilöstön asemasta sekä omaisuusjärjestelyistä. 

Lisäksi tarkoitus on kuntiin jäljelle jäävien peruspalvelujen osalta säätää uusi kuntien 

peruspalvelujen valtionosuusjärjestelmä. Muiden kuin sosiaali- ja terveydenhuollon 

tehtävien siirrosta maakunnille sekä rahoituksesta valmistellaan erillinen hallituksen 

esitys. 

 

Lausuntopyyntöön vastataan sähköisellä kyselyllä, jossa on kohdennettuja 

kysymyksiä luonnoksesta hallituksen esitykseksi. Kyselyyn annettuja vastauksia on 

mahdollista perustella, minkä lisäksi kyselyyn on varattu runsaasti tilaa myös 

vapaamuotoiselle kommentoinnille. 

 

Lausuntopyynnön materiaalit löytyvät Internet-osoitteesta: 

http://alueuudistus.fi/hallituksen-esitysluonnos-31-8-2016 
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Uudistuksen voimaanpanolaki sisältää säännökset maakuntajaosta. Mikäli kunta 

päättää esittää kunnan kuulumista voimaanpanolain 5 §:n mukaisesta maakuntajaosta 

poikkeavaan maakuntaan, päätöksestä tulee toimittaa kunnanvaltuuston 

päätösasiakirja sosiaali- ja terveysministeriöön. Päätösasiakirjan voi toimittaa joko 

sähköpostitse osoitteeseen kirjaamo@stm.fi tai postitse osoitteeseen Kirjaamo, 

sosiaali- ja terveysministeriö, PL 33, 00023 Valtioneuvosto. Päätösasiakirjaan tulee 

merkitä viite STM068:00/2015. 

 

Annetut lausunnot otetaan huomioon hallituksen esityksen valmistelussa. Kyselyyn 

voi vastata suomeksi tai ruotsiksi.  

 

Lausunnot pyydetään toimittamaan sosiaali- ja terveysministeriöön 9.11.2016 klo 

16.15 mennessä.  Annetut vastaukset ovat julkisia. Lausuntoyhteenvedossa otetaan 

huomioon vain määräaikaan saapuneet lausunnot.  

 

Sähköinen kysely löytyy Internet-osoitteesta: 

https://www.webropolsurveys.com/S/4AE74008A6E14B22.par 

 

Kysely ei välttämättä aukea kaikilla selaimilla. 

 

Sote- ja maakuntauudistuksessa laaditaan lisäksi valinnanvapauslainsäädäntö, 

uudistetaan sosiaali- ja terveydenhuollon monikanavaista rahoitusta sekä siirretään 

valtion aluehallinnon sekä kuntien ja kuntayhtymien muiden kuin sosiaali- ja 

terveydenhuollon tehtäviä maakunnille. Niitä valmistellaan erillisissä 

valmisteluhankkeissa, mutta sosiaali- ja terveydenhuollon järjestämislaissa on on 

otettu huomioon valinnanvapauden edellytyksenä oleva monituottajamalli. 

Valinnanvapautta ja monikanavaisen rahoituksen yksinkertaistamista koskeva 

hallituksen esitysluonnos toimitetaan lausunnoille loppuvuodesta. Valtion 

aluehallinnon sekä kuntien ja kuntayhtymien muiden kuin sosiaali- ja 

terveydenhuollon tehtävien siirtoa koskeva hallituksen esitysluonnos toimitetaan 

lausunnoille keväällä 2017. Lisäksi sosiaali- ja terveyspalvelujen tuottamista koskeva 

hallituksen esitys on erikseen lausuttavana yhtäaikaisesti tämän hallituksen esityksen 

kanssa.  

 

Lisätietoja lausuntopyynnöstä antavat: 

 

Projektijohtaja, alivaltiosihteeri Tuomas Pöysti, p. 0295163012, tuomas.poysti@stm.fi 

Osastopäällikkö, ylijohtaja Päivi Laajala, p. 0295 530026, paivi.laajala@vm.fi 

Hallitusneuvos Pekka Järvinen, p. 02951 63367, pekka.jarvinen@stm.fi, sosiaali- ja 

terveydenhuollon järjestämislaki sekä voimaanpanolaki 

Lainsäädäntöneuvos Eeva Mäenpää, p. 02955 30266, eeva.maenpaa@vm.fi sekä 

lainsäädäntöneuvos Ilkka Turunen, p. 02953 30321, ilkka.turunen@vm.fi, 

maakuntalaki ja maakuntajakolaki 

Budjettineuvos Jouko Narikka, p. 02955 30017, jouko.narikka@vm.fi, maakuntien 

rahoituslaki 
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Lainsäädäntöneuvos Minna-Marja Jokinen, p. 02955 30820, minna-

marja.jokinen@vm.fi, laki kunnan peruspalvelujen valtionosuudesta, 

omaisuuskysymykset 

Lainsäädäntöneuvos Marja Isomäki, p. 02955 30414, marja.isomaki@vm.fi, 

henkilöstökysymykset 

Hallitusneuvos Panu Pykönen, p. 02955 30225, panu.pykonen@vm.fi, 

verokysymykset 

 

 

Kyselyn tekniseen toteutukseen liittyvät kysymykset: 

 

Osastosihteeri Jenni Lahtinen, p. 02951 63003, jenni.lahtinen@stm.fi 

Osastosihteeri Miki Höijer, p. 02951 63211, miki.hoijer@stm.fi 

 

 

 

 

Alivaltiosihteeri  Tuomas Pöysti   

 

 

 

 

Lainsäädäntöneuvos  Eeva Mäenpää 

 

 

 

 

Ylitarkastaja   Kati Hokkanen 
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LIITTEET  HE yleisperustelut 31.8.2016 

  HE yksityiskohtaiset perustelut 31.8.2016 

  HE lakiluonnokset 31.8.2016 

  Yleisesittelydiat hallituksen esitysluonnoksesta 31.8.2016 

 Lausuntopyyntökysely tekstitiedostona  

Tiivistelmä hallituksen esitysluonnoksesta 31.8.2016 

 

Tiedoksi tausta-aineistoa Internet-osoitteessa:  

http://alueuudistus.fi/hallituksen-esitysluonnos-31-8-2016 

 

JAKELU Valtioneuvoston kanslia 

Oikeusministeriö 

Sisäministeriö 

Opetus- ja kulttuuriministeriö 

Maa- ja metsätalousministeriö 

Liikenne- ja viestintäministeriö 

Työ- ja elinkeinoministeriö  

Ympäristöministeriö 

Puolustusministeriö 

Ulkoasiainministeriö 

Valtiovarainministeriö 

Sosiaali- ja terveysministeriö 

 

 Suomen kunnat  

Ålands landskapsregering 

 Sosiaalihuollon ja terveydenhuollon kuntayhtymät 

Sosiaali- ja terveydenhuollon yhteistoiminta-alueet 

 Maakuntien liitot 

 Pelastuslaitokset 

 Kansaneläkelaitos 

 Sosiaali- ja terveysalan lupa ja valvontavirasto Valvira 

Lääkealan turvallisuus- ja kehittämiskeskus Fimea 

 Terveyden ja hyvinvoinnin laitos 

 Aluehallintovirastot 

Elinkeino-, liikenne- ja ympäristökeskukset 

Te-toimistot 

VTT 

Yhdenvertaisuusvaltuutettu 

Tasa-arvovaltuutettu 

Lapsiasiavaltuutettu 

Eläketurvakeskus 

Ympäristöterveydenhuollon yhteistoiminta-alueet 

 Sosiaalialan osaamiskeskukset 

Saamelaiskäräjät 

Suomen ympäristökeskus 

Liikennevirasto 

Metsähallitus 

Maaseutuvirasto 

Poliisihallitus 

Tilastokeskus 

Verohallinto 

Väestörekisterikeskus 
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Tekes 

Kirkkohallitus 

Suomen ortodoksinen kirkko 

Kirjanpitolautakunnan kuntajaosto KILA 

Kuntien takauskeskus 

 

Suomen Keskusta 

Perussuomalaiset 

Kansallinen Kokoomus 

Suomen Sosialidemokraattinen Puolue 

Vihreä liitto 

Vasemmistoliitto 

Suomen ruotsalainen kansanpuolue 

Suomen Kristillisdemokraatit 

Suomen Kommunistinen Puolue 

Kommunistinen Työväenpuolue - Rauhan ja Sosialismin puolesta 

Liberaalipuolue - Vapaus valita 

Piraattipuolue 
 

Valtakunnanvoudinvirasto 

Valtakunnansyyttäjänvirasto 

Korkein hallinto-oikeus 

Oikeuskanslerinvirasto 

Eduskunnan oikeusasiamiehen kanslia 

Valtiontalouden tarkastusvirasto 

Suomen yliopistot ja ammattikorkeakoulut 

 

Suomen Kuntaliitto 

Kunnallinen työmarkkinalaitos 

 Elinkeinoelämän keskusliitto   

Suomen ammattiliittojen keskusjärjestö SAK 

STTK 

Akava 

Kunta-alan unioni 

Pardia 

Julkisten ja hyvinvointialojen liitto JHL 

Julkisalojen koulutettujen neuvottelujärjestö JUKO 

Kunta-alan koulutettu hoitohenkilöstö KoHo 

Sosiaalialan korkeakoulutettujen ammattijärjestö Talentia ry 

Sosiaalialan Työnantajat ry 

Terveyspalvelualan liitto 

SOSTE Suomen sosiaali ja terveys ry 

Suomen Hammaslääkäriliitto 

Suomen lähi- ja perushoitajaliitto SuPer 

Suomen Lääkäriliitto 

Tehy ry 

Lääkäripalveluyritykset LPY 

Suomen Palomiesliitto 

Svenska Finlands Folkting SFF 

KEVA 

Kilpailu- ja kuluttajavirasto 

Suomen Yrittäjät 
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Keskuskauppakamari 

Sairaanhoitajien liitto 

Duodecim 

Apollonia 

Valtakunnallinen sosiaalityön yliopistoverkosto Sosnet 

Valtakunnallinen vammaisneuvosto 

Vammaisfoorumi 

Nuorisovaltuustojen liitto Nuva ry 

Eläkeläisliittojen etujärjestö Eetu ry 

Veronmaksajain Keskusliitto 

Suomen pelastusalan keskusjärjestö 

Huoltovarmuuskeskus 

Kansanterveystyön johtajien verkosto 

Sairaanhoitopiirien johtajien yhdistys 

Sosiaalijohto ry 

VATT 

Etla 

Palkansaajien tutkimuskeskus 

Kuluttajaliitto 

Kansalaisyhteiskuntapolitiikan neuvottelukunta KANE 

 

 

TIEDOKSI Perhe- ja peruspalveluministeri Juha Rehula 

 Sosiaali- ja terveysministeri Pirkko Mattila 

Kunta- ja uudistusministeri Anu Vehviläinen 

Reformiministerit 

Valtiosihteeri Samuli Virtanen 

Valtiosihteeri Olli-Pekka Heinonen 

 Erityisavustaja Hanna-Maija Kause 

 Erityisavustaja Eeva Salmenpohja 

 Erityisavustaja Niina Perälä 

 Erityisavustaja Tiina Ullvèn-Putkonen 

Erityisavustaja Joonas Turunen 

Erityisavustaja Laura Åvall 

Erityisavustaja Sami Miettinen 

Erityisavustaja Tuomas Vanhanen 

 Virkamiesohjausryhmän jäsenet 

Projektiryhmän jäsenet 

 STM osastot 

- Kirjaamo 

- Hare 

VM osastot 

VM kirjaamo 
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Sirpa Kauppisen ja 26 muun valtuutetun aloite luottamushenkilöiden 
tiedonsaannin parantamiseksi

Sirpa Kauppinen ja 26 muuta valtuutettua ovat jättäneet valtuuston työjärjestyksen mukaisen 
valtuustoaloitteen: 

9732/00.02.00.03/2016Vanhemmat kyselevät koulujen kunnosta valtuutetuilta, ja on hankalaa jos ei 
tiedä. Siksi kysyin Tilakeskukselta ”Miten voitaisiin parantaa valtuuston tiedonsaantia koulujen 
sisäilmaongelmista? Millaista valmiiksi olemassa olevaa tietoa olisi annettavissa helposti esimerkiksi 
extranettiin tai sähköpostiin?”

Tilakeskuksen vastauksen mukaan nämä ovat käytettävissä: 

A) Ajankohtaiset tiedotteet, jotka toimitetaan henkilökunnalle ja oppilaiden huoltajille sähköpostilla. 
Tiedotteissa on kerrottu ajantasainen tilanne, tutkimustulokset ja korjaustilanne mm. sisäilmaryhmän
kokouksissa käsiteltyyn tietoon perustuen. 

B) Säännöllinen tiivis yhteenveto tutkimus- ja korjaustarpeista: Tilakeskuksen koordinoimassa 
ohjelmointiryhmässä laaditaan säännöllisesti tiivis yhteenveto toimenpiteiden vaiheista. Ohjelmointi 
palvelee ensisijaisesti tutkimusten, suunnittelun ja korjaustoimien ohjausta, mutta yhteenvetoa on 
käytetty myös tilannetiedottamisessa mm. teknisessä lautakunnassa. Yhteenvedon julkaisua voidaan
tarvittaessa laajentaa muihin luottamuselimiin.

Ehdotamme, että nämä valmiit tiedot ladataan extranettiin tai lähetetään halukkaille valtuutetuille 
sähköpostiin, jotta valtuutetut pääsevät tarvittaessa jyvälle alueensa koulujen tilanteesta.

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 7

Päätös:
Päätettiin ottaa asia käsiteltäväksi ja lähettää valtuustoaloite kaupunginhallitukselle valmisteltavaksi.

7 §
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Kokouksen päättäminen

Kaupunginvaltuusto 7.11.2016 § 8

Päätös:
Puheenjohtaja päätti kokouksen klo 20.35

8 §
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Muutoksenhakuohje 1. Valitusosoitus

Valitusoikeus

Valtuuston päätökseen haetaan muutosta valittamalla.

Valituksen saa tehdä
 
- se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi 

vaikuttaa (asianosainen), sekä
- kunnan jäsen.

Sen lisäksi päätökseen, joka koskee yleiskaavan, asemakaavan ja rakennusjärjestyksen 
hyväksymistä, valituksen saa tehdä

- Uudenmaan ympäristökeskus ja muu viranomainen toimialaansa kuuluvissa asioissa,
- maakunnan liitto ja kunta, joiden alueella kaavassa osoitetulla maankäytöllä tai 

rakennusjärjestyksellä on vaikutuksia sekä
- rekisteröity paikallinen tai alueellinen yhteisö toimialaansa kuuluvissa asioissa toimialueellaan.

Valituksen saa tehdä sillä perusteella, että:

- päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä;
- valtuusto on ylittänyt toimivaltansa; tai
- päätös on muutoin lainvastainen.

Valitusviranomainen

Valitus tehdään Helsingin hallinto-oikeudelle.

Valitusaika

Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

- Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän päivän 
kuluttua kirjeen lähettämisestä tai kolmantena päivänä sähköisen viestin lähettämisestä. Kaavan 
tai rakennusjärjestyksen hyväksymistä koskevan päätöksen katsotaan kuitenkin tulleen 
asianosaisten tietoon silloin, kun pöytäkirja on asetettu yleisesti nähtäväksi.

- Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, kun pöytäkirja on asetettu yleisesti 
nähtäväksi.

Tiedoksisaantipäivää tai nähtäville asettamispäivää ei lueta määräaikaan.

Jos valitusajan viimeinen päivä on pyhäpäivä tai muu sellainen päivä, jolloin virastoissa ei 
työskennellä, saa valituksen toimittaa ensimmäisenä sen jälkeisenä arkipäivänä.

Valituskirjelmän sisältö

Valituskirjelmässä, joka on osoitettava valitusviranomaiselle, on ilmoitettava

- päätös, johon haetaan muutosta
- miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan tehtäväksi
- perusteet, joilla muutosta vaaditaan
- valittajan nimi ja kotikunta
- postiosoite ja puhelinnumero, joihin asiaa koskevat ilmoitukset valittajalle voidaan toimittaa.

Valituskirje on valittajan, laillisen edustajan tai asiamiehen allekirjoitettava. Jos valittajan puhevaltaa 
käyttää hänen laillinen edustajansa tai asiamiehensä tai jos valituksen laatijana on muu henkilö, 
valituskirjelmässä on ilmoitettava myös tämän nimi ja kotikunta.
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Valituskirjelmään on liitettävä

- päätös, johon haetaan muutosta valittamalla, alkuperäisenä tai jäljennöksenä
- todistus siitä, minä päivänä päätös on annettu tiedoksi, tai muu selvitys valitusajan alkamisesta, 

sekä
- asiakirjat, joihin valittaja vetoaa, jollei niitä ole jo aikaisemmin toimitettu viranomaiselle.

Valituskirjelmän toimittaminen

Valituskirjelmä on toimitettava valitusajan kuluessa valitusviranomaiselle Helsingin hallinto-
oikeudelle viraston aukioloaikana.

Omalla vastuulla valituskirjelmän voi lähettää postitse tai lähetin välityksellä. Tällöin valituskirjelmä 
on jätettävä niin ajoissa, että se ehtii perille ennen valitusajan päättymistä.

Omalla vastuulla valituksen voi toimittaa valitusajan kuluessa myös faksina tai sähköpostina.

Sähköinen viesti katsotaan saapuneeksi viranomaiselle silloin, kun se on viranomaisen käytettävissä 
vastaanottolaitteessa tai tietojärjestelmässä siten, että viestiä voidaan käsitellä.

Viranomaiselle saapunutta sähköistä asiakirjaa ei tarvitse täydentää allekirjoituksella, jos asiakirjassa
on tiedot lähettäjästä eikä asiakirjan alkuperäisyyttä tai eheyttä ole syytä epäillä.

Muutoksenhakijalta peritään oikeudenkäyntimaksua hallinto-oikeudessa 250 euroa.

Yhteystiedot:
Helsingin hallinto-oikeus
Radanrakentajantie 5 
00520 HELSINKI
Puhelin: 0295642000 
Faksi: 0295642079
Sähköpostiosoite: helsinki.hao@oikeus.f 

Virka-aika: klo 8.00 – 16.15
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Muutoksenhakuohje 2. Hankintaoikaisu ja oikaisuvaatimus hankinta-asiassa

Kansallisen kynnysarvon alittavissa hankinnoissa tehtyyn kunnan viranomaisen 
(hankintayksikkö) päätökseen tai muuhun hankintamenettelyssä annettuun ratkaisuun tyytymätön 
voi tehdä hankintayksikölle hankintalain 81 ja 83 §:issä tarkoitetun vaatimuksen hankintaoikaisusta 
tai kuntalain 89 §:ssä tarkoitetun oikaisuvaatimuksen. Oikaisua koskevan vaatimuksen voi tehdä 
tarjouskilpailuun osallistunut tarjoaja tai osallistumishakemuksen tehnyt ehdokas eli se, johon päätös
on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa 
(asianosainen). Kuntalain mukaisen oikaisuvaatimuksen voi lisäksi tehdä kunnan jäsen. 

Määräaika oikaisua koskevien vaatimusten tekemiselle

Oikaisua on vaadittava 14 päivän kuluessa siitä, kun oikaisuvaatimuksen tekijä on saanut tiedon 
hankintayksikön päätöksestä tai muusta hankintamenettelyssä tehdystä ratkaisusta. 

- Asianosaisen katsotaan saaneen hankintapäätöksen oheisasiakirjoineen tiedoksi sähköistä 
tiedoksiantoa käytettäessä sinä päivänä, jolloin päätöksen oheisasiakirjoineen sisältävä 
sähköinen viesti on vastaanottajan käytettävissä tämän vastaanottolaitteessa siten, että viestiä 
voidaan käsitellä. Tällaisena ajankohtana pidetään viestin lähettämispäivää, jollei asiassa esitetä 
luotettavaa selvitystä tietoliikenneyhteyksien toimimattomuudesta tai vastaavasta muusta 
seikasta, jonka johdosta sähköinen viesti on saapunut vastaanottajalle myöhemmin. 

Jos tiedoksianto toimitetaan postitse kirjeellä vastaanottajalle, vastaanottajan katsotaan saaneen
asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei tiedoksiannon näytetä 
tapahtuneen myöhemmin. 

Käytettäessä todisteellista tiedoksiantotapaa, tiedoksianto katsotaan tapahtuneeksi 
saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

- Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, kun pöytäkirja on asetettu yleisesti 
nähtäväksi.

Hankintaoikaisun ja oikaisuvaatimuksen sisältö

Oikaisuvaatimuksesta on käytävä ilmi vaatimukset perusteineen. Hakemukseen on merkittävä 
oikaisua vaativan ja kirjelmän laatijan nimi sekä tarvittavat yhteystiedot asian hoitamiseksi.

Hankintaoikaisuun on liitettävä asiakirjat, joihin vaatimuksen tekijä vetoaa, jolleivät ne jo ole 
hankintayksikön hallussa.

Hankintaoikaisu ja/tai oikaisuvaatimus toimitetaan osoitteeseen

Vantaan kaupungin kirjaamo
Kaupunginvaltuusto
Asematie 7
01300 Vantaa
sähköpostiosoite: kirjaamo@vantaa.f
Puhelin (kirjaamo): 09-839 22184, fax: 09-8392 4163
Virka-aika: ma - pe 8.15 - 16.00
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Muutoksenhakuohje 3. Hankintaoikaisu ja markkinaoikeusvalitus hankinta-asiassa

Julkista hankintaa koskevaan päätökseen tai muuhun hankintamenettelyssä tehtyyn 
ratkaisuun voidaan julkisista hankinnoista annetun lain (hankintalaki) mukaan hakea muutosta 
vaatimalla hankintayksiköltä oikaisua (hankintaoikaisu). Asia voidaan myös saattaa valituksella 
markkinaoikeuden käsiteltäväksi, mikäli hankinnan arvo ylittää hankintalain 15 §:n mukaisen 
kynnysarvon.

3.1   Oikaisuohje

Hankintayksikön päätökseen tai muuhun hankintamenettelyssä tehtyyn ratkaisuun tyytymätön voi 
tehdä hankintalain 81-83 §:n mukaan hankintayksikölle kirjallisen hankintaoikaisun. 
Hankintaoikaisun voi tehdä tarjouskilpailuun osallistunut tarjoaja tai osallistumishakemuksen tehnyt 
ehdokas eli se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös 
välittömästi vaikuttaa (asianosainen). 

Hankintaoikaisun tekoaika

Asianosaisen on tehtävä hankintaoikaisu 14 päivän kuluessa siitä, kun asianosainen on saanut 
tiedon hankintayksikön päätöksestä tai muusta hankintamenettelyssä tehdystä ratkaisusta. 

Sähköistä tiedoksiantoa käytettäessä hankintapäätös oheisasiakirjoineen katsotaan saaduksi tiedoksi
sinä päivänä, jolloin päätöksen oheisasiakirjoineen sisältävä sähköinen viesti on vastaanottajan 
käytettävissä tämän vastaanottolaitteessa siten, että viestiä voidaan käsitellä. Tällaisena 
ajankohtana pidetään viestin lähettämispäivää, jollei asiassa esitetä luotettavaa selvitystä 
tietoliikenneyhteyksien toimimattomuudesta tai vastaavasta muusta seikasta, jonka johdosta 
sähköinen viesti on saapunut vastaanottajalle myöhemmin. 

Jos tiedoksianto toimitetaan postitse kirjeellä vastaanottajalle, vastaanottajan katsotaan saaneen 
asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei tiedoksiannon näytetä tapahtuneen 
myöhemmin. Käytettäessä todisteellista tiedoksiantotapaa, tiedoksianto katsotaan tapahtuneeksi 
saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

Hankintaoikaisun sisältö

Hankintaoikaisusta on käytävä ilmi vaatimukset perusteineen. Hankintaoikaisusta on käytävä ilmi 
oikaisua vaativan nimi sekä tarvittavat yhteystiedot asian hoitamiseksi.

Hankintaoikaisuun on liitettävä asiakirjat, joihin vaatimuksen tekijä vetoaa, jolleivät ne jo ole 
hankintayksikön hallussa. 

Hankintaoikaisu toimitetaan osoitteeseen: 

Vantaan kaupungin kirjaamo
Kaupunginvaltuusto
Asematie 7, 01300 Vantaa
Sähköpostiosoite: kirjaamo@vantaa.f 
Puhelin (kirjaamo): 09-839 22184, fax: 09-8392 4163

Virka-aika: ma - pe 8.15 - 16.00

Hankintaoikaisun vireilletulo ja käsittely eivät vaikuta siihen määräaikaan, jonka kuluessa 
asianosainen voi hankintalain nojalla hakea muutosta valittamalla markkinaoikeuteen.

3.2 Valitusosoitus markkinaoikeuteen

Tarjoaja, osallistumishakemuksen tehnyt ehdokas tai muu taho, jota asia koskee, voi saattaa asian 
markkinaoikeuden käsiteltäväksi tekemällä valituksen.
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Julkisista hankinnoista annetun lain 86 §:n mukaan puitejärjestelyyn perustuvaan hankintaan ei saa 
hakea valittamalla muutosta, jollei markkinaoikeus myönnä asiassa käsittelylupaa. Lupa on 
myönnettävä, jos:
asian käsittely on lain soveltamisen kannalta muissa samanlaisissa asioissa tärkeää; tai
siihen on painava, hankintayksikön menettelyyn liittyvä syy.

Jollei toisin säädetä, valitus on tehtävä kirjallisesti 14 päivän kuluessa siitä, kun asianosainen on 
saanut tiedon hankintaa koskevasta päätöksestä valitusosoituksineen. 

Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista, jos hankintayksikkö on tehnyt 
hankintasopimuksen hankintalain 78 §:n 1 nojalla noudattamatta odotusaikaa.

Valitus on tehtävä kuuden kuukauden kuluessa hankintapäätöksen tekemisestä siinä 
tapauksessa, että ehdokas tai tarjoaja on saanut tiedon hankintapäätöksestä valitusosoituksineen ja 
hankintapäätös tai valitusosoitus on ollut olennaisesti puutteellinen.

Sähköistä tiedoksiantoa käytettäessä hankintapäätös oheisasiakirjoineen katsotaan saaduksi tiedoksi
sinä päivänä, jolloin päätöksen oheisasiakirjoineen sisältävä sähköinen viesti on vastaanottajan 
käytettävissä tämän vastaanottolaitteessa siten, että viestiä voidaan käsitellä. Tällaisena 
ajankohtana pidetään viestin lähettämispäivää, jollei asiassa esitetä luotettavaa selvitystä 
tietoliikenneyhteyksien toimimattomuudesta tai vastaavasta muusta seikasta, jonka johdosta 
sähköinen viesti on saapunut vastaanottajalle myöhemmin. 

Jos tiedoksianto toimitetaan postitse kirjeellä vastaanottajalle, vastaanottajan katsotaan saaneen 
asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei tiedoksiannon näytetä tapahtuneen 
myöhemmin. Käytettäessä todisteellista tiedoksiantotapaa, tiedoksianto katsotaan tapahtuneeksi 
saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

Valituksen sisältö

Valituksessa on ilmoitettava hankinta-asia, jota valitus koskee, sekä valittajan vaatimukset ja niiden 
perusteet. Puitejärjestelyyn perustuvan hankinnan osalta valituskirjelmässä on esitettävä, minkä 
vuoksi käsittelylupa tulisi myöntää.

Valituksessa on ilmoitettava valittajan nimi ja kotikunta. Jos valittajan puhevaltaa käyttää hänen 
laillinen edustajansa tai asiamiehensä tai jos valituksen laatija on joku muu henkilö, valituksessa on 
ilmoitettava myös tämän nimi ja kotikunta. Lisäksi on ilmoitettava postiosoite ja puhelinnumero, 
joihin asiaa koskevat ilmoitukset valittajalle voidaan toimittaa. Valittajan, laillisen edustajan tai 
asiamiehen on allekirjoitettava valituskirjelmä. 

Valitukseen on liitettävä alkuperäisenä tai jäljennöksenä päätös, johon haetaan muutosta, sekä 
todistus siitä, minä päivänä päätös on annettu tiedoksi tai muu selvitys valitusajan alkamisen 
ajankohdasta. Valitukseen on liitettävä asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi. 
Asiamiehen on liitettävä valituskirjelmään valtakirja, kuten hallintolainkäyttölain 21 §:ssä säädetään.

Valituksen toimittaminen

Valitus on toimitettava markkinaoikeudelle. Valituksen tulee olla perillä valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen markkinaoikeuden virka-ajan päättymistä. Itse tiedoksisaantipäivää ei lasketa 
mukaan. 

Hakemuksen voi toimittaa markkinaoikeuden kansliaan henkilökohtaisesti, asiamiestä käyttäen, 
lähetin välityksellä, postitse, telekopiona tai sähköpostin avulla kuten laissa sähköisestä asioinnista 
viranomaistoiminnassa (13/2003) säädetään. Jos vireillepanon viimeinen päivä on pyhäpäivä, 
itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, saa asiakirjat toimittaa 
markkinaoikeudelle ensiksi seuraavana arkipäivänä.

Valituskielto

Hankintalain 102 §:n mukaan markkinaoikeuden toimivaltaan kuuluvaan asiaan ei saa hakea 
muutosta kuntalain eikä hallintolainkäyttölain nojalla. 
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Puitejärjestelyyn perustuvaan hankintaan ei saa hakea muutosta valittamalla, jollei markkinaoikeus 
myönnä asiassa käsittelylupaa hankintalain 86 §:n mukaisesti.

Muutoksenhausta ilmoittaminen hankintayksikölle

Hankintalain 88 §:n nojalla hankinta-asiaan muutosta hakevan on kirjallisesti ilmoitettava 
hankintayksikölle asian saattamisesta markkinaoikeuden käsiteltäväksi. Ilmoitus on toimitettava 
hankintayksikölle viimeistään silloin, kun hankintaa koskeva valitus toimitetaan markkinaoikeuteen. 
Ilmoitus on toimitettava hankintayksikön kohdassa 6.1 mainittuun osoitteeseen. 

Oikeudenkäyntimaksu
 
Muutoksenhakijalta peritään käsittelystä markkinaoikeudessa oikeudenkäyntimaksua 2 000 euroa 
alle miljoonan euron hankinnassa. Jos hankinnan arvo on vähintään 1 miljoona euroa, käsittelymaksu
on 4 000 euroa. Mikäli hankinnan arvo on vähintään 10 miljoonaa euroa, käsittelymaksu on 6 000 
euroa.
 
Yksityishenkilön oikeudenkäyntimaksu markkinaoikeudessa on 500 euroa.

Markkinaoikeuden osoite ja muut yhteystiedot:

Markkinaoikeus
Radanrakentajantie 5
00520 HELSINKI
puh. 029 56 43300
fax. 029 56 43314
sähköposti: markkinaoikeus@oikeus.f

Virka-aika: ma - pe klo 8.00 - 16.15 
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Muutoksenhakuohje 4. Valituskielto

4.1
Päätöksistä,  jotka  koskevat  vain  valmistelua  tai  täytäntöönpanoa,  ei  kuntalain  91  §:n
mukaan saa tehdä oikaisuvaatimusta eikä kunnallisvalitusta.

4.2
Tässä kokouksessa tehdystä päätöksestä § - , joka koskee kunnallisen virkaehtosopimuslain 
26 §:ssä mainittuja asioita, ei saa hakea muutosta valittamalla.

4.3
Tässä kokouksessa tehtyyn, hankintaoikaisua koskevaan päätökseen § -, ei saa hakea muutosta.

4.4
Tässä kokouksessa tehdystä päätöksestä § - ,  joka koskee kunnallisen kansanäänestyksen 
toimittamista, ei saa valittamalla hakea muutosta (kuntalaki 99 §).
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